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صفحه 3

 )آگهي مزايده عمومي
يك مرحله اي(

شهرداري بندر انزلي

شـــهرداري بنـــدر انزلـــي در نظـــر دارد نســـبت بـــه خريـــد كليـــه لـــوازم و قطعـــات مـــورد نيـــاز و نصـــب تابلوهـــاي 
متغيـــر LED بـــر روي تيرهـــاي طـــره اي تقاطعـــات چراغـــدار شـــهر انزلـــي و از طريـــق مزايـــده عمومـــي بـــه شـــماره 

10010052300000010 ثبـــت در ســـامانه ســـتاد بـــه شـــرح ذيـــل اقـــدام نمايـــد. 
موضوع مزايده : 

ـــدار  ـــات چراغ ـــره اي تقاطع ـــاي ط ـــر روي تيره ـــر LED ب ـــاي متغي ـــاز و نصـــب تابلوه ـــورد ني ـــات م ـــوازم و قطع ـــه ل ـــد كلي خري
ـــي  ـــهر انزل ش

نــوع تضميــن : ضمانتنامــه بانكــي شــركت در مزايــده يــا يــا واريــز نقــدي در وجــه شــهرداري و بــه حســاب بانكــي شــهرداري 
بــه شــماره حســاب 3100006799001بانــك ملــي بــه نــام شــهرداري بنــدر انزلــي و بارگــزاري در ســامانه ســتاد

ـــي  ـــك مل ـــماره 0107632759001 بان ـــاب ش ـــه حس ـــال واريزب ـــغ 1/000/000 ري ـــده: مبل ـــناد مزاي ـــد اس ـــه خري هزين
ـــتاد ـــامانه س ـــق س ـــي از طري ـــهرداري بندرانزل ـــاب ش بحس

تاريخ انتشار و مهلت بازديد اسناد در سامانه ستاد:از 1401/05/03 لغايت 1401/05/17
مهلت دريافت اسناد مزايده: از تاريخ 1401/05/03 لغايت ساعت 19 مورخ 1401/05/09

ـــاعت 8  ـــت س ـــورخ 1401/05/10 لغاي ـــح م ـــاعت 8صب ـــتاد ازس ـــامانه س ـــناد در س ـــزاري اس ـــنهاد و بارگ ـــه پيش ـــت ارائ مهل
ـــورخ 1401/05/20 ـــح م صب

زمان بازگشايي پيشنهادها: ساعت 10 صبح روز پنجشنبه مورخ 1401/05/20 دفتر كار شهردار بندر انزلي
تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/05/04 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/05/08

 نوبت اول

تجديد فراخوان ارزيابی کیفی جهت مناقصه عمومی ) 1401-50(
) موضوع ماده 7 آيین نامه اجرايي نظام مستند سازي(

1- نوع فراخوان: فراخوان ارزيابی کيفی جهت مناقصه عمومی 
2- نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان

3- موضوع فراخوان : تکميل باند دوم گهکم-فورگ شامل پل گنج-راه آهن و ساير آيتم هاي 
مورد نياز بر اساس نقشه ها و مشخصات فني اجرايي.

4- زمان و محل توزيع/فروش
- زمان شروع توزيع اسناد: روز سه شنبه مورخ 04 / 1401/05 ساعت 13

- زمان پايان توزيع اسناد: روز دوشنبه مورخ 05/10 /1401 ساعت 13
5- محل دريافت اسناد مناقصه : کليه مراحل فروش و تحويل و بازگشايی اسناد از طريق سايت 

تدارکات الکترونيکی دولت  ) ستاد ايران ( انجام می گردد.
6- مهلت تحويل اسناد از سوي مناقصه گران : سايت تدارکات الکترونيگی دولت ) ستاد ايران ( 

- مهلت و زمان ارسال اسناد: روز دوشنبه مورخ 05/24 /1401 ساعت 13
7- موارد الزامی و مهم:  الف- ارائه گواهی صلاحيت ايمنی و حسابرسي الزامي است.

8-شرايط مناقصه گران:  الف( - داشتن شخصيت حقوقي ب(- داشتن توانايي ارائه ضمانتنامه 
بانكي شركت در مناقصه و ضمانتنامه انجام تعهدات پ(- داشتن ظرفيت خالي د( داشتن حدا 

sajarnew.mporg.ir قل رتبه3 راه و ترابري و ظرفيت خالی براساس سايت
9- تاريخ بازگشايي پاكت ها: روز سه شنبه مورخ 1401/05/25 ساعت 10 در محل دفتر 
مديريت واقع در ساختمان شماره 1 اداره کل راه و شهرسازی هرمزگان - ميدان ابوذر- جنب 

ساختمان دادگستری – ساختمان شروين 
جهت كسب اطلاعات بيشتر مي توانيد به سايت هاي زير مراجعه نماييد: 

Setadiran.ir, http://iets.mporg.ir

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان هرمزگان

شناسه آگهی: 1355098

اداره کل راه وشهرسازی استان هرمزگان در نظر فراخوان ارزيابی کيفی جهت مناقصه عمومی تکميل باند دوم گهکم-فورگ به شرح جدول ذيل و بر اساس مشخصات فني منضم به اسناد ارزيابی 
را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد ايران( برگزار نمايد. 

مبلغ تضمين شركت در مناقصه)ريال(مدت اجراي پروژهبرآورد اوليه براساس فهرست بهاء راه و باند سال 1401 )ريال(شهرستاننام پروژه

بر اساس آيين نامه تضمين معاملات دولتي24 ماه990 ميلياردحاجی آبادتکميل بانددوم گهکم-فورگ

استان هرمزگان

محمدياســر طيب نيــا گفــت: هم زمــان بــا عيــد غديــر و بــرای 
موردنيــاز فولادهــای  تختــال  توليــد  در کشــور،  بــار  نخســتين 
ــی و  ــش فن ــه دان ــکا ب ــا ات ــيم، ب ــد سيليس ــا 1/8 درص ــی ب الکتريک
همــت والای مديريــت و کارکنــان فــولاد مبارکــه ميســر شــد و ايــران 

ــت. ــا پيوس ــل فولاده ــن قبي ــدگان اي ــدود توليدکنن ــع مع ــه جم ب
وی ايــن دســتاورد ارزشــمند را گامــی بــزرگ و اســتراتژيک در 
راســتای توليــد محصــولات بــا ارزش افــزوده بــالا دانســت و ادامــه 
ــی و  ــدگان خارج ــا توليدکنن ــت ب ــی، رقاب ــای داخل ــع نيازه داد: رف
شکســتن حلقــه تحريم هــای ظالمانــه از مهم تريــن دســتاوردهای 

ــت. ــت اس ــن موفقي اي
بــه گفتــه مديرعامــل فــولاد مبارکــه، فولادهــای الکتريکــی در زمينــه 
توليــد ترانســفورماتورها و موتورهــای الکتريکــی و همچنيــن در 
ــد و  ــرد دارن ــاص کارب ــی خ ــواص مغناطيس ــا خ ــی ب ــد فولادهاي تولي
مقاديــر زيــاد سيليســيم و آلومينيــوم و مقاديــر بســيار کــم کربــن و 
ــوع محصــولات فــولادی اســت. ــن ن ــارز اي گوگــرد از مشــخصه های ب

 فولادهای الکتريکی با  1/8درصد سيليسيم
يکی از گريدهای استراتژيک صنعت فولاد

 وی بــا تأکيــد بــر اينکــه فولادهــای الکتريکــی بــا1/8 درصــد 
سيليســيم يکــی از گريدهــای اســتراتژيک صنعــت فــولاد محســوب 
می شــود، خاطرنشــان کــرد: توليــد ايــن نــوع فولادهــا حتــی در خــارج 
ــاص  ــدگان خ ــط توليدکنن ــدود و توس ــورت مح ــم به ص ــور ه از کش

انجــام می شــود.
ــريح  ــه در تش ــولاد مبارک ــد ف ــد تولي ــر ارش ــليمی، مدي ــا س غلامرض
ــرد:  ــه ک ــمند اضاف ــول ارزش ــن محص ــد اي ــات تولي ــی و جزئي چگونگ
ــر روز در  ــران ه ــولادی در اي ــوع ورق ف ــن ن ــرف اي ــه مص ازآنجا ک

حــال افزايــش اســت، نيــاز بــه توليــد ايــن محصــول جهــت مصــرف 
داخلــی و نيــز امــکان رقابــت بــا توليدکننــدگان خارجــی و صــدور آن 

ــد. ــاس می ش ــدت احس ــر به ش ــورهای ديگ ــه کش ب
ــد فــولادی  ــن گري ــی اي ــد داخل ــه اهميــت تولي ــا اشــاره ب ســليمی ب
ــوع  ــن ن ــد اي ــوژی تولي ــازی تکنول ــتای بومی س ــه داد: در راس ادام
فولادهــا بــر اســاس تجهيــزات موجــود در شــرکت، جلســات متعــدد 
کارشناســی بيــن قســمت های مختلــف انجــام شــد و پــس از مشــخص 
شــدن مــوارد بااهميــت در رونــد توليــد و ارائــه راهکارهــای دقيــق 
ــی  ــم کارشناس ــی، تي ــای تجهيزات ــع محدوديت ه ــرای رف ــاز ب موردني
ــه فولادســازی انجــام گرفــت و  ــه در ناحي تشــکيل و تســت های اولي
تحليــل و بررســی شــد. نهايتــا يــک دســتورالعمل خــاص بــرای توليــد 

ايــن فــولاد طراحــی گرديــد.
ــيم و  ــاد سيليس ــر زي ــا مقادي ــولاد ب ــد ف ــرد: تولي ــان ک وی خاطرنش
ــد  ــرد نيازمن ــن و گوگ ــم کرب ــر ک ــال مقادي ــن ح ــوم و درعي آلوميني
و  فولادســازی  در   VOD مثــل  خــاص  تجهيزاتــی  از  اســتفاده 
ــا  ــازی ب ــتورالعمل های خنک س ــری و دس ــين ريخته گ ــات ماش تنظيم
حساســيت بــالا اســت کــه بــا محاســبات کارشناســی در ذوب ســازی، 
ــه فولادســازی،  ــری توســط کارشناســان ناحي سرباره ســازی و ريخته گ
ــا  ــولاد ب ــن ف ــد اي ــکان تولي ــران و ام ــی جب ــای تجهيزات محدوديت ه
ــر  ــد ســعيد غدي ــا در روز عي ــزات موجــود فراهــم شــد و نهايت تجهي
ــازی و  ــت ذوب س ــا موفقي ــب ب ــدون عي ــولادی ب ــد ف ــن گري ــم، اي خ

ريخته گــری گرديــد.
مديــر ارشــد توليــد فــولاد مبارکــه کســب ايــن موفقيــت بــزرگ را 
به تمامــی واحدهــای توليــدی، پشــتيبانی و ذی نفعــان فــولاد مبارکــه 

تبريــک گفــت.

مدیرعامل فولاد مبارکه:

ایران به جمع تولیدکنندگان تختال فولادهای الکتریکی پیوست

 )آگهي مزايده عمومي
يك مرحله اي(

شهرداري بندر انزلي

شـــهرداري بنـــدر انزلـــي در نظـــر دارد نســـبت بـــه خريـــد كليـــه لـــوازم و قطعـــات مـــورد نيـــاز و نصـــب تابلوهـــاي 
متغيـــر LED بـــر روي تيرهـــاي طـــره اي تقاطعـــات چراغـــدار شـــهر انزلـــي و از طريـــق مزايـــده عمومـــي بـــه شـــماره 

10010052300000010 ثبـــت در ســـامانه ســـتاد بـــه شـــرح ذيـــل اقـــدام نمايـــد. 
موضوع مزايده : 

ـــدار  ـــات چراغ ـــره اي تقاطع ـــاي ط ـــر روي تيره ـــر LED ب ـــاي متغي ـــاز و نصـــب تابلوه ـــورد ني ـــات م ـــوازم و قطع ـــه ل ـــد كلي خري
ـــي  ـــهر انزل ش

نــوع تضميــن : ضمانتنامــه بانكــي شــركت در مزايــده يــا يــا واريــز نقــدي در وجــه شــهرداري و بــه حســاب بانكــي شــهرداري 
بــه شــماره حســاب 3100006799001بانــك ملــي بــه نــام شــهرداري بنــدر انزلــي و بارگــزاري در ســامانه ســتاد

ـــي  ـــك مل ـــماره 0107632759001 بان ـــاب ش ـــه حس ـــال واريزب ـــغ 1/000/000 ري ـــده: مبل ـــناد مزاي ـــد اس ـــه خري هزين
ـــتاد ـــامانه س ـــق س ـــي از طري ـــهرداري بندرانزل ـــاب ش بحس

تاريخ انتشار و مهلت بازديد اسناد در سامانه ستاد:از 1401/05/03 لغايت 1401/05/17
مهلت دريافت اسناد مزايده: از تاريخ 1401/05/03 لغايت ساعت 19 مورخ 1401/05/09

ـــاعت 8  ـــت س ـــورخ 1401/05/10 لغاي ـــح م ـــاعت 8صب ـــتاد ازس ـــامانه س ـــناد در س ـــزاري اس ـــنهاد و بارگ ـــه پيش ـــت ارائ مهل
ـــورخ 1401/05/20 ـــح م صب

زمان بازگشايي پيشنهادها: ساعت 10 صبح روز پنجشنبه مورخ 1401/05/20 دفتر كار شهردار بندر انزلي
تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/05/04 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/05/08

 نوبت اول

تجديد فراخوان ارزيابی کیفی جهت مناقصه عمومی ) 1401-50(
) موضوع ماده 7 آيین نامه اجرايي نظام مستند سازي(

1- نوع فراخوان: فراخوان ارزيابی کيفی جهت مناقصه عمومی 
2- نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: اداره کل راه و شهرسازی استان هرمزگان

3- موضوع فراخوان : تکميل باند دوم گهکم-فورگ شامل پل گنج-راه آهن و ساير آيتم هاي 
مورد نياز بر اساس نقشه ها و مشخصات فني اجرايي.

4- زمان و محل توزيع/فروش
- زمان شروع توزيع اسناد: روز سه شنبه مورخ 04 / 1401/05 ساعت 13

- زمان پايان توزيع اسناد: روز دوشنبه مورخ 05/10 /1401 ساعت 13
5- محل دريافت اسناد مناقصه : کليه مراحل فروش و تحويل و بازگشايی اسناد از طريق سايت 

تدارکات الکترونيکی دولت  ) ستاد ايران ( انجام می گردد.
6- مهلت تحويل اسناد از سوي مناقصه گران : سايت تدارکات الکترونيگی دولت ) ستاد ايران ( 

- مهلت و زمان ارسال اسناد: روز دوشنبه مورخ 05/24 /1401 ساعت 13
7- موارد الزامی و مهم:  الف- ارائه گواهی صلاحيت ايمنی و حسابرسي الزامي است.

8-شرايط مناقصه گران:  الف( - داشتن شخصيت حقوقي ب(- داشتن توانايي ارائه ضمانتنامه 
بانكي شركت در مناقصه و ضمانتنامه انجام تعهدات پ(- داشتن ظرفيت خالي د( داشتن حدا 

sajarnew.mporg.ir قل رتبه3 راه و ترابري و ظرفيت خالی براساس سايت
9- تاريخ بازگشايي پاكت ها: روز سه شنبه مورخ 1401/05/25 ساعت 10 در محل دفتر 
مديريت واقع در ساختمان شماره 1 اداره کل راه و شهرسازی هرمزگان - ميدان ابوذر- جنب 

ساختمان دادگستری – ساختمان شروين 
جهت كسب اطلاعات بيشتر مي توانيد به سايت هاي زير مراجعه نماييد: 

Setadiran.ir, http://iets.mporg.ir

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان هرمزگان

شناسه آگهی: 1355098

اداره کل راه وشهرسازی استان هرمزگان در نظر فراخوان ارزيابی کيفی جهت مناقصه عمومی تکميل باند دوم گهکم-فورگ به شرح جدول ذيل و بر اساس مشخصات فني منضم به اسناد ارزيابی 
را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد ايران( برگزار نمايد. 

مبلغ تضمين شركت در مناقصه)ريال(مدت اجراي پروژهبرآورد اوليه براساس فهرست بهاء راه و باند سال 1401 )ريال(شهرستاننام پروژه

بر اساس آيين نامه تضمين معاملات دولتي24 ماه990 ميلياردحاجی آبادتکميل بانددوم گهکم-فورگ

استان هرمزگان

محمدياســر طيب نيــا گفــت: هم زمــان بــا عيــد غديــر و بــرای 
موردنيــاز فولادهــای  تختــال  توليــد  در کشــور،  بــار  نخســتين 
ــی و  ــش فن ــه دان ــکا ب ــا ات ــيم، ب ــد سيليس ــا 8/1 درص ــی ب الکتريک
همــت والای مديريــت و کارکنــان فــولاد مبارکــه ميســر شــد و ايــران 

ــت. ــا پيوس ــل فولاده ــن قبي ــدگان اي ــدود توليدکنن ــع مع ــه جم ب
وی ايــن دســتاورد ارزشــمند را گامــی بــزرگ و اســتراتژيک در 
راســتای توليــد محصــولات بــا ارزش افــزوده بــالا دانســت و ادامــه 
ــی و  ــدگان خارج ــا توليدکنن ــت ب ــی، رقاب ــای داخل ــع نيازه داد: رف
شکســتن حلقــه تحريم هــای ظالمانــه از مهم تريــن دســتاوردهای 

ــت. ــت اس ــن موفقي اي
بــه گفتــه مديرعامــل فــولاد مبارکــه، فولادهــای الکتريکــی در زمينــه 
توليــد ترانســفورماتورها و موتورهــای الکتريکــی و همچنيــن در 
ــد و  ــرد دارن ــاص کارب ــی خ ــواص مغناطيس ــا خ ــی ب ــد فولادهاي تولي
مقاديــر زيــاد سيليســيم و آلومينيــوم و مقاديــر بســيار کــم کربــن و 
ــوع محصــولات فــولادی اســت. ــن ن ــارز اي گوگــرد از مشــخصه های ب

 فولادهای الکتريکی با8/1 درصد سيليسيم
يکی از گريدهای استراتژيک صنعت فولاد

 وی بــا تأکيــد بــر اينکــه فولادهــای الکتريکــی بــا8/1 درصــد 
سيليســيم يکــی از گريدهــای اســتراتژيک صنعــت فــولاد محســوب 
می شــود، خاطرنشــان کــرد: توليــد ايــن نــوع فولادهــا حتــی در خــارج 
ــاص  ــدگان خ ــط توليدکنن ــدود و توس ــورت مح ــم به ص ــور ه از کش

انجــام می شــود.
ــريح  ــه در تش ــولاد مبارک ــد ف ــد تولي ــر ارش ــليمی، مدي ــا س غلامرض
ــرد:  ــه ک ــمند اضاف ــول ارزش ــن محص ــد اي ــات تولي ــی و جزئي چگونگ
ــر روز در  ــران ه ــولادی در اي ــوع ورق ف ــن ن ــرف اي ــه مص ازآنجا ک

حــال افزايــش اســت، نيــاز بــه توليــد ايــن محصــول جهــت مصــرف 
داخلــی و نيــز امــکان رقابــت بــا توليدکننــدگان خارجــی و صــدور آن 

ــد. ــاس می ش ــدت احس ــر به ش ــورهای ديگ ــه کش ب
ــد فــولادی  ــن گري ــی اي ــد داخل ــه اهميــت تولي ــا اشــاره ب ســليمی ب
ــوع  ــن ن ــد اي ــوژی تولي ــازی تکنول ــتای بومی س ــه داد: در راس ادام
فولادهــا بــر اســاس تجهيــزات موجــود در شــرکت، جلســات متعــدد 
کارشناســی بيــن قســمت های مختلــف انجــام شــد و پــس از مشــخص 
شــدن مــوارد بااهميــت در رونــد توليــد و ارائــه راهکارهــای دقيــق 
ــی  ــم کارشناس ــی، تي ــای تجهيزات ــع محدوديت ه ــرای رف ــاز ب موردني
ــه فولادســازی انجــام گرفــت و  ــه در ناحي تشــکيل و تســت های اولي
تحليــل و بررســی شــد. نهايتــا يــک دســتورالعمل خــاص بــرای توليــد 

ايــن فــولاد طراحــی گرديــد.
ــيم و  ــاد سيليس ــر زي ــا مقادي ــولاد ب ــد ف ــرد: تولي ــان ک وی خاطرنش
ــد  ــرد نيازمن ــن و گوگ ــم کرب ــر ک ــال مقادي ــن ح ــوم و درعي آلوميني
و  فولادســازی  در   VOD مثــل  خــاص  تجهيزاتــی  از  اســتفاده 
ــا  ــازی ب ــتورالعمل های خنک س ــری و دس ــين ريخته گ ــات ماش تنظيم
حساســيت بــالا اســت کــه بــا محاســبات کارشناســی در ذوب ســازی، 
ــه فولادســازی،  ــری توســط کارشناســان ناحي سرباره ســازی و ريخته گ
ــا  ــولاد ب ــن ف ــد اي ــکان تولي ــران و ام ــی جب ــای تجهيزات محدوديت ه
ــر  ــد ســعيد غدي ــا در روز عي ــزات موجــود فراهــم شــد و نهايت تجهي
ــازی و  ــت ذوب س ــا موفقي ــب ب ــدون عي ــولادی ب ــد ف ــن گري ــم، اي خ

ريخته گــری گرديــد.
مديــر ارشــد توليــد فــولاد مبارکــه کســب ايــن موفقيــت بــزرگ را 
به تمامــی واحدهــای توليــدی، پشــتيبانی و ذی نفعــان فــولاد مبارکــه 

تبريــک گفــت.

مدیرعامل فولاد مبارکه:

ایران به جمع تولیدکنندگان تختال فولادهای الکتریکی پیوست



رئیس سازمان انرژی اتمی در جمع خبرنگاران:

وشن نمی شوند دوربین های فراپادمانی فعلا ر

سخنگوی دستگاه دیپلماسی:

ایران در جریان مذاکرات احساسی و شتاب زده عمل نمی کند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      4 مرداد 1401    شماره 1104

مبانی و مؤلفه های سیاسی الگوی پیشرفت 
اسلامی ایرانی

مجتبی نــوروزی  مبانی یکــی از بخش های بنیادین ســند الگوی 
اسلامی ایرانی پیشــرفت است که خود شــامل دو بخش مبانی نظری 
و عملی اســت. در مبانــی نظری و عملــی، توجه ویژه ای بــه مبانی و 
مؤلفه های سیاســی الگوی  اسلامی ایرانی  پیشــرفت شده است. برای 
نمونه در مبانی جامعه شناختی الگو تأکید شــده »برای تحقق جامعه 
اســلامی، افزون بر دینداری افراد آن، باید نظام ها و مناسبات اجتماعی 
و عملکرد کارگزاران بر پایه اصول و ارزش های اســلامی استوار گردد« 
و هم چنین »عدالت، مایه حیــات جامعه و قوی تریــن زیربنای نظام 
اجتماعی و ملاک سیاســت ورزی و موجب نیکو ساختن مردم و فزونی 
نعمت و آبادانی کشــور و پایــداری و پایندگی و نگهــداری حکومت و 
پیروی مردم از آن اســت«.در مبانی عملی نیز چند اصل مهم به شرح 

ذیل در این ارتباط مورد توجه قرار گرفته است:
  ابتنای جامعه اسلامی بر شکل گیری نظامات و مناسبات اجتماعی و 
انطباق عملکرد کارگزاران بر اســاس اصول و ارزش های اسلامی و عدم 

کفایت دینداری فردی آحاد جامعه برای تحقق جامعه دینی
  حاکمیت مردمســالاری دینی در چارچوب قوانیــن و ارزش های 

اسلامی بر محور ولایت فقیه و مبتنی بر اراده و آرای مردم
  التــزام حاکمیت به صیانت از اســتقلال ملــی و آزادی اجتماعی به 

عنوان ارزش های اسلامی و عطیه های الهی
  شایسته ســالاری با تأکید بر طهــارت اقتصادی، ساده زیســتی و 

امانتداری در تصدی نقش ها و مسئولیت ها
  عزت، حکمت و مصلحت در روابط بین المللی

  استکبارستیزی، مرزبندی با دشمن، مقاومت و حمایت از محرومان 
و مستضعفان

  نیل به عدالت فضایی با ایجاد فرصت های رشــد بــرای همه نواحی 
کشور

تأثیر مبانی نظــری و عملی فــوق را می توان در بخــش تدابیر الگوی 
اسلامی ایرانی پیشرفت مشــاهده نمود. برای نمونه  به »حفظ و تقویت 
مردم ســالاری دینی بر پایه ولایت فقیه از رهگذر گســترش مشارکت 
مردم و نخبگان در اداره کشــور و افزایش کارآمدی نظام« تأکید کرده 
اســت. ودر تدبیر دیگری  »گســترش و توانمندســازی تشکل های 
مردمی با هدف افزایش ســرمایه اجتماعی، یکپارچگی و اقتدار ملی و 
استوارسازی ســاختار درونی نظام« را لازم دانســته و تدبیر دیگری به 
»واگذاری و پذیــرش مســئولیت ها و مدیریت ها بر پایه شایســتگی 
و پایبندی بــه هنجارهای اســلامی بــا محوریت روحیــه جهادی، 
ساده زیســتی، عدالت، صداقت، درســتکاری، فداکاری، پاسخگویی 
و پایبندی به حد کفاف در معیشــت، با بهره گیری از نظام شناســایی 
و تربیت شایستگان به ویژه جوانان و پیشــگیری از پیدایش حلقه های 

بسته مدیریت« تأکید داشته است.
در تبیین این موضوع، رســاله  ای  با عنوان »مبانی و مؤلفه های سیاسی 
الگوی پیشرفت اسلامی ایرانی« توسط نویسنده در رشته علوم سیاسی 
دانشگاه علامه طباطبائی تدوین شده است. با این توضیح که پیشرفت 
سیاسی مبتنی بر آموزه های اسلامی که زیرساخت الگوی خودی است 
با توســعه مبتنی بر اهداف لذت مدار و اباحه گرایانــه غرب که بر مبانی 
اومانیستی و سکولاریستی استوار است، تفاوت و تعارض بنیادین دارد؛ 
از آنجا که نقطه تفارق اساسی، اختلاف جدی در مبانی می باشد، توسعه 
سیاسی به شــکل خطی و رایج آن، برای جامعه ما، کارآیی لازم را ندارد 
و به عنوان گفتمان رقیب، با گفتمان پیشرفت سیاسی اسلامی ایرانی، 
رابطه ای غیریت ســازانه و خصمانه برقرار کرده است. انقلاب اسلامی 
تحولی بنیادین برای تغییر و دگرگونی اوضاع در مســیر رساندن انسان 
به رشــد و تکامل مطلوب خویش و هدایت جامعه درمســیر پیشرفت 
همه جانبــه و شــکوفایی اســتعدادها و بهره گیــری از ظرفیت هــا و 

توانمندی های بالقوه و بالفعل جامعه می باشد.
نظام جمهوری اســلامی در دهه اول حیات خویش بــه تثبیت نظام و 
استقرار امنیت، تامین استقلال و آرامش جامعه از طریق مرتفع ساختن 

چالش ها، مدیریت بحران ها و سرکوب عوامل ناامنی اهتمام ورزید.
دهه دوم و سوم انقلاب اسلامی نیز با چهار برنامه پنج ساله و چشم انداز 
بیست ساله مسیر پیشــرفت همه جانبه پیش گرفته شد. اگرچه شتاب 
حرکت پیشرفت در ایران سریع تر از شتاب توسعه کشورهای پیشرفته 
در آغازین مراحل توســعه یافتگی آنها بوده اســت، لکن این تلاش ها و 
مجاهدت ها فاقد یک الگوی جامع و بومی و اســلامی پیشــرفت بوده 
است. خلاء الگوی یاد شــده سبب شــد تا مقام معظم رهبری در سال 
۱۳۹۰ به مفهوم سازی، تشریح الزامات و شاخصه ها و تشکیل هیاتی از 
نخبگان کشور برای طراحی الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت اقدام کنند. 
با این وصف پژوهش حاضر، ضمن بررســی توســعه سیاسی در غرب و 
مبانی اومانیستی آنها، به شناخت مبانی و مولفه های سیاسی پیشرفت 
اســلامی ایرانی نظر دارد. توجه به تخاصم گفتمانــی و منازعه معنایی 
)با تمسک به روش تحلیل گفتمان بر اســاس خوانش لاکلائو و موفه( 
میان مبانی و مولفه های سیاســی پیشرفت اســلامی ایرانی با توسعه 
غربی، شاکله اصلی نوشتار پیش رو می باشد.این رساله با تکیه بر مبانی 
هستی شناسی، معرفت شناســی و انسان شناسی اســلامی به احصاء 
و تبیین مولفه های سیاسی الگوی اســلامی ایرانی پیشرفت همچون؛ 
استقلال سیاسی، مشــارکت سیاســی و اهمیت و نقش کارگزاران در 

پیشرفت جامعه اسلامی متمرکز  شده است.

در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت
 رییسی دستور رسیدگی به حقوق بازنشستگان

 را داد
رئیس جمهور از جایگاه والای بازنشستگان در کشور به عنوان صاحبان 
تجربه تجلیل کــرد و از اراده جدی دولت برای تقویت معیشــت آنان 
خبر داد. آیت الله  سید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور در جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت با گرامیداشــت روز تکریم بازنشستگان، از 
اراده جدی دولت برای حمایت و تقویت معیشــت بازنشستگان کشور 
خبر داد.رئیس جمهــور با بیان اینکــه دولت با رعایــت عقلانیت در 
تصمیم گیری ها خود را مکلف به اجرای عدالت می داند، گفت: چنانکه 
پیش از این هم بارها اعلام شــده، دولت به طور کامل در جریان مسائل 
اقتصادی جامعه و معیشــت اقشــار مختلف از جمله بازنشستگان قرار 
دارد و توجه به این مســئله حیاتی و تلاش برای بهبود آن، لحظه ای از 

اولویت های اینجانب خارج نشده است.
رئیســی با تاکید بر اینکه بررســی موضــوع حقوق بازنشســتگان در 
مســیرهای کارشناســی قرار دارد، بخش های مرتبط با این موضوع را 
مکلف کرد که هر چه سریع تر تصمیمات مؤثر و منطبق با قانون و به نفع 

معیشت بازنشستگان، در مسیر ابلاغ و اجرا قرار گیرد.
در این جلسه علاوه بر بررسی موضوع حقوق بازنشستگان، تصمیماتی 

نیز درباره الزامات مربوط به اسقاط خودروهای فرسوده اتخاذ شد.
بر این اساس وزارت صنعت، معدن و تجارت ضمن ارائه گزارشی از وضع 
تولید خودرو، موتورسیکلت و کامیون در کشور، پیشنهاد خود در زمینه 
حل مشکلات موجود در اجرای طرح اســقاط و جایگزینی خودروهای 
فرسوده را مطرح کرد.اعضا پس از بحث و بررسی در این باره مقرر کردند 
دولت در راستای اجرای قانون جدید ساماندهی صنعت خودرو، الزامات 
اجرا، راهکارهای رفع موانع و مشــکلات و نیز تعیین تکلیف این طرح را 
در قالب لایحه ای دو فوریتی به مجلس شــورای اسلامی ارائه کند تا هر 

چه سریع تر زمینه اجرای قانون مذکور فراهم شود.

یادداشت

تریبون

زينب رجائی  رئیــس ســازمان انرژی 
اتمی گفت: دوربین هــای برجامی در مراکز 
هســته ای ایران برای رفــع اتهامات نصب 
شد، اگر قرار است این اتهامات پابرجا بماند 
دلیلی نــدارد که دوربین هــای فراپادمانی 

روشن بماند.
محمد اســلامی رئیس سازمان انرژی اتمی 
کشور در حاشیه رویداد هم افزایی مدیریت 
ایران که در محل مصلــی امام خمینی )ره( 
برگــزار شــد، در جمع خبرنــگاران گفت: 
اســاس انقلاب اســلامی بر پایه احساس 
مســئولیت مردم اســت، این طور نیست 
که فقــط مســئولان و مدیــران دولتی و 
نظام حاکمیتی مســئولیت داشته باشند. 
هرکس به نوبه خود مســئول است و باید در 

سرنوشت خود تأثیرگذار باشد.
وی تصریح کرد: هر وقت توانســتیم مردم 
را در جایگاهــی که باید باشــند قرار دهیم 
و آنهــا را در امور به درســتی دخالت دهیم 
آنجا موفق شــده ایم؛ آنچنان که در انقلاب 
اســلامی و دفع مقــدس نیز شــاهد این 

موفقیت بوده ایم.
اســلامی بیان کرد: اگر می خواهیم کشور 
توسعه پیدا کند و مردم محور باشد، باید این 
نوع ســاماندهی ها و هم افزایی ها را افزایش 

دهیم. فکــر برگزاری این رویدادها اساســاً 
فکر خوب و درستی است.

رئیس سازمان انرژی اتمی کشور ادامه داد: 
باید دقت کنیم در این رویدادها باز هم همه 
چیز را به دولت مرتبط نکنیم. یکی از مسائل 
و معضلات ایــن قبیل اقدامات این اســت 
که از آنها صورت مطالبه گــری برای دولت 
ایجاد می شــود. وقتی دولت مجری باشد با 
محدودیت مواجه است و عده ای سرخورده 
و گله مند می شوند که دولت طرح ما را اجرا 
نکرده اســت. اما وقتی این ایده پیش برود 
که مردم خودشان مســائل را احصا کنند و 
راه حل های خلاقانه ارائه دهند، خودشــان 

نیز مسیر را دنبال می کنند
وی تاکید کرد: در مســیر این هم افزایی ها 
مسئله ای نیســت که به تصمیم یک مدیر 
دولتی منتهی شــود؛ این مســیر در درون 
جامعه اســت و جامعــه ما یک پتانســیل 
بی انتهــا دارد. جامعه ایرانی هــم به لحاظ 
فرهنگ و شعور و هم به لحاظ اراده و ایمان، 

جامعه ای قدرتمند است.
اسلامی با تاکید بر اینکه باید از تفکر دخالت 
دولت فاصله بگیریم، عنوان کرد: امروز جای 
تفکر هم افزایی در کشــور خالی اســت و به 
کســانی که چنین تفکری را احیا می کنند 

تبریک می گوئیم و امیــد داریم از برگزاری 
ایــن رویــداد، انگیزه های مضاعــف برای 
تشکل ها و فعالان حوزه های مختلف ایجاد 

شود تا ظرفیت های خود را به کار بگیرند.
وی تاکید کرد: هر چقدر ظرفیت های خود 
را گســترش دهیم تأثیرگذاری ما بیشــتر 
می شود و مقاومت ما برای عبور از چالش ها 

افزایش خواهد یافت.

اساس پذيرش برجام برای رفع 
اتهامات علیه ايران بود

اسلامی در پاسخ به سوالی مبنی بر توافقات 
هسته ای و فعالیت دوربین های فراپادمانی 
اظهار کرد: خیلی مهم اســت کــه مردم و 

مســئولان مــا در مواقع مختلــف حافظه 
تاریخی خود را به کار بگیرند. ۲۰ سال است 
که طرف مقابل به جمهوری اســلامی اتهام 
ساخت بمب اتمی را می زند و هر بار آدرس 

جدیدی می دهد.
وی ادامه داد: تاریخ را نــگاه کنید و ببینید 
چطور مرتباً ما را به شــورای امنیت سازمان 
ملل بردند، علیه ما قطعنامــه وضع کردند 
و تحریم ها را افزایش دادند. ۲۰ ســال است 
که همه دولت های گذشته مذاکره کردند و 
حاصل آن سند برجام شده اما باز هم همان 
اتهامات قبلی را در قالب اسناد ربایش شده 

و مکان ها و مدارک ادعایی مطرح می کنند.
اســلامی تاکید کــرد: اســاس جمهوری 
اســلامی ایران در برجام رفع اتهامات بوده 
اســت و ایران در پی این بوده اعتمادسازی 
ایجاد کند و در این راســتا پذیرفته فعالیت 
غنی ســازی اورانیوم خود را محدود سازد و 
ظرفیت و ســرعت خود را کاهش دهد. اما 
طرف مقابــل به این موضــوع پایبند نبوده 

است.
وی تصریح کرد: ایران نظارت تجدید شده را 
برای رفع اتهامات پذیرفته بود، دوربین های 
فراپادمانی نیــز برای رفــع اتهامات نصب 
شــدند اگر قرار اســت این اتهامات پابرجا 

باشد دیگر دلیلی برای چنین نظارتی وجود 
ندارد.رئیس ســازمان انــرژی اتمی عنوان 
کرد: ایــن دوربین ها در حــال حاضر جمع 
و پلمب شده اند و توســط آژانس در بخش 

تأسیسات نگهداری می شوند.

غنی سازی خارج از چارچوب و بدون 
هماهنگی با آژانس نداشته ايم

اسلامی با اشــاره به اینکه متأسفانه برخی 
لفاظی ها هنــوز صورت می گیــرد گفت: 
جمهوری هیــچ گاه پنهان کاری نمی کند و 
ما هیچ وقت غنی سازی خارج از چارچوب و 

بدون هماهنگی با آژانس نداشته ایم.
وی تاکید کرد: همه زیر ساخت های صنایع 
اتمی ایران بــا هماهنگی و تحــت نظارت 

آژانس بوده است.
وی خاطرنشــان کرد: آژانس در حال حاضر 
فعالیت خود را با مطابق با ضوابط ســازمان 
انرژی اتمی انجــام می دهد اما دوربین های 
فراپادمانی کــه مربوط به برجام اســت در 
صورتی فعال خواهند شد که طرف مقابل به 
توافق برجام بازگردد آن هم در صورتی که ما 
اطمینان حاصل کنیم که دیگر قرار نیست 
شــیطنتی اتفاق بیفتد تــا بتوانیم تصمیم 

گیری مجددی انجام دهیم.

محمد مهاجرانی  ســخنگوی دســتگاه 
دیپلماســی گفت: ایران حتماً به توافق فکر 
می کند و علاقه مند اســت توافق در آینده 
نزدیک شکل بگیرد، اما قطعاً احساسی عمل 
نخواهد کرد و منافع مردم و کشور را در نظر 
می گیرد.ناصر کنعانی ســخنگوی دستگاه 
دیپلماســی در نشســت خبــری، گفت: 
سیاست اصولی دولت ســیزدهم این است 
که اقتصاد و معیشت مردم به روند مذاکرات 
رفع تحریم گره نخورد، گفت: رویکرد دیگر 
این اســت که جمهوری اســلامی ایران به 
مذاکره به یک انتخاب جدی ملتزم و پایبند 
است و این مسیر را تا زمان دستیابی به یک 
توافق خوب قوی و پایــدار ادامه خواهد داد 
در همین راستا هم جمهوری اسلامی ایران 

مذاکرات را ترک نکرد.

گفتگوها و تبادل پیام ها توسط 
»بورل« ادامه دارد

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه 
گفتگوهــا و تبادل پیام ها توســط »بورل« 
ادامــه دارد، افزود: پیشــنهادات مختلفی 
تا الان رد و بدل شــده و برخی کشــورهای 
دیگر از جملــه وزرای خارجه کشــورها با 
نگاه دوســتانه ورود کردند و پیشنهاداتی را 
برای نزدیک کــردن دیدگاه ها به هم مطرح 
کردند.کنعانــی اظهار کــرد: در منطقه ما 
وزرای خارجه کشــورهای دوست از جمله 
عمان، قطر و عراق تلاش هایی را انجام داده 
و می دهند و کشورهای دیگر در حوزه اروپا 
ورود کردند، ایتالیا و فرانســه تلاش هایی را 
مبتنی بر حُســن نیت برای ایجاد نزدیکی 
دیدگاه ها مطرح کردند؛ واقعیت این اســت 
که در رســیدن به یک توافق جدی هستیم. 
توافق خوب پایدار و متضمن منافع دولت و 

ملت جمهوری اسلامی ایران!

دور يا نزديک بودن توافق مربوط 
به تصمیم آمريکا است

وی تاکید کرد: ایران انعطــاف های زیادی 
نیز داشــته و پیشنهادات ســازنده نیز ارائه 
کرده اســت و ما فکر می کنیــم اگر طرف 
آمریکایی به عنوان طــرف اصلی در تعیین 
روند مذاکرات و گفت وگوهای رفع تحریم، 
به اندازه جمهوری اســلامی ایران سازنده 
عمل کنــد و به ابتــکارات مثبت جمهوری 
اســلامی ایران واکنش مثبت نشان دهد، 
به توافق نزدیک هستیم.ســخنگوی وزارت 
امور خارجه افزود: نزدیک بودن یا دور بودن 
به توافق مرتبط با تصمیم سیاســی دولت 
آمریکا اســت.کنعانی گفت: ایران حتماً به 
توافق فکر می کند و علاقه مند اســت توافق 
در آینده نزدیک شــکل بگیرد، امــا قطعاً 
احساســی عمل نخواهد کرد و منافع مردم 

و کشور را در نظر می گیرد.

»اسدالله اسدی« بیگناه است
وی  در خصــوص رأی دادگاه بلژیک علیه 
»اسدالله اسدی« دیپلمات اســیر ایران در 
این کشــور، گفت: گفتگوهــا و تماس های 
ما با دولــت بلژیک برقرار اســت. موضع ما 
همان موضع گذشــته و تغییر نکرده است. 
ما معتقد به بیگناهــی دیپلمات جمهوری 
اسلامی ایران هســتیم و معتقد به ضرورت 

آزادی بدون قید و شرط او هستیم.
ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی افزود: 

تماس ها ادامــه دارد و ما تاکیــد می کنیم 
که موضع جمهوری اســلامی ایران آزادی 
دیپلمات جمهوری اســلامی ایران است و 

این موضوع برای ما اهمیت دارد.
کنعانی تاکید کرد: همچنیــن بر ضرورت 
رعایت مقررات کنوانسیون ژنو تاکید داریم 
و امیدوار هستیم در پرتو گفتگوها و رویکرد 
منطقی که دولــت بلژیک اتخــاذ خواهد 
کرد، شــاهد آزادی این دیپلمات جمهوری 

اسلامی ایران باشیم.

نتايج مذاکرات با سعودی ها
 دلگرم کننده بود

وی در تشــریح جزئیات مذاکــرات ایران و 
عربســتان، گفت: پنج دور مذاکرات ایران 
با عربســتان که با میزبانــی دولت عراق در 
بغداد برگزار شــد، خوشبختانه نتایج خوب 

و دلگرم کننده ای داشته است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: بعد از 
اجلاس جده وزیر امور خارجه عراق با آقای 
امیرعبداللهیان تماس تلفنی داشــت و وی 
را در جریان برخی مسائل مرتبط با اجلاس 
جده قرار داد.کنعانی تصریــح کرد: در این 
گفتگو »فؤاد حسین« به این نکته اشاره کرد 
که »محمد بن سلمان« ولی عهد عربستان 
در حاشــیه گفتگوها در جده اظهار تمایل و 
آمادگی کرده که گفتگوی رســمی و علنی 
سیاســی ایران و عربستان در نشست بعدی 

برقرار شود.
وی افزود: این یک نشانه مثبت است و گمان 
می کنیم با توجه به اراده مثبت طرفین برای 
گام عملی به ســمت جلو این زمینه فراهم 
باشد که نشســت بعدی در سطح رسمی و 
سیاسی در بغداد برگزار شود و گام ملموس و 
بزرگ در جهت ارتقا و از سرگیری مناسبات 
دو کشور داشته باشــیم؛ از اقدامات دولت 

عراق در این زمینه قدردانی می کنیم.

ضرورت راهکار سیاسی بین روسیه 
و اوکراين

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در 
خصوص ادامه جنــگ اوکراین، گفت: ایران 
با هرگونه راهکار نظامی و جنگی درباره هر 
کشوری در منطقه مخالف است. لازم است 
اختلافات از طریق سیاســی حــل و فصل 
شود.کنعانی افزود: معتقد به ضرورت ورود 

به راهکار سیاســی بین روســیه و اوکراین 
هســتیم و هیچ تغییری در موضع عملی و 

سیاسی ایران اتفاق نیفتاده است.

فرانسه مايل است نقش مثبت و کمک 
کنده ای در مذاکرات ايفا کند

وی در تشــریح جزئیات گفتگــوی تلفنی 
حجت الاسلام رئیسی و »امانوئل مکرون« 
گفت: این تمــاس تلفنی تحول دیپلماتیک 
قابل توجهی بــود. اخیــراً گفتگوی تلفنی 
بین وزرای امور خارجه دو کشــور داشتیم 
و طرف فرانســوی ایــن نکته را بــه آقای 
امیرعبداللهیان منتقل کرده بود که مکرون 
دیدگاه هایــی در خصوص رونــد مذاکرات 
دارد کــه می تواند بــرای نزدیــک کردن 
دیدگاه های دو طرف اصلــی در مذاکرات، 
کمک کننده باشد.ســخنگوی وزارت امور 
خارجه افزود: همــراه با انتقــال این پیام، 
وزیر خارجه فرانســه نظرات و دیدگاه های 

تکمیلی خود را در این ارتباط ارائه کرد.
کنعانــی تصریح کرد: گفتگــوی تلفنی دو 
رئیس جمهور که دو ساعت نیز طول کشید، 
مکمل آن گفتگــوی تلفنــی دو وزیر امور 
خارجه در ارتباط با پرونــده مذاکرات رفع 
تحریم ها بود.وی افزود: کشورهای مختلف 
در منطقه و خارج از منطقه با ارائه ابتکاراتی 
کمــک کننــده در جهت نزدیــک کردن 
دیدگاه هــای طرفین این مذاکــرات برای 

حصول نتیجه مطلوب و عملی هستند.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 
برداشت ما این است که در کنار گفتگوهایی 
که از طریــق مذاکــره کننــده اروپایی و 
مذاکره کننده ارشــد ما و در کنار تماس ها 
و تبادل پیام هــا بین وزیر خارجــه ایران و 
جوزف بورل، این گونــه اقدامات و ابتکارات 
توأم با حســن نیــت، می تواند بــه نزدیک 

کردن دیدگاه ها کمک کند.
کنعانی با بیان اینکه دولت فرانسه در شرایط 
کنونی مایل است در کنار سایر تلاش هایی 
که از ســایر حوزه ها و از ســوی کشورهای 
مختلف به طــرق مختلف انجام می شــود، 
نقش کمک کننــده و مثبتــی را ایفا کند، 
افــزود: طبیعتاً از هر طرفی که مایل باشــد 
نقشی ســازنده ایفا کند استقبال می کنیم 
و این گفتگوهــا در همین چارچوب صورت 

گرفت و امیدواریم کمک کننده باشد.

اظهارات مديرکل آژانس را فنی
 و حرفه ای نمی دانیم

وی در واکنش به اظهارات مدیرکل آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی، گفــت: اظهارات 
مدیرکل آژانس را فنی و حرفه ای نمی دانیم 
و وی را دعوت می کنیم بــه اصل بی طرفی 
و انصــاف و اجتنــاب از اظهاراتــی کــه با 

انگیزه های سیاسی صورت می گیرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه با اشــاره به 
اینکــه برخی اظهارات گروســی، اظهارات 
رژیم صهیونیستی اســت، تصریح کرد: وی 
باید اصل بی طرفی را رعایت و به حُسن نیت 
ایران پاســخ دهد. او را به اجتناب از سنگ 
اندازی در مذاکرات رفع تحریم و بازگشــت 

همه طرف ها به توافق را دعوت می کنیم.
کنعانی افــزود: ایران عضو پادمان اســت. 
وی بــه ظرفیت های هســته ای غیرقانونی 
رژیــم صهیونیســتی توجه کنــد و اینکه 
زرادخانه های این رژیم تحت نظارت آژانس 
و پادمــان نیســت و خطر بــرای منطقه و 

زیست منطقه است.

نسبت به تحولات، ثبات و امنیت 
افغانستان حساس هستیم

وی درباره آخرین تحولات افغانستان، گفت: 
حدود ۹۰۰ کیلومتر مرز مشترک داریم و هر 
تحولی رخ دهد برای ایران حائز اهمیت است 
و نســبت به تحولات، ثبات و امنیت در این 
کشور حساس هستیم.سخنگوی وزارت امور 
خارجه افزود: علاوه بر سالیان طولانی اشغال 
خاک این کشور، شاهد خروج غیرمسئولانه 
دولــت آمریــکا بودیــم. تلاش ایــران این 
است در چارچوب تعامل ســازنده با هیئت 
حاکمه سرپرســتی افغانســتان و همکاری 
با همسایگان به بازگشــت ثبات و آرامش به 
این کشــور کمک کند.کنعانی در خصوص 
ادعای آمریــکا مبنی بر همــکاری نظامی 
ایران و روســیه، گفت: دولت آمریکا با طرح 
موضوعــات انحرافی و ایجــاد نوعی دوگانه 
سازی های جعلی به دنبال استفاده سیاسی 
از فضای ایجاد شده اســت.این فضاسازی ها 
کمکی بــه صلح و ثبات و امنیــت در منطقه 
نمی کند و از شگردهای دائمی دولت آمریکا 
در دامن زدن بــه بی ثباتــی و ایجاد تنش و 
بحران در منطقه و تلاش بــرای ایجاد بلوک 

بندی ها در منطقه است.

برنامه ای برای کاهش سطح روابط
 با سوئد نداريم

وی درباره فراخواندن ســفیر ایران در سوئد 
و احتمال کاهــش روابط هــم گفت: هیچ 
برنامه ای برای کاهش سطح روابط با سوئد 
نداریم. با توجه به حکم صادره که غیراصولی 
و سازنده بود سفیر را برای پاره ای مشورت ها 
به تهران فراخواندیــم و هیچ برنامه ای برای 
کاهش روابط سیاســی نداریم.سخنگوی 
وزارت امور خارجه تاکید کرد: نگاهمان این 
است این مشــکل را در گفت گوی دوجانبه 
با مقامات ســوئد حل کنیــم و دیدگاه های 
خود را به صراحت بیــان کرده و گفتگوهای 

ما ادامه دارد.
کنعانی با بیان اینکــه تاکید کردیم دیدگاه 
یک ســازمان بدنام و از منظــر هویت یک 
سازمان تروریســتی نباید مبنای بازداشت 
و برخورد قضائی با یک شــهروند ایرانی قرار 
بگیرد، اظهــار کرد: صلاحیــت دادگاه را از 
منظر قضائی به رســمیت نشناختیم. اتفاق 
افتاده ناخوشــایند است و در تلاش هستیم 
مقامات ســوئد را متقاعد کنیم این روند را 
اصلاح کنند و از همــه امکانات برای آزادی 

شهروند خود استفاده خواهیم کرد.

تعیین رئیس نمايندگی ايران در وين
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بــر اینکه 
با توجه بــه منصوب شــدن ۸ ســفیر آیا 
محمدرضــا غایبــی نماینــده ایــران در 
ســازمان های بین الملل در وین به کار خود 
ادامه می دهد، گفت: انتخاب ها و انتصاب ها 
و تعیین ســفرای جدید و رؤســای جدید 
نمایندگی هــای جمهوری اســلامی ایران 
یک روند منطقــی و حرفه ای در وزارت امور 
خارجه اســت و انتصاب هــای جدید هم به 
عبارتی تغییر و تحول دوره ای در ریاســت 
نمایندگی هــای جمهوری اســلامی ایران 
اســت و بر همین مبنــا انتخاب های جدید 
صورت گرفته است.ســخنگوی دســتگاه 
دیپلماسی افزود: خوشــبختانه موافقت ها 
حاصل شده است؛ دیدار با رئیس جمهور هم 
صورت گرفته و انشــاالله طبق برنامه ریزی 
در محــل نمایندگی های مــورد مأموریت 
مســتقر خواهند شــد و کار خــود را ادامه 
خواهند داد.کنعانی با بیان اینکه مأموریت 
وین هم به طور طبیعی جزو مأموریت های 
مهم بین المللی اســت و در آنجا هم رئیس 
نمایندگی ما انتخاب شــده است و انشاالله 
شروع به کار خواهند کرد، افزود: غائبی هم 
از دیپلمات هــای خوب ما هســتند و حتماً 
از ظرفیت هــای ایشــان در آنجــا و چه در 

پست های دیگر استفاده خواهد شد.
وی در خصــوص نقــش مخــرب رژیــم 
صهیونیســتی در منطقه گفت: مواضع ما در 
خصوص رژیم صهیونیســتی روشــن است 
از زمان شــکل گیری تا الان منبع و منشــأ 
اصلی بی ثباتی و ناآرامی است.ســخنگوی 
وزارت امور خارجه افزود: جامعه بین المللی 
در خصــوص جنایات این رژیــم غفلت و بی 
توجهــی دارد.کنعانی تصریــح کرد: تلاش 
برای ادغام این رژیم در ساختارهای سیاسی 
و امنیتی این منطقــه یک خطر برای منطقه 
اســت و این رژیم نمی تواند شــریک صلح 
و ثبات در منطقه باشــد. بالای ۷۶ درصد از 
مردم منطقه مخالفت خود را با عادی سازی 

روابط با صهیونیست ها اعلام کردند.
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رییس سازمان هواپیمایی مطرح کرد
وشندگان ارزی بلیت هواپیما   برخورد با فر

به اتباع خارجی
رییس ســازمان هواپیمایی کشــوری اعلام کرد: فــروش ارزی بلیت 
هواپیما به اتباع خارجی لغو شــده و با متخلفان برخورد کرده و خواهیم 

کرد.
 از ابتدای تیر ماه امســال  نرخ بلیت هواپیما در مسیرهای داخلی برای 
اتباع غیرایرانی ارزی محاســبه و بر این اســاس محاسبه قیمت فروش 
بلیت به این مســافران معادل قیمت بیزینس کلاس شــد. این مصوبه 
مورد انتقاد بســیاری از ســوی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی، وزارت امور خارجــه، نمایندگان مجلــس، فعالان 
گردشگری و مسافران خارجی قرار گرفت. نهایتا این تصمیم با دستور 
وزیر راه و شهرســازی لغو شــد و قرار بر این بود که از این به بعد مبنای 

محاسبه فروش بلیت به اتباع خارجی مانند سابق ریالی باشد.  
اما با وجود تغییر ایــن تصمیم و توقف فــروش دلاری بلیت پروازهای 
داخلی، برخــی شــرکت های هواپیمایی مقاومت کرده و بســیاری از 

مسافران و گردشگران خارجی را سرگردان شده اند.  
محمد محمدی بخش ، رییس سازمان هواپیمایی کشوری  در این باره 
به ایسنا گفت: اگر مســافر غیر ایرانی از خارج از ایران، بلیت پروازی را 
خریداری کند طبیعتا با نرخ ارزی محاســبه و دریافت می شود اما اگر 
این اتفاق در داخل کشور رخ دهد غیر قانونی است و باید ریالی محاسبه 

شود.
وی افزود: اگر شــرکت هواپیمایی یا آژانس مســافرتی اقدام به فروش 
بلیت هواپیما به اتباع خارجــی به نرخ ارزی کند، تخلف اســت و با آن 
برخورد خواهیم کرد چرا که این تصمیم لغو شــده و اعلام کردیم نباید 

چنین اتفاقی رخ دهد.
رییس ســازمان هواپیمایی کشــوری با اشــاره به اینکه برخی فعالان 
گردشــگری و انجمن های آن ها معتقدند که برخی ایرلاین ها مقاومت 
کرده و همچنان در حال فــروش بلیت هواپیما به نرخ ارزی هســتند، 
گفت: تا کنون تخلفی از ســوی شــرکت های هواپیمایی در این زمینه 
نداشــته ایم اما چند آژانس مســافرتی که در این زمینه شیطنت هایی 

کرده بودند را شناسایی و آن ها را به مراجع قضایی معرفی کردیم.

بانک مرکزی:
 رشد نقدینگی نسبت به سال گذشته ۴.۱ واحد 

درصد کم شد
 رشــد دوازده ماهه نقدینگی منتهی به پایان خرداد ماه ۱۴۰۱ )با پایه 
همگن( نسبت به رشد دوره مشابه سال قبل )۳۹.۴ درصد(، معادل ۴.۱ 

واحد درصد کاهش نشان می دهد.
 بانک مرکزی در پاســخ به انتقادات برخی رســانه ها درباره آمار رشد 
نقدینگی اعلام کرد: با آغاز به کار دولت ســیزدهم مسئله کنترل تورم 
به عنوان یکی از مهمترین اولویت های اقتصادی دولت و بانک مرکزی 
مورد توجه قرار گرفت و در این راستا کنترل رشد نقدینگی و پایه پولی 
به عنوان دو موتور محرک تورم در دســتور کار دولــت و یانک مرکزی 
دنبال شد که با گذشت ۱۰ ماه از استقرار دولت سیزدهم، روند کاهنده 

رشد نقدینگی و پایه پولی حاکی از اثرگذاری این سیاست ها دارد. 

در خصوص اشاره به عبور نقدینگی از ۵ هزار هزار میلیارد تومان لازم به 
توضیح اســت که آنچه در کنترل تورم اهمیت دارد روند رشد نقدینگی 
است که آمار و ارقام منتشر شده نشــانگر روند کاهنده رشد نقدینگی 
در ماه های گذشته بوده اســت و با تمهیدات و سیاست های مجموعه 
اقتصادی دولت و بانک مرکــزی، جهت گیری مثبــت در زمینه روند 
کاهشی پایه پولی و نقدینگی و در نتیجه ادامه روند کاهشی تورم میسر 
است.بنابراین اعداد و ارقام اسمی مربوط به میزان افزایش نقدینگی نه 
تنها تصویر درستی از واقعیت اقتصادی ارائه نمی دهد بلکه باعث ایجاد 

تشویش و نگرانی در اذهان مخاطبان می شود. 

روند کاهنده رشد نقدينگی و پايه پولی
حجم پایه پولی در پایان خردادماه نســبت به رقم پایان اردیبهشــت 
)۲۸.۴ هزارمیلیارد ریال( کاهش یافته و رشــد ماهانــه پایه پولی نیز 
در خردادماه ســال جاری منفی )معــادل ۰.۴- درصد( بوده اســت و 
همچنین رشــد نقدینگی در سه ماهه اول امســال در مقایسه با مدت 

مشابه سال قبل یک درصد کاهش یافته است.
براســاس گزیده آمارهای اقتصادی خرداد ماه ۱۴۰۱، بررســی رشد 
نقدینگی در این ماه حاکی از تداوم روند کاهشی این متغیر همچون ماه 
های گذشته بوده اســت. حجم نقدینگی در پایان خردادماه ۱۴۰۱ به 
رقم ۵۱۰۴۹.۶ هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به پایان سال ۱۴۰۰ 
معادل ۵.۶ درصد رشــد نشان می دهد و در مقایســه با رشد نقدینگی 
دوره مشــابه ســال قبل )۶.۶ درصد(، ۱.۰ واحد درصد کاهش داشته 
اســت.همچنین، نقدینگــی در دوازده ماهه منتهی بــه پایان خرداد 
ماه ۱۴۰۱ معادل ۳۷.۸ درصد رشــد یافته کــه ۲.۵ واحد درصد از آن 
به افزایش پوشش آماری )اضافه شــدن اطلاعات بانک مهراقتصاد در 
آمارهای پولی، به واســطه ادغام بانکهای متعلق به نیروهای مسلح در 
بانک ســپه( مربوط بوده و در صورت عدم لحاظ افزایش پوشش آماری 
یاد شــده، رشــد نقدینگی در پایان خرداد ماه ۱۴۰۱ به ۳۵.۳ درصد 

کاهش می یابد.
از این رو رشــد دوازده ماهه نقدینگی منتهی به پایان خرداد ماه ۱۴۰۱ 
)با پایه همگن( نســبت به رشد دوره مشابه ســال قبل )۳۹.۴ درصد(، 

معادل ۴.۱ واحد درصد کاهش نشان می دهد.

نقش هدايت نقدينگی در تقويت رشد اقتصادی و ايجاد
 ثبات مالی

همچنین لازم به توضیح اســت که در راســتای کنترل رشد نقدینگی 
و مدیریت قدرت خلق پــول بانکها، بانک مرکزی در دولت ســیزدهم 
کنترل مقداری رشد ترازنامه بانکها و موسســات اعتباری را با جدیت 
دنبال نموده اســت. روشن اســت که پیگیری چنین سیاستی از سوی 
بانک مرکزی رشد تسهیلات بانکی را کندتر خواهد نمود. از این رو لازم 
است سیاســتگذار پولی به جهت اهمیت تداوم و تقویت رشد اقتصادی 
و اشــتغال، تمهیداتی را برای تخصیص و هدایت بهینه منابع بانکی به 

بخش های مولد اقتصادی در نظر گیرد.
لذا ملاحظه می شود که هدایت نقدینگی )هدایت اعتبارات بانکی( نه تنها 
به معنای پول پاشی در اقتصاد )حمایت از تولید غیر اقتصادی( و ریختن 
بنزین بر آتش تورم نیست، بلکه به مفهوم استفاده بهینه از منابع بانکی با 
رعایت اولویت های اقتصادی کشــور و در چارچوب یک استراتژی توسعه 
صنعتی اســت که به طور همزمان ضمن مهار رشد نقدینگی و مدیریت 
خلق پول بانکها، تولید و اشتغال نیز آسیب ندیده و در نهایت اهداف اصلی 

بانک مرکزی در کنترل تورم و حمایت از رشد اقتصادی محقق شود.

بازار

 وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفــت: در برنامه هفتم 
توســعه ایجاد ثبات اقتصادی و مهار تورم، تســهیل 
جدی و کاهش هزینه تولید، افزایش ســرمایه گذاری 
و صــادرات و توزیع عادلانه درآمد به عنوان ســرفصل 

اقدامات را در دستور کار داریم.
 ســید احســان خاندوزی در حاشــیه همایش ملی 
»اولین برنامــه گام دوم انقلاب؛ ضــرورت تغییر ریل 
سیاستگذاری کشــور در تدوین برنامه هفتم توسعه« 
در جمــع خبرنگاران، اظهار داشــت : تدویــن برنامه 
هفتم توسعه فرصت خوبی برای اجماع نظر بین قوای 
مختلف، سیاســت گذاران و صاحب نظران برای برنامه 
پنج سال آتی کشور است، به ویژه مسائلی است که باید 

در اولویت قرار بگیرد.
وی افزود: پــس از اینکه سیاســت های کلی از طرف 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام بــرای رهبر معظم 
انقلاب ارسال و توسط ایشان ابلاغ شد، زمینه ای فراهم 

کرد که دولت نیز بتواند با ســرعت بیشتری 
لایحه برنامه هفتم توســعه را آمــاده کند. 
در ســازمان برنامه و بودجــه در حال آماده 
کردن مقدمات اســت که به محــض ابلاغ 
سیاست های کلی مرحله تدوین لایحه آغاز 

می شود.
وزیــر اقتصاد بیان کــرد: با توجه بــه تاکید 

رییس جمهور بر ســند تحول دولت، حوزه اقتصادی 
تلاش می کند از این فرصت بــرای موضوعات کلیدی 

استفاده کند.
وی ادامه داد: نخست ایجاد ثبات اقتصاد کلان که تورم 
را مهار کند و دوم تســهیل جدی و کاهش هزینه های 
تولیدکننــدگان در فعالیت های اقتصــادی و افزایش 
ســرمایه گذاری و صادرات مدنظر است و آخرین نکته 
نیز توزیع درآمــد عادلانه و رفع فقــر خواهد بود که به 
عنوان ســرفصل اقدامــات برنامه هفته توســعه را در 

دستور کار داریم.
خاندوزی دربــاره تکمیل ســامانه مودیان 
مالیاتی، گفت: مقرر شــد رییس ســازمان 
امور مالیاتــی توضیحــات تفصیلی بدهند، 
زیرا ســامانه فعالیت خود را شروع کرده، اما 
چون امکان فراخــوان هم زمان همه فعالان 
اقتصادی ندارد، ســازمان امور مالیاتی طرح 
پنج مرحله ای را پیشــنهاد داده اســت که به ســتاد 

اقتصادی دولت ارائه دادیم.
وزیر اقتصاد ادامه داد: با اجرای گام به گام رســته ها و 
بخش هــای اقتصادی مختلــف، هر کدام بــه ترتیب 
با توجه بــه اینکه برخــی فعالیت هــای اقتصادی در 
بالادســت قرار دارند و بقیه در پایین دست آن فعالیت 
می کنند، اولویت را به بزرگ تریــن فعالیت اقتصادی 
دادیــم؛ به ویــژه بزرگ تریــن فعالان اقتصــادی در 
شــرکت های دولتی، تولیدکنندگان بزرگ کالاهای 

اساسی و فلزات اساسی در اولویت قرار دارند.
وی درباره تســهیل صدور مجوز کســب وکارها بیان 
کرد: گزارش عملکرد ســه ماهه اول درگاه ملی صدور 
مجوزها از مســوولان دریافت و بــه رییس جمهوری 

ارسال شد.
خاندوزی ادامه داد: در این گزارش مشــخص شــده 
که کدام دســتگاه ها تخلف می کنند و در پی نوشــت 
گزارش عملکرد قرار شد دســتگاه های نظارتی داخل 
و بیرون دولــت تمرکز کنند و هماهنگــی خوبی بین 
کمسیون های مجلس شورای اســلامی و قوه قضائیه 

انجام شده است.
وزیر اقتصــاد اظهــار امیــدواری کرد بــا همگرایی 
دســتگاه های نظارتی در ســال ۱۴۰۱، نه فقط شاهد 
کاهش مدت زمان تصویب صدور مجوزها باشیم، بلکه 
در عمل برداشتن مجوزهای کاغذی ناشناس و اعمال 

سلیقه دستگاه ها محقق شود.

وزیر

برهان محمودی  معاون وزیــر اقتصاد از 
پرداخت ۲۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
تولید و اشــتغال طی دولت سیزدهم خبر 

داد.
 سید محمد هادی ســبحانیان در نشست 
خبری تشــریح اقدامات انجام شــده برای 
اجرای تبصره ۱۸ قانون بودجه سال گذشته 
و ســال جاری گفــت: تا زمانــی که کیک 
اقتصادی بزرگ نشــود، رفاه مردم بیشــتر 
نخواهد شــد. در یک دهه گذشــته رشــد 
اقتصادی کمتر از یک درصد و رشد سرمایه 

گذاری خالص منفی ۰.۶ درصد بوده است.
وی افزود: افزایش تولید در کشــور اقدامات 
و الزاماتــی دارد که برخی باید در گذشــته 
تدوین می شد مانند آمایش سرزمین و اگر 
این اسناد نباشد، ممکن اســت حمایت از 

تولید اثربخش نباشد.
معاون اقتصادی وزیر اقتصاد و دارایی گفت: 
برای رونــق تولید باید پیــش بینی پذیری 
اقتصــادی، ثبــات اقتصادی و شناســایی 
موانع تولید انجام شــود. در همین راستا از 
آغاز دولت سیزدهم با شناسایی موانع روی 
کارآمدن فعالان اقتصادی به رشد اقتصادی 

و تشدید فعالیت آنها کمک کرده ایم.
ســبحانیان تصریح کرد: بــه همین منظور 
شــرایط مبهم و پیچیده ورود به کســب و 
کار و امضاهای طلایــی از اصلی ترین موانع 
پیش روی فعالان اقتصادی بود که در دولت 
سیزدهم تمام تلاش خود را کرده ایم تا این 

موانع برداشته شود.
وی خاطرنشان کرد: در چهار ماهه نخست 
امسال ۴۱ هزار مجوز ثبت محور و ۱۲ هزار 
مجوز تأیید محور داده شــده است. رئیس 
جمهور هیچ خــط قرمــزی در زمینه رفع 

امضاهای طلایی وجود ندارد.
معاون اقتصادی وزیر اقتصاد گفت: از دیگر 
اولویت های جدی دولت سیزدهم، کنترل 

تورم اســت که اقدامات خوبی انجام شده و 
ثمرات آن در ماه های آینده قابل مشــاهده 
اســت. تورم ریشــه تاریخی و چند دهه ای 
دارد که برخــی از علل آن بــه تعلل برخی 
مدیران سالهای گذشته باز می گردد که این 

مشکلات روی هم تلنبار شده است.

اعطای تسهیلات تبصره 18 قانون 
بودجه

معاون وزیــر اقتصاد در خصــوص اعطای 
تســهیلات از محل تبصره ۱۸ قانون بودجه 
۱۴۰۰ گفت: دولت ســیزدهم تلاش خود 
را به کار بســته تا هم به بخــش تولید و هم 
به خانوارهــا به صورت عادلانه تســهیلات 
داده شــود. ضمن اینکه دنبال افزایش ۱۰ 
درصدی مردم به تســهیلات خرد هستیم 
تا مردم با دارایی های معمولی خود بتوانند 

تســهیلات دریافت کنند.وی با بیان اینکه 
تســهیلات تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۰ 
ظرفیــت خوبی بــرای اعطای تســهیلات 
با نرخ ترجیحی به بنگاه هاســت، گفت: در 
شش ماهه سال گذشته اقدامی در راستای 
اجرای این قانون نشده بود اما طی نیمه دوم 
۱۴۰۰ تبصره ۱۸ قانــون بودجه عملیاتی 

شد.
وی تأکیــد کرد: کل منابع بنــد الف تبصره 
۱۸ قانون بودجه ســال گذشــته ۳۲ هزار 
میلیــارد تومان بــود و ۱۳ دســتگاه از این 
محل می توانستند اســتفاده کنند و حدود 
۱۹ هزار میلیارد تومان معادل ۵۹ درصد از 

منابع مندرج در این قانون محقق شد.
سبحانیان اظهار داشــت: منابع دستگاه ها 
در بانک های عامل ســپرده گذاری می شد 
و به همان نســبت یا بیشــتر که معمولاً ۲ 

الی ســه برابر می شــد از منابع داخلی خود 
به این بخــش اعتبار تخصیــص دادند که 
مجموعاً با اســتفاده اهرمی از این منابع ۴۵ 
هزار میلیارد تومان تســهیلات برای اجرای 

تبصره ۱۸ در نظر گرفته شد.
معاون وزیر اقتصاد با اشــاره به تصویب ۶۴ 
هزار طرح تولیدی در کمیته های اســتانی 
اظهار داشــت: تاکنون ۱۳ هــزار میلیارد 
تومان بــه ۱۵ هزار و ۷۰۰ طــرح اقتصادی 
تسهیلات داده شده است. بیش از ۱۰ هزار 
میلیارد تومان هم در مرحله پرداخت است 
و در مجموع ۲۳ هزار میلیارد تومان تا پایان 
نیمه دوم سال گذشــته و دو ماهه نخست 
سال جاری تسهیلات داده شد. امیدواریم تا 
شهریور امسال تسهیلات پرداختی از محل 
تبصره ۱۸ قانون بودجه به ۴۰ هزار میلیارد 
تومان برسد.وی با بیان اینکه برخی بانک ها 

و مؤسسات اعتباری در پرداخت تسهیلات، 
تأخیر داشــتند، تأکید کرد: جرایمی برای 
بانک هایی که تســهیلات تبصره ۱۸ قانون 
بودجــه را پرداخت نکننــد، در نظر گرفته 
شده است. در ســال جاری با بانک هایی که 
عملکرد بهتری در سال گذشــته داشتند، 
قرارداد داشــتیم. همچنین تســهیلات به 
طرح های دانش بنیان و ۲ درصد نرخ ســود 

کمتر داده می شود.
سبحانیان در پاسخ به پرســش مهر درباره 
اینکه آیا اعطای تسهیلات تبصره ۱۸ قانون 
بودجه به واحدهای تولیــدی و اقتصادی، 
با سیاســت دولت در کنتــرل نقدینگی که 
به کاهش اعطای تســهیلات خُرد به مردم 
منجر شده و بسیاری از شروندان به سختی 
می توانند تسهیلات خُرد دریافت کنند، در 
تعارض است یا خیر؟ اظهار کرد: برای اینکه 
اقتصاد کشــور را بتوانیم پیــش بینی پذیر 
کنیم، باید تورم کنترل شــود؛ یکی از اصلی 
تریــن اقدامات برای کنترل تــورم، کنترل 

رشد نقدینگی است.
وی ادامه داد: وزارت اقتصاد و با کمک بانک 
مرکزی به دنبال آن هســتند تا جلوی خلق 
بی ضابطه نقدینگی از سوی بانک ها گرفته 

شود.
معاون اقتصادی وزیر اقتصاد یادآور شــد: 
در حــال حاضر بخش قابــل ملاحظه ای از 
این خلق نقدینگی از سوی بانک ها در حال 
رخ دادن اســت اما به دست مردم نمی رسد 
و عمدتاً افراد مرتبط با لایه های نخســت یا 
دوم بانک ها این تسهیلات کلان رادریافت 

می کنند و معمولاً بازپس هم نمی دهند.
وی تأکیــد کــرد: بیشــترین بازگشــت 
تسهیلات به وام هایی است که مردم گرفته 
اند و کمترین میزان بازگشت تسهیلات، به 
وام های کلانی است که مرتبطان با بانک ها 

دریافت کرده اند.

ح کرد؛ثبات اقتصادی، کاهش هزینه تولید و رفع فقر سرفصل های برنامه هفتم  وزیر اقتصاد مطر

معاون بانکی و اعتباری صندوق توسعه ملی عنوان کرد

پرداخت وام همراهی صندوق توسعه ملی با وام گیرندگان برای باز
روح اله صابرزاده  معاون بانکی و اعتباری 
صندوق توسعه ملی از مسدود کردن حساب 
بانک هایی که اقســاط آن ها سررسید شده 
اســت خبر داد و گفت: صنــدوق از حق ۸۵ 
میلیون نفر کوتاه نمی آید. به نقل از صندوق 
توسعه ملی، سید علیرضا میرمحمدصادقی 
با تأکید بــر اینکــه طبق قانــون، صندوق 
توســعه ملی باید در زمان سررســید وام ها، 
مطالبات خود را اخذ کند، اظهار کرد: بر این 
اســاس صندوق، با هماهنگی بانک مرکزی 
شروع به مسدود کردن حســاب های ارزی 
بانک هایی کرده که اقســاط آن ها سررسید 
شده اســت. همچنین در جلسات مشترکی 
که با بانک مرکزی برگزار کردیم، مقرر شــد 
با همه بانک ها به صــورت جداگانه، درمورد 
پروژه هایی که اقســاط آن ها سررسید شده 

است، جلساتی برگزار شود.

برگزاری جلسه با سه بانک اصلی برای 
تعیین تکلیف معوقات

وی ادامه داد: جلســات مذکــور تاکنون با 
بانک ملــت، بانک صنعت ومعــدن و بانک 
توسعه صادرات برگزار شده است. زیرا اکثر 
معوقات اصلی در این سه بانک است. تقریباً 
۲۰۰ طرح صندوق توســعه ملی که مربوط 
به بخش خصوصی واقعی اســت، در بانک 
صنعت ومعدن قرار دارد. همچنین از حدود 
یک میلیارد و ۶۰۰ دلار معوقات این بانک، 
حدود ۶۵۰ دلار مربوط به نیروگاه ها و سایر 
معوقات نیز مربوط به شــرکت های مختلف 
اعم از مصالح ســاختمانی، پتروشــیمی، 
آهن، صنایع غذایــی، دارویی، نســاجی، 

ماشین آلات، کاغذ، شیشــه، صنایع پایین 
دستی خودرو و… است. بر این اساس قرار 
شد بانک صنعت ومعدن شــرکت هایی که 
بدهی معوق به صندوق توســعه ملی دارند 
و اقدامی جهت بازپرداخــت آنها نکردند و 
به اخطارهای قبلی توجه نشــده است را به 
ســرفصل های غیرجاری انتقال دهد تا این 

شرکت ها به نوبت، تعیین تکلیف شوند.
معاون بانکی و اعتبــاری و عضو هیأت عامل 
صندوق توسعه ملی با اشــاره به درخواست 
تعداد اندکی از وام گیرندگان مبنی بر اینکه 
تسهیلات را با ارز ۴۲۰۰ تومانی برگردانند، 
اظهار کرد: زمانی که صندوق توســعه ملی 
بر بازپرداخت تســهیلات پافشاری می کند، 
تعداد اندکی از تســهیلات گیرنــدگان نیز 
بر عدم بازپرداخت پافشــاری کرده و اعلام 
می کنند که به دلیل تحریم با مشکلات ارزی 
روبه رو و قیمت ارز تغییر کرده است و از طرف 
دیگر با محدودیت هایی در بخش صادرات و 
یا قیمت گذاری دســتوری مواجه هستند و 
به همین دلیل اعلام کرده اند که نمی توانند 
تسهیلات خود را بپردازند. اما موضوع اصلی 

آنها همان نوسانات نرخ ارز است.

تعهد وام گیرنده به بازپرداخت وام
 با نرخ روز ارز

میرمحمدصادقی با تأکید بر اینکه نوسانات 
نرخ ارز مربوط به یک تا دو ســال گذشــته 
نیست، توضیح داد: بررســی روند نوسانات 
نرخ ارز طی ۴۰ سال گذشته نشان می دهد 
که این موضوع با شدت کم یا زیاد همواره در 
کشور وجود داشته اســت. افرادی که پیش 

از این در صندوق توســعه ملی قراردادها را 
نوشته و بســته اند، با علم به این موضوع، به 
درستی از طرف قرارداد )وام گیرنده و بانک 
عامل( یک اقرارنامه یــا تعهدنامه محضری 
گرفته اند که در این تعهدنامه همه مدیران 
هیأت عامل شــرکت ها و عضو هیأت مدیره 
شــرکت ها که وام را از طریق بانک عامل از 
منابــع صندوق اخــذ کرده اند بــه انضمام 
بانک و رئیــس هیأت مدیــره و مدیرعامل 
بانک، بــه صورت محضری اعــلام کرده اند 
که با اطلاع از نوســانات نرخ ارز تسهیلات 
را دریافت می کنند و آمادگــی دارند که در 
زمان سررســید با نرخ روز ارز، تسهیلات را 

بازپرداخت کنند.
وی با اشــاره به متــن تعهدنامــه مذکور، 
گفت: در این تعهدنامه، طــرف وام گیرنده 
اذعان کرده اســت که نرخ ارز مورد قرارداد 
در زمان بازپرداخت اقســاط ممکن اســت 
متفاوت از زمان دریافت باشــد، لذا با درک 
و پذیرش ریسک ناشــی از تغییرات نرخ ارز 
در زمان بازپرداخت در اقســاط، تسهیلات 

مذکــور را دریافت می کند، بــا قبول اینکه 
کلیه ریســک های مذکور بر عهده گیرنده 

تسهیلات )مشتری( خواهد بود.
معاون بانکی و اعتبــاری و عضو هیأت عامل 
صندوق توسعه ملی ادامه داد: مشابه همین 
تعهدنامه نیز از سوی بانک عامل امضا شده 
است. قرارداد کاملًا قانونی، محکم و شفاف 
اســت و نیروگاه ها، بخش خصوصی و همه 
بانک ها باید به همان ارزی که تســهیلات 
دریافت کرده اند بازپرداخت را انجام دهند 
و صندوق توسعه ملی به هیچ وجه از حقوق 
۸۵ میلیون نفر کوتاه نمی آید و بازپرداخت 
را از طریق مراجع رسمی، بستن حساب ها و 
بردن به محاکم پیگیری می کند. رئیس قوه 
قضائیه نیز در جلســاتی که شخصاً با ایشان 

داشتیم، بر این موضوع تأکید کردند.

همراهی صندوق توسعه ملی با وام 
گیرندگان برای بازپرداخت وام

میرمحمدصادقی با تأکید بر اینکه صندوق 
توســعه ملــی طبق قــراردادی کــه دارد 
مطالبات خود را پیگیــری می کند، اظهار 
کرد: ایــن صنــدوق راهکارهایــی را برای 
همراهی با مشــتریان به کار گرفته اســت. 
بر این اســاس اگر طرح در دوره مشــارکت 
بوده و هنوز به بهره برداری نرســیده باشد، 
صندوق صبر می کند. چراکــه گاهی دوره 
مشارکت ۳۶ ماهه اســت اما طرح هنوز به 
دلیل مشــکلات مختلف از جملــه تحریم 
تمام نشــده است، در این شــرایط صندوق 

دوره مشارکت را افزایش می دهد.
وی ادامــه داد: اما در مــورد طرح هایی که 

تمام شــده و به بهره برداری رسیده است و 
اقساط باید پرداخت شــود، در این شرایط 
شــرکت می تواند با ارائه صورت های مالی، 
ثابت کند که نمی تواند سه یا پنج ماه یک بار، 
قســط ارزی خود را پرداخت کند، صندوق 
در چنین شرایطی اســتدلالات را بررسی 
می کند و اگر درســت بود، مبلغ اقســاط را 
کوچک تر و زمــان بازپرداخت را طولانی تر 
خواهد کرد.معــاون بانکی و اعتباری و عضو 
هیأت عامل صندوق توســعه ملی با تأکید 
بر اینکه اقدامات مذکــور جهت همراهی با 
بخش خصوصی و طبق اختیــارات قانونی 
صورت می گیرد، عنوان کــرد: هیأت عامل 
و هیأت امنای صنــدوق در جهت تغییر نوع 
ارز همراهی می کنــد و وام گیرنده می تواند 
بدهی خود را به یکــی از ارزهای رایج جهان 

پرداخت نماید.
میرمحمدصادقی در ادامــه درمورد میزان 
بازپرداخت مطالبات صنــدوق نیز توضیح 
داد: تأمین مالی از ســوی صندوق حدوداً از 
سال ۱۳۹۱ آغاز شــده و معمولاً دوره های 
مشــارکتی طرح ســه تا پنج ســال است، 
معمولاً یک دوره ۶ ماهه تنفس و یک دوره ۶ 
ماهه هم دوره پرداخت است، بنابراین شاید 
نخســتین پرداخت های صندوق مربوط به 
سال های ۱۳۹۷ باشد. بر این اساس از سال 
۱۳۹۷ تا مهر ۱۴۰۰ که کلًا ۵۰۰ هزار دلار 
بازپرداخت صورت گرفته اســت اما از مهر 
۱۴۰۰ تــا پایان تیر ۱۴۰۱ یعنــی در دوره 
جدید هیأت عامل صندوق توسعه ملی، دو 
میلیارد دلار یعنی چهار برابر قبل، اقســاط 

اخذ شده است.
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رییس سازمان توسعه تجارت خبر داد
توافقات پولی و بانکی و تولید مصالح ساختمانی 

و مواد غذایی میان ایران و ارمنستان
 رییس ســازمان توســعه تجارت از توافقات ایران و ارمنستان در حوزه 
پولی و بانکی، تولید مشترک مصالح ساختمانی و مواد غذایی و معدنی 
خبر داد و گفت: با توجــه به همراهی و همکاری ایران و ارمنســتان در 
زمینه های مختلف، در مســیر توســعه و گســتری روابط اقتصادی و 
تجاری قرار داریم. »علیرضا پیمان پاک« در کارگروه مشــترک ایران 
و ارمنستان، اظهار داشــت: یکی از موضوعاتی که با ارمنستان به نتیجه 
رســیده، توافق در زمینه ایجاد زنجیره تامین مصالح ساختمانی، مواد 
غذایــی از تولید تا عرضه به صورت مشــارکت با روســیه اســت که تا 

هفته های آینده به امضا خواهد رسید.
وی با اشــاره به توافقات پولی و بانکی دو کشــور تصریــح کرد: یکی از 
موضوعات که تا هفته آینده به نتیجه خواهد رســید، ساختار جایگزین 
تضمین بانکی اســت که با تغییراتــی در فرآیند تبادل، شــرکت های 
صادرکننده کالا به ارمنســتان به بانک ملت معرفی می شــوند و پس 
از اعتبارســنجی، از صندوق ضمانت صــادرات اعتبارنامه می گیرند. 
تجار ایرانی نیز برای صادرات کالا به ارمنســتان از همین مســیر مورد 
تایید قرار می گیرند.رییس سازمان توســعه تجارت با اشاره به موضوع 
همکاری های معدنی، تصریح کرد: با یکی از مجموعه های معدنی کشور 
توافقاتی انجام شــده و از ارمنستان کنســانتره خریداری می کنند که 

برای اکتشاف نیز آماده سرمایه گذاری و مشارکت است.
پیمان پاک در خصوص خدمات فنی و مهندســی نیــز گفت: در حوزه 
جاده سیسیان که مناقصه آن برگزار می شود، بزرگ ترین شرکت های 
ایرانی شرکت کردند که با توجه به تجارب گسترده ای که در زمینه تونل 
سازی و پل سازی دارند، توافق در این مســیر با ارمنستان بسیار مورد 
اهمیت است.وی افزود: مسیر سیسیان راهبُردی است، زیرا دسترسی 
به روسیه و گرجستان در شــمال را فراهم می کند و می تواند جایگزین 
مناســبی برای جمهوری آذربایجان باشد و دولت ســیزدهم برای به 

نتیجه رسیدن پروژه پیگیر خواهد بود.
رییس ســازمان توســعه تجارت خاطرنشــان کرد: در زمینه های سد 
سازی، ســاختمان دانشگاه معماری ارمنســتان، احداث شهرک های 

صنعتی، پذیرش هیات های تجاری آمادگی همکاری وجود دارد.
پیمان پاک در خصــوص راه اندازی مرکز تجاری ایران در ارمنســتان، 
اظهار داشــت: در این زمینه اقدامات خوبی انجام شــده و بیش از ۸۰ 
شرکت برای حضور در این بخش انتخاب شــده که پس از تجهیز طی 

روزهای آینده،  نمایشگاه دائمی خود را برگزار می کنند.
وی با بیان اینکه حجم مبادلات ایران و ارمنستان افزایش داشته است، 
بیان کرد: در صورت تجدیدنظر در عوارض گمرکــی به ویژه با تفاهم با 

اوراسیا، درخواست کاهش یا حذف عوارض را داریم.
معاون وزیر صمت گفت: توســعه تجارت و روابط اقتصادی در دســتور 
کار دو کشور قرار دارد و در صورتی که بخش لجســتیکی به  اندازه نیاز 

کاربردی نشود، مسیر توسعه روابط سخت خواهد بود.
پیمان پاک در خصوص تهاتر نیز توضیح داد: پیشــرفتی در این زمینه 
حاصل نشده اســت، با وجود اینکه ایران طی ماه های اخیر رکورد یک 
میلیــارد و ۵۰۰ میلیون دلار تهاتر با کشــورهایی مانند ترکیه، چین و 

هند را به نتیجه رسانده اســت، البته به زودی در این بخش با پاکستان 
نیز همکاری خواهد داشت اما با ارمنستان به نتایج دلخواه دست نیافته 
است.در این کارگروه، معاون وزیر اقتصاد ارمنســتان نیز با بیان اینکه 
می توانیم در زمینه توسعه روابط اقتصادی و تجاری به پیشرفت دست 
یابیم، بیان کــرد: در پنج ماهه ســال جاری میــلادی ۳۹.۳ درصدی 
تجارت میان ایران و ارمنستان افزایش داشــته و به ۲۴۵ میلیون دلار 
رسیده است که این رشد ادامه دار خواهد بود.وی با تاکید بر اینکه روند 
تهاتر ایران و ارمنســتان راضی کننده نیســت، گفت: کاهش عوارض 
جاده ای از سوی وزارتخانه های مربوطه در دست بررسی است و پس از 
جمع آوری نقطه نظرات آنها، در یک ماه آینده به تصویب دولت خواهد 
رســید. معاون وزیر اقتصاد ارمنستان با اشــاره به اهمیت شهرک های 
صنعتی مشــترک برای این کشــور، تصریح کرد: راه انــدازی کریدور 
شمال - جنوب برای ما مهم است که برای تکمیل آن نیازمند مساعدت 
ایرانیان نیز هســتیم و از ســوی دیگر از احداث جاده سیسیان از سوی 

شرکت های ایرانی بسیار استقبال می کنیم.

رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران :
و و لوازم خانگی   بی میلی فعالان حوزه خودر

به دانش بنیان شدن!
رئیس کمیســیون صنایع اتاق بازرگانی ایران گفــت: تعرفه گمرکی 
در صنعت خودرو و لوازم خانگی مانعی برای رشــد شرکت های دانش 
بنیان است. علیرضا کلاهی گفت: طبق قانونِ جهش تولیدِ دانش بنیان، 
شــرکت هایی که الزامات اولیه مانند بورســی یا فرابورســی را دارند، 
می توانند قسمتی از سودشــان را در قالب مراکز تحقیق و توسعه پروانه 
دار برای ایجاد فناوری در شرکت ها دانش بنیان هزینه و آن را به صورت 
مستقیم از مالیات کسر کنند، اما دانش بنیان شدن توسط شرکت ها به 
علت ضعف نیروی انسانی، ســود حاصل از رانت و ساختار کنونی دشوار 

است.
رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران می گوید: تولید کنندگان 
در صنعت خــودرو و لوازم خانگــی از تعرفه گمرکی ســود می برند، به 
علت این ســاختار شــرکت های فعال در این صنایع علاقه ای به تولید 
دانش بنیان ندارند. از سوی دیگر حاشیه ســود بالا در صنعت فلزات و 
پتروشیمی انگیزه ای برای توســعه فناوری شرکت ها نمی گذارد. با این 
وجود، ابلاغ قانون معافیت از مالیــات در ازای صرف همان هزینه برای 

گسترش فناوری، قدمی رو به جلو برای شرکت های دانش بنیان است.
به گفته کلاهی، عمده ســود و رشد صنایع کشــورمان مانند؛ فلزات و 
پتروشــیمی از طریق تفاوت قیمت بین دو یا چند بازار است، اما کشور 
امارات در صنعت آلومینیوم با اتکا به دانش بنیانی توانست تولید خود را 
به سه میلیون تن بدون ایجاد آلودگی برساند، اما ایران با سابقه ۶۰ سال 

در این صنعت برای تولید، متوسل به کشور چین شده است.
بر اساس ماده ۱۱ قانون جهش تولید دانش بنیان که پس از تصویب در 
مجلس از اردیبهشت ۱۴۰۱ اجرایی شد، معادل هزینه انجام شده برای 
فعالیت های تحقیق و توســعه این شــرکت ها، به عنوان اعتبار مالیاتی 

آن ها محاسبه می شود.

تولید

دبیر انجمن واردکننــدگان موبایل گفت: از خرداد ماه 
برای واردات موبایل تخصیص ارزی انجام نشده از این 

رو نگران تنظیم و تامین بازار در شهریور و مهر هستیم.
امیر اســحاقی در مورد آخرین وضعیت تخصیص ارز 
برای واردات تلفن همراه، اظهــار کرد: هنوز هیچ گونه 
تخصیص ارزی چــه بــرای واردات موبایل های بالای 
۶۰۰ دلار و چه برای موبایل های پایین تر از ۶۰۰ دلار، 
صورت نگرفته اســت و مــا همچنــان منتظر تصمیم 

وزارت صمت هستیم.

دبیر انجمــن واردکننــدگان موبایل، تبلت 
و لــوازم جانبــی افــزود: در حــال حاضر 
موبایل هایی وارد کشــور می شود که فرایند 
تخصیص ارزشــان از قبل انجام شده است، 
بنابراین تا پایان مــرداد ذخیره موبایل برای 
تنظیم بازار داریــم اما با توجه بــه اینکه از 
خردادماه هیچ گونه تخصیــص ارزی برای 

واردات نداشــته ایم، نگــران تنظیم و تأمیــن بازار در 
شهریور و مهر ماه هستیم.

وی در مــورد علت عدم تخصیــص ارز به 
این محصــول، گفت: پرس و جــوی ما از 
مسئولان دولتی نشان می دهد که دولت به 
دنبال بهینه سازی منابع ارزی کشور است 
و غیر از این پاسخ مشــخص دیگری به ما 

نداده اند.
اســحاقی با اشــاره به وضعیت بازار، تصریح 
کــرد: واردات موبایل های بــالای ۶۰۰ دلار معمولاً از 
طریق رویه های مسافری انجام می شود که بعضاً هم با 

سو استفاده همراه اســت؛ در این بخش واردات رسمی 
قابل توجهی نداریم و بازار دست واردکنندگان رسمی 
نیســت. در بخش موبایل های زیر ۶۰۰ دلار نیز فقط تا 

پایان مرداد ذخیره داریم.
دبیــر انجمن واردکننــدگان موبایل، تبلــت و لوازم 
جانبــی گفــت: در حال حاضــر شــرکت ها در یک 
بلاتکلیفی عجیبــی قرار دارنــد و نمی دانند باید چه 
کاری انجام دهند و از طرفی در حــال زیان دهی نیز 

هستند.

موبایل

 محمدحســین ســیف اللهــی مقدم  
 بر اســاس آمار منتشــر شــده در ســال 
۹۸، میانگیــن صادرات از مناطــق آزاد در 
طی ســال های ۹۲ تا ۹۷ بــا در نظر گرفتن 
صادرات مشــتقات نفتی و میعانات گازی 
تقریبــا ۲ درصد کل صادرات کشــور بوده 

است.
 منطقــه آزاد به محدوده ای حراست شــده 
گفته می شــود کــه حــدود آن را مجلس 
شورای اســلامی تعیین می کند و از رعایت 
برخی قوانیــن و مقررات جاری ســرزمین 
اصلی معاف اســت. مناطق آزاد براســاس 
قوانین مخصوص خود اداره می شوند که به 
تصویب هیأت وزیران رسیده است. اهداف 
ترسیم شده برای مناطق آزاد شامل افزایش 
سرمایه گذاری رونق تولید و افزایش اشتغال 
و افزایش حضــور ما در بازارهــای منطقه 
و بازارهــای جهانی بــود در حالیکه امروزه 
این مناطق تبدیل شــده اند به محلی برای 
گرفتن عوارض کالاهــای وارداتی و فروش 
اراضی این مناطــق تا از ایــن طریق بتوان 

درآمدهایی کسب کرد.
یکی دیگر از مشــکلات مناطق آزاد تعارض 
منافع بین مســئولین مرتبط با این مناطق 
می باشــد چرا که به صورت دقیق مشخص 
نشده که دبیر این مناطق تا چه حدی اختیار 
دارد همچنین وزیر اقتصاد حد و مرز اعمال 
نفوذش مشــخص نیســت به خاطر همین 
موضوع یکسری سیاســتهای متعارض در 
عمل به وجود می آید که منجر به ضرر و زیان 

فراوان در حوزه صادرات می شود.
از دیگــر مشــکلات مناطــق آزاد می توان 
به صوری بودن برخی از شــرکت ها در این 
مناطق اشــاره کرد به گفتــه دبیر مناطق 
آزاد ۱۴۰۰۰ شــرکت از ۲۴۰۰۰ شــرکت 
این مناطــق صوری هســتند. ایــن تازه 
شــرکت های ثبت شــده صوری اکتشافی 
هســتند چــه بســا شــرکت های صوری 

بیشتری در این مناطق وجود داشته باشد.
از دیگر مشکلات این مناطق اسنادی است 
که ســالیان ســال برای مناطق آزاد ثبت 
شــده اســت و امروزه نمی توان حد و مرز 
این زمین ها را مشــخص کرد کــه از کجا تا 
کجا و برای چه شــخصی می باشد! یکی از 
جدیدترین مشکلات مناطق آزاد سیاست 
گذاری غلط می باشد چرا که سیاست گذار 
منبع درآمــدی مناطــق آزاد را در فروش 
زمین و گرفتن عوارض کالاهــای وارداتی 
مقرر کــرده اســت بنابراین نتیجــه این 
سیاست گذاری می شود واردات بی رویه از 
این مبادی و دور شــدن از هدف اصلی این 
مناطق یعنی تولید کالاهای صادرات محور. 
برای نیل به صادرات محور شــدن مناطق 
آزاد تجاری در کشورمان، باید هدف گذاری 
دقیق مالیاتی داشته باشیم؛ به طوری که که 

منجر به افزایش صادرات شود.
به عنــوان مثال اگــر شــرکتی ۷۰ درصد 
کالاهای خود را صادر کنــد از معافیت های 
مالیاتی برخوردار می شود نه اینکه شرکتی 
در منطقه آزاد ثبت شود؛ اگرچه محصولات 
خود را در بازار داخلی بفروشــد یا نفروشد و 

حتی کالایی تولید کند یا نکند.
منتقــدان اداره مناطــق آزاد معتقدند که 
این مناطق به بازار سفته بازی ملک و زمین 
تبدیل شــده اند. به عنوان مثال ۳۵ درصد 
از درآمد منطقه آزاد انزلــی از فروش زمین 

بوده است.
همچنین باید بررسی شود آرش مال انزلی 
چه ارتباطی بــا صادرات و جذب ســرمایه 
گــذار خارجــی دارد؟ این پــروژه تجاری 
تفریحــی فرهنگــی مــدرن در ۶ طبقه به 
مساحت ۲۵ هزار مترمربع بنا شده و دارای 
۱۷۴ واحد تجاری، یک ســالن کنســرت 
اســتاندارد به ظرفیت یک هزار ۱۰۰ نفر و 
چهار ســالن ســینمایی vip، فود کورت، 
رستوران، مرکز آرامش، شهربازی کودکان 
و واحدهای تجاری و خدماتی ویژه اســت 
که به همت ســرمایه گذار بخش خصوصی 
برادران آرش و امین تقی پــور دهکا در فاز 
تجارت و گردشــگری منطقه آزاد انزلی در 

حال تکمیل است.
رئیس محتــرم جمهور جنــاب آقای دکتر 
رئیســی وزیر امور اقتصادی و دارایی جناب 
دکتر خاندوزی و دبیر شــورای مناطق آزاد 

جناب دکتر ســعید محمد همگی با ایجاد 
مناطــق آزاد جدید متفق القــول مخالفت 
هستند. سوال مهمی که ذهن به آن متبادر 
می شــود این اســت پس چرا مناطق آزاد 

جدید مجوز فعالیت گرفتند؟

پیش به سوی تبديل ايران 
به منطقه آزاد

در حال حاضر، بیش از ۱۰۰ نقطه در کشور 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی بوده اســت به 
معنی دقیق تر با فقر سوادی در مفهوم واقعی 
و تکامل یافته مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی 
روبرو هســتیم و بــا این رویه تمام کشــور 
منطقــه آزاد و ویژه اقتصادی خواهد شــد، 
چالش هایــی عجیبی را به کشــور تحمیل 

خواهد کرد.
دولت ســیزدهم با وجود آگاهــی کامل به 
ضعف مناطق آزاد تجاری با ارســال لایحه 
در خصوص ایجاد مناطق جدید در مســیر 
خلاف سند جامع اقتصاد مقاومتی حرکت 
می کند. سید احسان خاندوزی در مهر ماه 
ســال ۱۳۹۹ و پیش از نشســتن بر کرسی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی در تأســیس 
مناطق آزاد جدید گفت: موافق مناطق آزاد 
هستیم، اما در ســاختار جدیدی که خادم 

تولید باشد نه واردات.
نکته جالــب توجه ایــن بوده کــه یکی از 
برنامه هــای اصلــی خانــدوزی اصلاحات 
مربوط به مناطــق آزاد بوده اســت، نایب 
رئیس اسبق کمیسیون اقتصادی مجلس، 
در مرداد ماه و پیش از رأی اعتماد، از برنامه 
خود برای تحول در وزارت اقتصاد رونمایی 
کرد. براســاس این برنامه، وابستگی منابع 
درآمدی مناطق آزاد بــه واردات، نبود زیر 
ساخت های متناسب با اهداف مولد، تعیین 
نامناســب وســعت و مکان یابی غیر دقیق 
مناطق آزاد، عدم تمرکز بر وظایف تخصصی 
را از جمله عواملی بوده که مانع دســتیابی 

اهداف تشکیل مناطق آزاد شده است.
وزیــر امور اقتصــادی و دارایــی، تمرکز بر 
بهینه سازی عملکرد مناطق آزاد موجود تا 
پایان دولت ســیزدهم و ارائه اصلاح قانون 
چگونگــی اداره مناطق آزاد، کاهش ســو 
استفاده در قالب شــرکت های پوششی یا 
فرار مالیاتی و اصلاح نحــوه تأمین مناطق 
آزاد جهت تکمیل زیرســاخت های اساسی 
را از مهمترین اقدامــات خود جهت محقق 

سازی اهداف مناطق آزاد عنوان کرده بود.

مخالف سعید محمد، با ايجاد مناطق 
آزاد جديد

از ســوی دیگر ســعید محمد، دبیر شورای 
عالی مناطق آزاد تجــاری و ویژه اقتصادی 
در آذر ماه ســال ۱۴۰۰ نیز نسبت به ایجاد 
مناطق آزاد جدید انتقاد کرد و گفت: ایجاد 
۷ منطقه آزاد جدید که امســال ابلاغ شد، 
اشتباه بزرگی بود؛ چون ظرفیت مناطق آزاد 
فعلی هنوز بهره برداری نشــده است و ولع 

ایجاد مناطق آزاد به کشور آسیب می زند.
علاوه بر این، ســید ابراهیم رئیســی نیز به 
کرات انتقاداتی به مناطق آزاد مطرح کرده 
است، رئیس جمهور در آبان ۱۴۰۰ با تاکید 
بر اینکه مناطــق آزاد باید به مرکز صادرات، 
رونق تولید و ارتباطات مالی تبدیل شــوند، 

گفت: معمولاً در آمــار مربوط به صادرات از 
مناطــق آزاد، بخش انرژی را هم محاســبه 
می کردنــد، درحالی که صــادرات انرژی، 
ارتباطی بــه این مناطق نــدارد لذا گزارش 
ارائه شــده درخصوص آمار پایین صادرات 
غیرنفتــی از این مناطق، بســیار تأســف 
برانگیز و نگران کننده است و در این زمینه 

باید تحول جدی ایجاد شود.
به بیان دیگر دولت خود به ضعف در مناطق 
آزاد و عدم تحقق اهداف تأسیس این مناطق 
آگاهی کاملــی دارد، از ســوی دیگر دولت 
سیزدهم که خود را ملزم به اجرای منویات 
مقام معظم رهبری می داند، ارســال لایحه 
ایجــاد ۳ منطقــه آزاد تجــاری- صنعتی 
»دوغارون«، »ســرخس« و »مازندران« به 
مجلس شورای اســلامی را چگونه تفسیر 

می کند؟
همچنین دبیر شــورای عالــی مناطق آزاد 
تجاری و ویژه اقتصــادی از وجود ۱۴ هزار 
شــرکت صوری در مناطق آزاد کشور خبر 
داد و گفت: ۲۴ هزار شرکت در مناطق آزاد 
مشغول به فعالیت هســتند که بسیاری از 
آن ها در تهــران و شــهرهای دیگر فعالیت 

می کنند.
با این تفاسیر بیش از ۵۸ درصد شرکت های 
مناطق آزاد کشــور صــوری بــوده و آمار 
اشتغال این شرکت ها را نیز نباید در میزان 

اشتغال این مناطق لحاظ کرد.
از سوی دیگر براساس بند ۱۱ سیاست های 
کلــی اقتصاد مقاومتــی، انتقــال فناوری 
پیشــرفته، گســترش و تســهیل تولید، 
صادرات کالا و خدمــات و تأمین نیازهای 
ضــروری و منابع مالــی از خــارج باید در 
جهت توسعه حوزه عمل مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی در نظر گرفته شــود و در این سند 
جامــع، واژه ای در خصــوص ایجاد منطقه 
آزاد یا افزایش مســاحت مناطق آزاد فعلی 

مشاهده نمی شود.
با وجــود اینکه اظهــارات ســعید محمد، 
حکایت از تــراز تجاری مثبــت در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی دارد، اما بررسی دقیق 
آمار ارائه شده، نشان می دهد که در صورت 
تفکیک مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، شاهد 

تراز منفی در مناطق آزاد تجاری هستیم.
درواقع در ســال گذشــته میــزان واردات 
مناطق آزاد یــک میلیــارد و ۱۰۶ میلیون 
دلار بوده اســت، و در ســوی مقابل میزان 
صادرات این مناطــق کمتر از یک میلیارد و 
۱۰۰ میلیون دلار بوده و تراز تجاری مناطق 
آزاد منفی ۱۰ میلیون دلار اســت. علاوه بر 
این، بخش عمده صــادرات مناطق آزاد به 
بخش انرژی اختصاص داشته است که این 
رقم نبایــد در آمار لحاظ شــود، به عبارتی، 
تراز تجاری مناطــق آزاد تجاری همچنان 

منفی است.

مناطق آزاد جديد؛ در تضاد با اهداف 
اقتصاد مقاومتی

ساســان شاه ویســی، تحلیلگــر مســائل 
اقتصــادی و پژوهشــگر حــوزه اقتصــاد 
مقاومتــی به انتقــاد رویکــرد دولت ها در 
خصــوص برنامــه ریــزی جهــت تحقق 
اهداف اقتصاد مقاومتــی پرداخت و گفت: 
سیاســت های عمومی کشــور پس از ابلاغ 

ســند جامع اقتصاد مقاومتی، در مسیر این 
سند جامع نبوده است، به عبارتی در دولت 
یازدهم و دوازهم، شــاهد ظرفیت سنجی 
و بــه کارگیــری و تحقق اهــداف بنیادی 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی نبوده 
ایم، در حوزه مناطق آزاد نیز رویکرد بازساز 

و نوزایی از سوی دولت مشاهده نشده است.
وی به انتقاد از رویکرد نمایندگان مجلس در 
خصوص ایجاد منطقه آزاد تجاری در حوزه 
انتخابیه خود پرداخــت و گفت: نمایندگان 
مجلس تصور می کنند با گســترش مناطق 
آزاد، بهره بــرداری بهینــه از منابع صورت 
می گیرد، این درحالی اســت که ابتدا باید 
قوه مجریه، بــه دنبــال قابلیت مند کردن 
عرصه های اقتصادی ســرزمینی باشــد و 
سپس براســاس ســند آمایش سرزمینی 
ماموریت هایی برای آن تعریــف کند تا در 

نهایت بهره برداری حاصل شود.
شاه ویســی افــزود: متأســفانه برخــی از 
نمایندگان مجلس به دنبــال رویکردهای 
ظاهری نظیر تأســیس پارک یــا تغییرات 
زیرســاختی در حوزه انتخابیه خود هستند 
تا با بهره گیری از این رویکردها، ســبد رأی 
خود را تضمین نمایند، ایــن در حالی بوده 
که کیفیت ســنجی عملکــرد نمایندگان 

مجلس به این صورت نیست.
در حال حاضر، بیش از ۱۰۰ نقطه در کشور 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی بوده اســت به 
معنی دقیق تر بــا فقر ســوادی در مفهوم 
واقعی و تکامــل یافته مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی روبرو هســتیم و با این رویه تمام 
کشــور منطقه آزاد و ویژه اقتصادی خواهد 
شــد، چالش هایــی عجیبی را به کشــور 
تحمیل خواهد کرد.رویکرد دولت سیزدهم 
دیپلماســی اقتصادی با همسایگان است و 
در این مسیر توســعه مناطق آزاد تأثیرگذار 
اســت با این وجود دولت ابتدا باید کارنامه 
هر یک از مناطق آزاد را ارائه دهد و ســپس 
براســاس اهداف هر منطقــه در خصوص 
کاهش یــا افزایش اختیــارات آن منطقه، 
رویکردی جامع ارائه دهــد، از طرفی ایجاد 
مناطــق آزاد جدید در همجــواری مناطق 

دیگر قابل قبول نیست.

آيا تراز تجاری در مناطق آزاد
 مثبت است؟

به تازگــی آمارها حاکــی از تــراز تجاری 
مناطق آزاد مثبت می باشــد. اما ســوالی 
که پیش می آید این اســت، که چگونه تراز 
تجاری مناطق آزاد مثبت شده؟ آیا افزایش 
صادراتی صورت گرفته اســت؟ با بررســی 
دقیق تر به این نتیجه رسیدیم که صادرات 
کاهش یافته است و واردات نیز کاهش یافته 
اما حجــم واردات بیش از حجــم صادرات 
کاهش یافته فلذا بــا تفاضل گیری صادرات 
از واردات تراز تجاری مثبت شــده است. آیا 
این رویکرد در راســتای تحریم های آمریکا 
علیه ایران با نیت منزوی شدن اقتصاد ایران 
نیســت؟ این رفتار مناطق آزاد یعنی قطع 
ارتباط با بازار جهانی هم در حوزه صادرات و 
هم واردات، یعنی خود تحریمی و دور شدن 
از هدف اصلی مناطق آزاد که همان افزایش 

صادرات بود.
آمارهای رســمی نشــان می دهــد قاچاق 

پوشــاک با ارزش تقریبی ۲.۷ میلیارد دلار، 
بیش از یک پنجم کل قاچاق ۱۲.۵ میلیارد 
دلاری کشــور را به خود اختصــاص داده 
اســت. و بخش اعظمی از قاچاق پوشــاک 
نیز از طریق مناطق آزاد تجاری وارد کشور 
می شود، بعنوان مثال مســعود کرباسیان 
وزیر اقتصــاد در دورانی که خود ریاســت 
گمرک را به عهده داشت، گفته بود؛ سال ۹۵ 
رقم ۷۰ میلیون دلار پوشــاک وارد منطقه 
آزاد جلفا واقع در ارس شــده است، که تنها 
یک میلیون دلار از آن به صورت رســمی از 

این منطقه خارج شده است.
بر اســاس آمار منتشــر شــده از دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی 
در ســال ۹۸، میانگین صــادرات از مناطق 
آزاد در طی ســال های ۹۲ تــا ۹۷ با در نظر 
گرفتن صادرات مشــتقات نفتی و میعانات 
گازی تقریباً ۲ درصد کل صادرات کشــور 

بوده که سهمی بسیار ناچیز است.

توسعه مناطق آزاد با چه هدفی صورت 
می گیرد؟

این در حالی اســت که اگر مشتقات نفتی و 
میعانات گازی را نادیــده بگیریم، این عدد 
به ۱ درصــد خواهد رســید. بنابراین اگر با 
شــاخص صادرات مناطــق آزاد تجاری - 
صنعتی موجود در کشــور ارزیابی شــود، 
آمارهــا عــدم موفقیــت ایــن مناطق در 
دســتیابی به اهداف خود را نشان می دهند. 
از دیگر اهداف تعریف شــده بــرای مناطق 
آزاد که مبتنی بر آن مشوق هایی نیز در نظر 
گرفته شده، جذب سرمایه گذاری خارجی 
است. بر اســاس آمارهای منتشــر شده از 
ســایت دبیرخانه مناطق آزاد تجاری و ویژه 
اقتصادی، میــزان جذب ســرمایه گذاری 
خارجی در مناطق آزاد با وجود مشوق های 
در نظر گرفته شده برای این مناطق سالانه 
۷ الی ۸ درصد بوده اســت؛ این عدد نشان از 
ســهم اندک این مناطق در جذب سرمایه 
گذار خارجی دارد. اشتغال در یک محدوده 
مکانی در اکثر موارد نشان دهند فعال بودن 
بازارهای متعــدد صنعتی یــا خدماتی در 
آن محدوده اســت. بر اســاس آمار رسمی 
درگاه مناطق آزاد تجاری - صنعتی، تعداد 
اشــتغال پایدار در این مناطــق ۵۱۰ هزار 
نفر بوده اســت که به نســبت مرکز آمار که 
تعداد کل شاغلین کشــور را ۲۳ میلیون و 
۲۶۳ هزار نفر اعلام کرده، کمتر از ۳ درصد را 
شامل می شود که جای بررسی بیشتر دارد 
و به نظر می رســد مبتنی بر ظرفیت ایجاد 
شــده در این مناطــق، رقم قابــل توجهی 

نباشد.
به طور کلی اگر سه شاخص عمده کارآمدی 
مناطــق آزاد تجــاری - صنعتــی یعنــی 
صــادرات، جذب ســرمایه گذاری خارجی 
و ایجاد اشــتغال، که نسبت مســتقیمی با 
تولید دارد، مــورد بررســی و ارزیابی قرار 
داده شــود، ضعف عملکــردی مناطق آزاد 
تجاری - صنعتی در این ســه حوزه مشهود 
اســت. از جمله دلایل این عملکرد، ضعف 
زیرســاختی این مناطق هنــگام احداث، 
و بی منطــق  هدفگذاری هــای متعــدد 
و نداشــتن چشــم اندازهایی بر اســاس 
ظرفیت های جغرافیایی بوده اســت.یکی 
دیگر از مشــکلات مناطق آزاد قانون های 
مرتبط با ایــن مناطق می باشــد. به عنوان 
مثال ورود کالای مســافری در این مناطق 
از نظر قانونی مالیاتــی برایش در نظر گرفته 
نشــده و ورود کالا به صورت ته لنجی مجاز 
می باشــد و حتی در مورد کولبری ها قانون 
مدون و مشخصی تبیین نشــده است، که 
سر جمع این قوانین منجر به سرازیر شدن 

کالاهای وارداتی به داخل کشور می شود.

مصلحت ملی زير پای منفعت سیاسی
در انتها باید گفت که آیــا ایجاد مناطق آزاد 
یک مصلحت ملی اســت یا یــک مصلحت 
انتخاباتی و سیاســی؟ جالب است، کسانی 
برای ایجاد مناطــق آزاد تصمیم می گیرند؛ 
که خود در همان منطقه زندگی می کنند و 
به دنبال منافع شخصی به واسطه زمین های 
این مناطق و ورود کالاهای وارداتی و فروش 
از همین مبادی می باشــند. اگرچه گفتن 

این مطالب نیاز به بررسی دقیق تری دارد.

ارزی برای واردات موبایل تخصیص داده نمی شود

آگهی مفقئودی
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علی بمان مسيبی اردکانی مفقود گرديده و فاقد اعتبار می باشد. يزد
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ولی نفت تندتر شد شیب نز
قیمت نفت تحت تاثیر نگرانــی از تاثیر منفی افزایــش نرخهای بهره 
آمریکا بر رشد تقاضا برای ســوخت، روند افزایشی که ابتدای معاملات 

روز دوشنبه داشت را معکوس کرد و با کاهش روبرو شد.
 بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در ســپتامبر با ۴۸ سنت معادل 
۰.۵ درصد کاهش به ۱۰۲ دلار و ۷۲ ســنت در هر بشــکه رســید که 
چهارمین کاهش روزانه بود.بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت 
آمریکا برای تحویل در سپتامبر، ۶۵ ســنت معادل ۰.۷ درصد کاهش 
یافت و به ۹۴ دلار و پنج سنت در هر بشکه رســید که این شاخص هم 

برای چهارمین روز نزولی بود.
کازوهیکو سایتو، تحلیلگر ارشد شرکت فوجیتومی سکیوریتیز در این 
باره گفت: بازار احتمالا در بحبوحه نگرانی ها نسبت به کاهش تقاضای 
جهانی برای ســوخت پس از افزایش نرخهای بهره و ازسرگیری تولید 

نفت لیبی، در وضعیت نزولی می ماند.
بهای معاملات نفــت در هفته های اخیر تحت تاثیــر احتمال افزایش 
نرخهای بهره که ممکن است باعث وقوع رکود و افت تقاضا برای سوخت 
شــود و محدود شــدن عرضه در بازار جهانی به دلیــل تحریم ها علیه 
روسیه، نوسان شــدیدی پیدا داشــته اند.مقامات بانک مرکزی آمریکا 
خاطرنشان کرده اند که فدرال رزرو احتمالا در نشست روزهای ۲۶ و ۲۷ 

ژوئیه، نرخهای بهره را به میزان ۷۵ واحد افزایش می دهد.
در بخش عرضه، شرکت ملی نفت لیبی اعلام کرد قصد دارد تولید نفت 

را ظرف دو هفته آینده به ۱.۲ میلیون بشکه در روز برساند.
بر اساس گزارش رویترز، اتحادیه اروپا هفته گذشته اعلام کرد به منظور 
محدود کردن ریســکهای امنیت انرژی جهانی، به شــرکتهای دولتی 
روس نفت و گازپروم روســیه اجازه می دهد به کشــورهای ثالث نفت 
صادر کنند. با این حــال، الویرا نابیولینا، رئیس بانک مرکزی روســیه 
اعلام کرد روسیه به کشــورهایی که تصمیم بگیرند سقفی روی قیمت 
نفت این کشــور اعمال کنند، نفت عرضه نخواهد کرد و نفت خود را به 

کشورهایی خواهد داد که آماده همکاری با روسیه هستند.

وه مشترکان  ۱۴ میلیون نفر از جمعیت کشور در گر
کم مصرف آب قرار گرفت

مدیرکل اقتصــاد و تعرفه آبفای کشــور گفت: حــدود ۱۴ درصد کل 
مشــترکان آب یعنی نزدیک به ۱۴ میلیون نفر از جمعیت کشــور، کم 

مصرف هستند.
 شــهرام حیدریان مدیرکل اقتصاد و تعرفه آبفای کشــور با بیان اینکه 
۱۴ میلیون نفر از جمعیت کشــور در گروه مشــترکان کم مصرف آب 
قرار گرفتند، اظهار داشت: الگوی مصرف، حداکثر میزان مصرفی است 
که یک خانوار می تواند در طــول ماه انجام دهد، بــدون آنکه رفاهش 

تحت الشعاع قرار گیرد.

وی همچنین بیان کرد: الگــوی مصرف آب برای یــک خانوار، به طور 
مثال در تهران ۱۴ متر مکعب، در سیستان و بلوچستان ۱۸ مترمکعب 
و در گیــلان ۱۳ متــر مکعب اســت و بیــن ۱۳ تــا ۱۸ مترمکعب در 

استان های مختلف، تفاوت دارد.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه متوســط الگوی مصرف در کل کشور 
۱۵ متر مکعب است، گفت: متوســط الگوی مصرف، ۱۵ هزار لیتر در ماه 
است که معادل ۱۰ هزار شیشــه آب معدنی یک و نیم لیتری یا ۳۰ هزار 
شیشه آب معدنی نیم لیتری در طول یک ماه اســت. اگر مشترکی یک 
سوم این میزان؛ یعنی ۵ مترمکعب که معادل ۱۰ هزار شیشه آب معدنی 

نیم لیتری می شود را در طول یک ماه مصرف کند، کم مصرف خواهد بود.

مدیرعامل شرکت آب و نیرو:
ومیه آغاز  ترمیم تونل انتقال آب به دریاچه ار

شده است
مدیرعامل شــرکت آب و نیرو در خصوص تونل انتقــال آب به دریاچه 
ارومیه گفــت: آبگیــری زودتــر از موعد ســال های گذشــته باعث 

ترک خوردگی های متعدد در تونل شده است.
 به نقــل از وزارت نیرو، کریم شــیبانی یکتا در خصــوص اهداف، روند 
ساخت و اجرای ســامانه تونل انتقال آب از ســد کانی سیب به دریاچه 
ارومیه اظهار داشــت: عملیات اجرایی تونل از چندین سال قبل شروع 
شده و حفاری این تونل ۳۶ کیلومتری در تابستان سال گذشته به اتمام 
رســید، ولی اتمام حفاری به معنای اتمام کار تونل نیســت و بخشی از 
اقدامات پایانی تونل باقی مانده اســت.مدیرعامل شــرکت آب و نیرو با 
اشــاره به ســختی های کار در این پروژه افزود: در حدود ۲ کیلومتر از 
این تونل با سازند آبرفتی مواجه شــدیم که به رغم تمهیدات خوبی که 
پیمانکار پروژه دیده بود، ولی متاســفانه در ۷۰۰ متر از تونل دچار ترک 
خوردگی ها و آسیب دیدگی هایی شــدیم که قطعاً قبل از بهره برداری 
این آسیب دیدگی ها باید مرمت شود.شــیبانی افزود: شتاب زدگی در 
مطالعات و آبگیری زودتر از موعد تونل انتقــال آب به دریاچه ارومیه، 

سبب بروز ترک خوردگی های متعدد در این تونل شده است.
وی با تاکید بر لزوم دقت در رفع این مشکل گفت: به شیوه های مختلف 
و با بکارگیری مشاور ایرانی و خارجی و همچنین دعوت از شرکت های 

دانش بنیان، تعمیرات تونل انتقال آب آغاز شده است.

وسیه  ح جایگزین گاز ر وپا طر  اتحادیه ار
را اعلام کرد

اتحادیه اروپا در حــال برنامه ریزی برای افزایــش واردات گاز طبیعی 
مایع )LNG( از نیجریه به دلیل افزایــش نگرانی ها از کاهش عرضه از 
روســیه اســت.به گفته معاون مدیر کل بخش انرژی کمیسیون اروپا، 
اتحادیه اروپا در حــال برنامه ریزی برای افزایــش واردات گاز طبیعی 
مایع )LNG( از نیجریه به دلیل افزایــش نگرانی ها از کاهش عرضه از 
روســیه اســت.متیو بالدوین روز جمعه در ابوجا گفت: اروپا در رابطه با 
گاز در تنگنا قرار دارد. بنابراین، ما کارگروه پلت فرم انرژی را راه اندازی 
کرده ایم و هدف اصلی این اســت که با شــرکای قابل اعتمادمان مانند 
نیجریه ارتباط برقرار کنیم تا گاز روســیه را با گاز شرکای قابل اعتماد 
جایگزین کنیم .«اتحادیه اروپا خریدار عمده LNG نیجریه است و ۶۰ 
درصد کل محموله های LNG از این کشور به اروپا می رود و ۱۴ درصد 

از واردات گاز این اتحادیه را تشکیل می دهد.
بالدوین گفت: ما می خواهیم سهم ۱۴ درصدی از کل واردات LNG از 

نیجریه را گسترش دهیم، می خواهیم این سهم افزایش یابد.
 LNG وی افزود که اتحادیه اروپا به دنبــال افزایش تحویل کوتاه مدت
خود از نیجریه اســت، » اما در حال حاضر، میزان اســتفاده از  ظرفیت 

LNG نیجریه بسیار پایین است.

و نیر

کارشــناس حوزه بین الملل انرژی گفت: حتی دو برابر 
شــدن صادرات گاز آذربایجان، این میــزان نمی تواند 
جای گاز صادراتی روســیه را بگیرد و اروپا همچنان در 
زمستان با بحران مواجه خواهد بود، به طوری که یکی 

از دلایل سقوط یورو همین است.
 هفته گذشــته اورزولا فن در لاین، رئیس کمیسیون 
اتحادیه اروپا، در سفر به باکو تفاهم نامه دو برابر کردن 
واردات گاز این اتحادیــه از آذربایجــان را امضا کرد. 
طرفین توافق کرده اند که تا ســال ۲۰۲۷ صادرات گاز 
آذربایجان به اتحادیه اروپا بــه ۲۰ میلیارد متر مکعب 
در سال برسد.آذربایجان از اواخر سال ۲۰۲۰ صادرات 
گاز به اتحادیه اروپا را آغاز کرد و طبق قرارداد، ســالانه 

۱۰ میلیارد متر مکعب گاز تحویل اتحادیه می دهد.
در همین ارتباط محمود خاقانی اظهار داشت: اتحادیه 
اروپا ســال ها پیش در راســتای رقیب تراشیدن برای 
روســیه مصمم بود روی منابع گاز ایران حســاب کند 

به همین دلیل در ســال ۲۰۰۰ میلادی یک 
توافقنامه ای با ایران امضا کرد تا ایران بتواند 
با اتحادیه اروپا همکاری کند و شــرکت های 
اتحادیــه اروپــا هــم در منابــع گاز ایران 
سرمایه گذاری کرده و به اروپا گاز صادر کنند، 
همچنین توافق کردنــد یک مرکز پژوهش و 
مطالعه در ایران در موسســه مطالعات انرژی 

ایجاد شــود که تامین بودجــه آن هم بــه میزان یک 
میلیون ۷۰۰ هزار یورو هم از سوی اتحادیه اروپا باشد، 
حتی در مناقصه یک شــرکت فرانسوی برای همکاری 
با شــرکت ایرانی برنده شــد و یک نویدی داده شد که 
صنایع کوچک و متوســط در ایران با همکاری صنایع 
کوچک و متوســط آلمان در داخل ایران تمام خدمات 
و کالاهایی را که لازم اســت برای پروژه ها تولید کنند 
و این یک امیدبخشــی در اقتصاد انرژی منطقه بود.در 
هین راستا خط لوله نوباکو طراحی شد که گاز ایران را از 

مسیر ترکیه به اروپا ببرد و این در حالی است 
که بحث رژیم حقوقی کاســپین هنوز مطرح 
نبود، بتدریج شرایط بین المللی تغییر کرد و 
خط لوله نوباکو بــه دلیل برخی مقاومت های 
امریکا و روســیه برای جلوگیری از توســعه 
منابع گاز ایران و همچنین نرسیدن گاز ایران 
به اروپا، متوقف شد. بنابراین خط لوله دیگری 
طراحی شد که گفته می شــود این خط هنوز اقتصادی 
نیست ولی استراتژیک است، بعبارت دیگر  دو خط لوله 
طراحی شد یکی باکو-تفلیس- جیحان ترکیه در شرق 
مدیترانه برای انتقال نفت خام خزر احداث شــد و خط 
لوله دیگر بــه موازات این خط بــرای انتقال گاز جنوب 
قفقاز طراحی شــد که گاز را از خزر به ترکیه و از آنجا به 
اروپا می رود. ظرفیت این خــط کم بود، ایران هم موفق 
شده بود در کنسرســیوم میدان شــاه دنیز جمهوری 
آذربایجان  ۱۰ درصد سهم داشته باشد در واقع در این 

پروژه ایران هم صادرکننده گاز به اروپا خواهد شد.
این کارشــناس حوزه بین الملل انــرژی تصریح کرد: فاز 
دوم میدان شاه دنیز برای ســرمایه گذاری از سوی روسیه 
مطرح شــد و انتظار می رفت حجم تولید گاز بالا برود، در 
این پــروژه گازپروم، لوک اویل، توتــال، بی پی و یک یا دو 
شــرکت امریکایی هم حضور دارند بنابراین در نظر دارند 
میدان را توســعه دهند و خط لوله جدیدی که با همکاری 
روسیه و ترکیه احداث شده بزودی فعال می شود، بنابراین 
توافق اخیر بین آذربایجــان و اتحادیه اروپــا توافق بین 
جمهوری آذربایجان و اتحادیه اروپا نیســت، آذربایجان 
فقط ســهامدار میادین گاز و خطوط لوله است و همه گاز 
متعلق به این کشور نیســت، بلکه متعلق به شرکت های 
بین المللی چندملیتی و از جمله شــرکت های روســی 
اســت و ایران هم ۱۰ درصد در این میدان ســهام دارد، 
بنابراین می توان گفت پروژه مربوط به اکنون نیســت از 

سال ۱۹۹۴ سرمایه گذاری شروع شده است. 

گاز

خريدار   وزارت نفت اعــلام کرد: پیش از 
این، شرکت ملی نفت ۱۴.۵ درصد از محل 
صادرات نفت یا تحویل نفت خام و میعانات 
به پالایشگاه های داخل سهم می برد که این 
درآمد خیلی شفاف نبود، اما در رابطه مالی 
اصلاح شده، اینشرکت به اندازه عملکردی 
که به تفکیک از تولیــد در میدان های نفت 

و گاز دارد، سهم خواهد برد.
چند سالی است که مجلس دولت را مکلف 
کرده تا روابط مالی شــرکت ملی نفت ایران 
با دولــت را مشــخص کنــد. موضوعی که 
در دولت گذشــته به ســرانجام نرسید، اما 
در نهایت امسال و بر اســاس قانون بودجه 

مصوب شد. 
بر اساس این قانون، رابطه مالی شرکت ملی 
نفت با دولت از شــکل ســنتی خود و سهم 
۱۴.۵ درصدی خارج می شود و شرکت ملی 
نفت برای هر کدام از فعالیت های خود لازم 
است تا طرح مورد نظر و بودجه لازم را اعلام 
کند. امــری که نور جدیــدی در تاریکخانه 
شــرکت ملی نفت می تاباند و شفافیت را به 

دنبال خواهد داشت. 
با این حال برخی منتقدان دولت ســیزدهم 
از این تصمیم دولت انتقــاد کرده اند و آن را 
مانعی بر ســر راه فعالیت های توســعه ای 

شرکت ملی نفت می دانند. 
وزارت نفت در پاسخ به این انتقادات معتقد 
است که پیش نیاز اصلی بحث اصلاح رابطه 
مالی دولت با شــرکت ملی نفت با توجه به 
تغییر نقاط تحویــل و تحول نفــت و گاز، 
موضوع اندازه گیری اســت. زیرا در رابطه 
مالی جدید باید بدانیــم از چه میدان و چه 
مخزنی چه مقدار نفت و گاز تولید می شود 
و به ازای واحد تولید بتوان ســهم شــرکت 
ملی نفت ایران را مشخص، محاسبه و اعلام 

کرد.
بنابراین برای اصلاح رابطه مالی بین دولت 
و شرکت ملی نفت ایران، سه سند آماده شد 
که ســند مربوط به بحث نحوه اندازه گیری 
نفت خام و گاز تولیدی )که باید بر اســاس 

آن پرداخت هــا انجام شــود( معــروف به 
دســتورالعمل اوزان و احجام است. نسخه 
پیشین این ســند که از ســال ۹۵ روزآمد 
نشــده بود، در دولت جدید به روزآوری شد 
تا مســئولیت و نحوه اندازه گیری دقیق تر 
نفت و گاز تولیدی مشــخص شــود. افزون 
بر آن، بودجه تجهیز مبادی به ســامانه های 
اندازه گیری دقیق نیز در رابطه مالی جدید 

دیده شده است.
همچنین برخــی منتقدان عقیــده دارند 
که وزارت نفت دولت ســیزدهم هم همسو 
با این موضوع متن تنظیم و ارســال شــده 
دولت گذشته در خرداد ۱۴۰۰ را با کمترین 
تغییرات بــرای تصویب به هیئــت وزیران 
فرســتادند. در حالی که ادعــای مطروحه 
ناشی از عدم احاطه به فرایند تهیه و تصویب 
اســناد موردنیاز برای اصلاح رابطه مالی در 
وزارت نفت دولــت دوازدهم و ســیزدهم 

است.
در این خصوص وزارت نفــت به منظور 

اجــرای مأموریت های تکلیف شــده از 
سوی دولت و در راســتای توسعه و رشد 
هرچه بهتــر ملی ترین صنعت جمهوری 
اســلامی، آیین نامه اجرایــی بند »ص« 
از تبصره یک قانون بودجــه ۱۴۰۱ را به 
همراه اســناد و مســتندات لازم را برای 
اصلاح رابطه مالی دولت و شــرکت ملی 
نفت را به هیئت وزیران ارائه کرد که پس 
از بررسی های کارشناسانه، اسناد ارسالی 
مورد موافقت و تصویــب هیئت وزیران 
قرار گرفت و از ســوی معاون اول رئیس 
جمهور ابلاغ شد. اســناد ابلاغی شامل: 
آیین نامه اجرایــی بند »ص« تبصره یک 
قانون بودجه، قــرارداد جدید بین وزارت 
نفت و شرکت نفت و دستورالعمل جدید 
اوزان و احجام می باشــد که اســناد دوم 
و ســوم در دولت جدید تهیه شده است 
و ســند اول نیز در این دولت اصلاحات 

زیادی داشته است.
همچنیــن بــر اســاس قانــون بودجــه، 

دســتمزدها بر مبنای ســطوح هزینه ای 
تعیین خواهد شــد که شــامل هزینه های 
جاری و ســرمایه ای میدان هــای در حال 
توسعه و تولید کشــور، هزینه های ناشی از 
صادرات نفت خام با احتســاب هزینه های 
حمل، اکتشاف، خســارت محیط زیستی، 
بازپرداخت اصل و فرع بدهی ها و تعهدهای 
شــرکت ملی نفت و هزینه های نوســازی 
تأسیسات و تجهیزات، انتقال، ذخیره سازی 
و بارگیری نفت خام و هزینه های اکتشاف، 
پژوهــش و فنــاوری و هزینه های ســتاد 
خواهد بود که وزارت نفت دولت سیزدهم با 
احتساب تمام این موارد، سهم شرکت ملی 
نفت به ازای واحد تولید نفت و گاز، را مجدداً 
محاســبه و با توجه به قرارداد جدید ابلاغی 
هیئت وزیران صورت حســاب ماهانه بابت 
ســهم شــرکت ملی نفت بابت تولید صادر 

خواهد کرد. 
در تهیه پیش نویس جدید مصوبه شــورای 
اقتصاد هزینه های بازســازی و نوســازی 

تجهیزات و همچنین بازپرداخت اصل وفرع 
بدهی هــا و تعهدات شــرکت ملــی نفت 

گنجانده خواهد شد.
 در زمینه شــفاف بودن رابطه مالی دولت و 
شــرکت نفت نیز وزارت نفت تاکید دارد که 
رابطه دولت و نفت در تمام ســال هایی که 
قانون بودجه بر کشــور حاکم بوده اســت، 
رابطه ای شــفاف امــا پیچیده بوده اســت 
شــفاف بودن درآمدهای شرکت ملی نفت 
ایران بارها از ســوی نماینــدگان مجلس 
شورای اسلامی رد شــده و قطعاً دستیابی 
به شــفافیت یکی از اهــداف قانون گذار از 

ترتیبات مالی جدید باشد.
در رابطــه مالــی گذشــته، شــرکت ملی 
نفت ایــران ۱۴.۵ درصــد از محل صادرات 
نفت یــا تحویل نفــت خــام و میعانات به 
پالایشگاه های داخل ســهم می برد که این 
درآمد خیلی شفاف نبود، اما در روش تازه و 
در رابطه مالی اصلاح شده، شرکت ملی نفت 
ایران به اندازه عملکردی کــه به تفکیک از 
تولید در میدان های نفت و گاز دارد، به ازای 
واحد تولیــد نفت و گاز از تولیــد هر میدان 

سهم خواهد برد.
بر این مبنا علاوه بر شفافیت در درآمدهای 
شــرکت ملی نفت ایران، رابطه مالی جدید 
با بازنمایــی ابعاد پنهان درآمدی شــرکت 
نفت بستر مناسب برای اصلاحات در رابطه 
مالی شــرکت ملی نفت با دیگر شرکت ها و 
اصلاح ســاختار کل بودجه کشور در درون 
بدنه دولت را فراهم خواهد کرد. شایان ذکر 
است مجلس شورای اسلامی از سال ۱۳۹۸ 
تا ســال ۱۴۰۱ به صورت پیاپــی در قانون 
بودجه، دولــت و وزارت نفــت را به اصلاح 
رابطه مالی مکلف می کرد که متأســفانه در 

دولت قبل انجام نشد.
همچنیــن اقدامات موردنیــاز برای دائمی 
شــدن رابطه مالی جدید با اصلاح آیین نامه 
اجرایی ماده یک قانون الحاق برخی مواد به 
قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت 

)۲( در حال پیگیری است.
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رییس هیات مدیره سندیکای صنعت برق:

ونق کسب وکارها می شود اتصال برقی ایران با کشورهای همسایه باعث افزایش درآمد و ر
خريدار   رییس هیات مدیره ســندیکای 
صنعت بــرق ایران گفــت: اتصــال برقی 
کشورمان با کشورهای همســایه علاوه بر 
افزایش توان پایداری شــبکه برق، رشــد 

درآمد و رونق اشتغال را به همراه دارد.
پیــام باقری، اظهــار کرد: رونق اشــتغال، 
ارزآوری بیشــتر، افزایش قدرت چانه زنی 
و امکان تبادل برق در زمــان پیک از جمله 
فایده های اتصــال برقی اســت که خیلی 

جدی به آن توجه نشده است.
وی ادامه داد: قطب برق منطقه شدن بسیار 
برای کشــورمان موثر است که هنوز نسبت 
بــه اجرایی شــدن آن عقب ماندگی زیادی 

داریم.
رئیس هیئت مدیره سندیکای صنعت برق 
ایران گفــت: یکی از فواید مهــم قطب برق 
منطقه شدن برای کشورمان امکان پایداری 
بیشتر شبکه برق است که می توانیم با تبادل 

برق آن را محقق کنیم.
باقری افزود: اکنون کشــورهای همســایه 
هم مرز شرقی و غربی کشــورمان به شدت 
به برق کشورمان نیاز دارند که باید در مورد 

آن به طور جدی ورود کرد.
وی بیان کرد: قابلیت اتصال برق کشورمان 
با کشورهای همسایه مغفول مانده و همین 
امر ســبب شــده از درآمدهای سرشار آن 

محروم باشیم.
رئیس هیئت مدیــره ســندیکای صنعت 
برق در بــاره وضعیت ناترازی برق کشــور 
خاطرنشــان کرد: برآوردها نشان می دهد 
حداقل ۱۰ هزار مــگاوات ناترازی داریم که 

عدد قابل توجهی اســت.باقری  گفت: البته 
همه این ناترازی متعلق به امســال و ســال 
گذشته نیســت بلکه از سال های قبل وجود 
داشته که وضعیت نیروگاه های برق آبی آن 

را کم یا زیاد می کرده است.

بدهی ۶0 هزار میلیاردتومانی وزارت 
نیرو به صنعت برق

وی در بــاره میــزان بدهــی وزارت نیرو به 
صنعت برق ادامه داد: لازم اســت که دولت 
و وزارت نیــرو پرداخــت بدهــی ۷۰ هزار 
میلیاردتومانی به تولیدکنندگان تأمین برق 

را در اولویت قرار دهد.
رئیس هیئت مدیــره ســندیکای صنعت 
برق افزود: صنعــت برق با احــداث تولید 
انتقال و توزیع برق توانســته رتبه نخســت 
و قطب هــای بــرق در منطقــه شــناخته 
شود همچنین توانســته کشــور را از اتکا 
بــه شــرکت های خارجــی بی نیــاز کند، 
به طورکلــی زنجیره تأمیــن صنعت برق و 
تولیدکنندگان انرژی برق بیش از ۷۰ هزار 
میلیارد تومان از وزارت نیرو مطالبه معوقه 
دارند که پرداخت نشــدن ایــن مطالبات 
بقای کســب وکارهای این بخش را به خطر 

انداخته است.
با قری گفت:  لازم اســت که دولت و وزارت 
نیــرو پرداخــت مطالبــات ایــن بخش را 
در اولویت قــرار داده و متناســب با حجم 
مطالبــات و بــا اســتفاده از ظرفیت های 
بازارهای مالــی و منابع داخلی نســبت به 
تســویه بدهی های خود اقدام فوری کنند، 

باتوجه به فرســودگی شــبکه توزیع و فوق 
توزیع بــرق در بخش های مهمی از کشــور 
که موجــب بالارفتن مخاطرات شــبکه و 
ناپایداری ناشی از خرابی تجهیزات می شود.

وی ادامــه داد: بدهی هــای دولت به بخش 
خصوصی صنعت بــرق هرســاله در حال 
افزوده شدن است و اکنون رقم آن به حدود 

۷۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.
رئیس هیئت مدیره سندیکای صنعت برق 
میزان مطالبات اعضای ســندیکای صنعت 
برق از وزارت نیرو را ۶۰ هزار میلیارد تومان 
اعلام کرد.باقــری بر لزوم خــروج دولت از 
تصدی گری و واگذاری مسئولیت به بخش 
خصوصی صنعت برق تأکیــد کرد و گفت: 
تصدی گری دولــت موجب ایجــاد رقابت 
ناعادلانه با بخش خصوصی صنعت برق شده 
اســت.وی ادامه داد: در اقتصاد کلان کشور 
تنها راه رهایی از وضعیــت موجود خروج از 
اقتصــاد یارانه ای و واقعی کــردن قیمت ها 
است و اگر این محقق نشود وضعیت اقتصاد 

به شکل فعلی باقی خواهد ماند.
رئیس هیئت مدیره سندیکای صنعت برق 
افزود: چهار دهه اقتصــاد دولتی آثار خود را 
نشان داده است و زیان ده بودن شرکت های 
دولتی بیانگر آن است که اقتصاد دولتی راه 

به جایی نخواهد برد.
باقری خاطرنشــان کــرد: اگر قرار اســت 
اقتصادی پویا و توانمند داشــته باشیم باید 
بخش خصوصی واقعی قوی داشته باشیم و 

راه آن نیز خروج دولت از تصدی گری است.
وی گفت: ما اکنون از نظر قوانین مشــکلی 

نداریم و تنها مشکل درست اجرایی نشدن 
این قوانین خوب اســت که باید در باره آن 

بررسی صورت گیرد.
رئیس هیئت مدیره سندیکای صنعت برق 
اقتصاد این صنعت را معیوب دانســت و بر 

ضرورت اصلاح این اقتصاد تأکید کرد.
باقــری یکی از مشــکلات صنعــت برق را 
قیمــت تکلیفــی و قیمت تمام شــده برق 
دانست و افزود: باید برای اصلاح این قیمت 
از ســوی وزارت نیرو تــلاش جدی صورت 
گیرد.وی ادامــه داد: اقتصــاد صنعت برق 
پرچالش این صنعت اســت که باید در کنار 
اصلاح تجارت آن به صــورت جدی اصلاح 

شود.
رئیس هیئت مدیــره ســندیکای صنعت 
برق از ارائه پیشــنهادهای این سندیکا در 

باره برنامه هفتم توســعه خبــر داد و گفت: 
این پیشــنهادها با بازنگری در برنامه ششم 
توسعه تدوین شــده و امید است موردتوجه 
مســئولان قرار گیرد.مهدی مسائلی دبیر 
ســندیکای صنعت بــرق نیز در پاســخ به 
خبرنگار اقتصادی ایرنــا در باره روند خروج 
نیروهای نخبــه از صنعت بــرق گفت: این 
روند در صنعت برق نیز وجــود دارد ضمن 
آنکه صنعت برق با مشــکلی بــه نام فراهم 
نبودن زمینه فعالیت برای کارشناسان هم 

دست به گریبان است.
وی معتقد اســت صنعت بــرق همچنین 
بــا فوبیــای تصمیم گیری مدیــران روبرو 
اســت و بر همین اســاس بایــد از مدیران 
حمایت جدی صورت گیرد تــا آنها بتوانند 

تصمیم های لازم را اتخاذ کنند.
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مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری خبر داد
ورت اصلاح قوانین بازنشستگی ضر

مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشــوری به ضرورت اصلاح قوانین 
بازنشستگی اشاره کرد و گفت: ســقف خرید لوازم خانگی بازنشستگان 

به صورت اقساطی تا ۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا می کند.
 محمد اســکندری در حاشــیه برگزاری هفدهمین بزرگداشــت روز 
خانواده و تکریم بازنشستگان و در آئین تجلیل از بازنشستگان برگزیده، 
در جمع خبرنگاران، گفت: موضوع معیشــت بازنشستگان از مواردی 
است که مورد توجه صندوق بازنشســتگی قرار داشته و دارد و در قالب 
قانون بودجه و اعتبارات تخصیص داده شــده از سوی سازمان برنامه و 

بودجه باید به این موضوع توجه شود.
وی با بیان اینکه صندوق بازنشستگی کشــوری در خصوص پرداخت 
حقوق بازنشســتگان هیچ دخــل و تصرفی ندارد، گفــت: این بخش 
براساس قانون بودجه و از طریق ســازمان برنامه و بودجه اجرا می شود.

البته ما امیدواریم به معوقات بازنشستگان و احکام آنها نیز توجه شود.
مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشــوری با تاکید مجــدد براینکه 
معیشــت دغدغه همیشــگی ما یعنی صندوق قرار دارد، افزود: اگرچه 
حقوق بازنشســتگان در ابتدای ســال افزایش پیدا می کند اما با توجه 
به عدم افزایش براســاس تورم همیشه مشــکلاتی در این بخش وجود 
دارد و هرچقدر ما مــی دویم به تورم نمی رســیم و این یک ایراد جدی 
در کشورما است.اســکندری با بیان اینکه تورم ریشه وعوامل متعددی 
را دارد، تصریــح کرد: یکــی از موضوعاتــی که مورد توجــه صندوق 
بازنشستگی بوده اســت تخصیص اعتبارات جهت تأمین کالاها ولوازم 
خانگی به صورت اقســاطی ویژه بازنشســتگان صندوق بازنشستگی 

است که امسال نیز این تسهیلات افزایش یافته است
وی با اشاره به افزایش اعتبارات خرید اقساطی لوازم خانگی به رقم ۵۰ 
میلیون تومان درسال جاری، گفت: این تســهیلات با کارمزد ۶ درصد 

ارائه خواهد شد که امسال آن را گسترش داده ایم.
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری همچنین به بحث وام ازدواج 
فرزندان بازنشستگان اشاره کرد وگفت: در این وام نیز یک بار برای همه 
وام پرداخت شده است که در آینده نزدیک بنا داریم همه کسانی که در 

نوبت قرار دارند مجدداً این وام را دریافت کنند.

اســکندری همچنین در خصوص گلایه برخی از بازنشستگان نسبت 
به قطع یارانه نقدی شأن، تصریح کرد: ما هم همین موضوع را پیگیری 
کرده ایم و درخواستی را از ســازمان مربوطه داریم تا یک دسترسی را 
به مرکز ما بدهند تا در این باب پاسخگو باشــیم اما در کل این موضوع 
نیز در حوزه اختیارات صندوق بازنشســتگی قرار ندارد.وی همچنین 
با تاکید براینکه قانون بازنشســتگی در کشور با مشکلاتی همراه است، 
گفت: برخی از آیتمهایی که باید در قانون بازنشســتگی اصلاح شــود 
مربوط است به سن بازنشستگی و برخی از پارامترها که باید این قوانین 
مشخص شــوند.مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشــوری با اشاره به 
اینکه سن ۵۱ سالگی سن مناسبی برای بازنشستگی نیست، گفت: این 
دوره اول شکوفایی در حوزه مدیریتی اســت و می توان از این ظرفیت 
به نحو مطلوب اســتفاده کرد و با توجه به اینکه برخی از سیاســت های 
جمعیتی در حال حاضر اصلاح شــده به تبع باید سیاســت ها و قوانین 
بازنشســتگی نیز مورد اصلاح و بازنگری قرار بگیرد کــه البته ما برخی 
از این إصلاحات و پارامترها را در قالب پیــش نویس طرحی در اختیار 

سرپرست وزارت رفاه قرار داده ایم.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران مطرح کرد
تهران ۶ هزار سگ بدون صاحب دارد

مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند شــهرداری تهران گفت: تهران 
حدود ۵ تا ۶ هزار سگ بدون صاحب دارد و به زودی به آمار دقیق تری از 

سگ های بدون صاحب در شهر خواهیم رسید.
محمد عزیزی مدیرعامل سازمان مدیریت پســماند شهرداری تهران 
ضمن اشاره به واگذاری مأموریت ســاماندهی حیوانات مضر شهری به 
سازمان مدیریت پسماند از ابتدای امسال، عنوان کرد: با توجه به اینکه 
آماری از تعداد دقیق سگ ها در سطح شهر تهران در دسترس نبود لذا با 
بررسی های کارشناسی، بازدیدهای میدانی و احصاء پیام های مردمی 
از طریق ســامانه ۱۳۷، کانون های آلودگی و محل های تردد سگ های 

بلا صاحب شناسایی شد.

مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند شــهرداری تهران با بیان اینکه 
تهران حدود ۵ تا ۶ هزار سگ بدون صاحب دارد، افزود: برای ساماندهی 
این سگ ها، کار تحقیقاتی با مرکز مطالعات شــهرداری آغاز شده و به 
زودی به آمار دقیق تری از ســگ های بدون صاحب در شــهر خواهیم 
رسید. اما در حال حاضر با استفاده از پتانسیل بخش خصوصی اقداماتی 
در زمینه کنترل ســگ های بلا صاحب در سطح شــهر آغاز شده است.

عزیزی در توضیح مشــارکت بخــش خصوصی در این بــاره گفت: در 
همین راســتا و با اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی و بکارگیری دو 
پیمانکار در بخش های مرکز نگهداری سگ های بلا صاحب در آراد کوه 
و پیمانکار بخش زنده گیری ســازمان، این اقدام در حال انجام است. در 
حال حاضر یک مرکز جمع آوری و نگهداری از سگ های بدون صاحب 

زیر نظر سازمان پسماند قرار دارد.
وی ضمن اشــاره به افزایش آمار زنده گیری ســگ های بدون صاحب 
نسبت به سال گذشته، توضیح داد: ســگ های بلا صاحب جمع آوری 
شده از سطح شهر به نقاهتگاه منتقل می شــوند و اگر مبتلا به بیماری 
باشند به آنها رسیدگی خواهد شد. سپس بعد از مساعد شدن حالشان 
به عنوان سگ های سالم به تشکل های زیست محیطی منتقل شده و به 

صورت قانونی به افراد حقیقی به عنوان سگ نگهبان معرفی می شوند.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شــهرداری تهران در ادامه عنوان 
کرد: اگر هم واگذار نشوند شهرداری با تغذیه سالم و حضور دامپزشک 
از آن ها نگهداری می کند. واکسیناســیون و عقیم ســازی سگ ها بعد 
از ورود به نقاهتگاه آراد کوه از برنامه های اولویت دار ســازمان اســت. 
سگ های عقیم شده و واکسینه شــده پلاک گذاری و سپس در صورت 

امکان واگذار می شوند.

شهر

 معاون امور اقتصادی اســتاندار تهران گفت: ۵۲ واحد 
تولیدی راکد اســتان تهران در ۳ ماه اول ســال جاری 

احیا شده است.
حشمت الله عســگری اظهار داشــت: بیش از هزار 
واحــد تولیدی اســتان تهــران در بخــش صنعت، 

کشــاورزی و گردشــگری راکد اســت و در سه ماه 
ابتدایی امســال ۵۲ واحد صنعتی و کشاورزی احیا 

شدند.
وی گفت: در ســه محور دیگــر بیــش از ۵۰ مورد 
افزایــش ظرفیت در واحدهــا با تأمین مــواد اولیه 

داشــتیم، که یــک محــور بــرای تعییــن تکلیف 
واحدهایی اســت، که در اختیار بانک ها هستند، که 
چهار مورد در ســه ماه اول ســال از این موارد را از 
اختیار بانک هــا خارج کرده و به چرخــه تولید وارد 

کردیم.

معــاون امــور اقتصــادی اســتاندار تهــران افزود: 
بازگردانــدن واحدهای راکد به چرخــه تولید، یکی از 
مهم ترین اهداف استانداری اســت و در جلسات ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید اســتان تهران به این امر به 

طور جدی پرداخته می شود.

 استانداری

خريدار   وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت: خواهشم از والدین این است 
که تمام کــودکان بالای ۱۲ ســال را یکبار 
دیگر واکسن یادآور برایشــان بزنند، به هر 
حــال بچه ها وقتی بــه مدرســه می روند، 
ممکن اســت شــیوه نامه ها را به طور کاملا 

رعایت نکنند و مبتلا شوند.
 بهرام عین اللهی در گفت و گویی با اشــاره 
به اینکه  هر گونه سرماخوردگی را مشکوک 
به کرونا بدانید، تاکید کرد: اکنون وضعیت 
کشــور تغییر کرده و در این شــرایط باید 
احتیاط کنیم؛ بنابراین در تجمعات، وسایل 
نقلیه عمومی و محیط های عمومی ماسک 

زده و رعایت بیشتری انجام دهیم.
وی اظهار داشــت: بارهــا در صحبت هایم 
اعلام کردم که بیمــاری کرونا یک بیماری 
است که به این زودی از بین نمی رود. ممکن 
است در مقاطعی شــدت و ضعف پیدا کند، 
اما این ویــروس مانند ویــروس آنفلوآنزا، 
ویروسی اســت که تا مدت ها در دنیا خواهد 
ماند. فقط همه دانشــمندان به دنبال این 
هســتند که ویروس از حالــت همه گیری 
یا پاندمی به حالت تک گیــری یا آندمیک 
بدل شــود. با این حال علت اینکه این اتفاق 
در دنیا نمی افتد، این است که یک نابرابری 
در واکسیناســیون و در مقابلــه با ویروس 
وجــود دارد. طبق نــرم ســازمان جهانی 
بهداشــت باید بالای ۶۰ درصــد در جوامع 
واکسیناســیون علیه کرونا انجام شود. این 
در حالی است که آمار کشورهای آفریقایی 

شش تا هفت درصد واکسیناسیون است.
وی افزود:  اگر ســابقه امُیکرون را نگاه کنیم، 
این ویروس از کشورهای آفریقایی و آفریقای 
جنوبی شروع شد و در همه جا منتشر شد. در 
کشورها ارتباطات و مسافرت ها وجود دارد و 
همین موضوع باعث می شــود که ویروس به 
سرعت در جهان منتشر شده و از کشوری به 

کشور دیگر رود.

انتشار سريع امُیکرون
عین اللهی ادامه داد: در کشــور ما وضعیت 
جدید امُیکرون که ســوش BA۵ اســت، 
وارد کشــورمان شــده و از خصوصیات آن 
این بوده که انتشارش بســیار سریع است. 
حدود ۱۸ برابر سرعت انتشــار بیشتر دارد 
و می تواند افراد را گرفتار کنــد. افرادی که 
گرفتار می شوند، بسته به سن، توان ایمنی 
و بیماری های زمینه ای شــان می توانند در 
برابر بیماری عکس العمل نشــان دهند. به 
ویژه افراد ســالمند و کسانیکه ضعف ایمنی 
یا دیابت و بیماری های قلبــی و عروقی و ... 
دارند، مهم اســت و کرونا در آنهــا طبیعتا 

مهمتر است.

ساده انگاری؛ ازدلايل انتشار کرونا
وی با بیان اینکه یکی از مشکلاتی که امروز 
نه  تنها در کشــور ما، بلکه در جامعه جهانی 
دیده می شــود، ســاده انگاری است، گفت: 
وقتــی در کشــورهای دیگر اعــم از عراق، 
ســوریه، کشــورهای اروپایی، آمریکا و ... 
می روید، ساده انگاری در برابر بیماری وجود 
دارد و احساسم این است که مردم مقداری 
خسته شــدند از ماســک زدن زیاد و غیره، 
همین موضوع یکی از دلایلی است که باعث 
انتشــار بیماری می شــود. از طرف دیگر ما 
باید این را به عنوان یــک فرهنگ و مطلب 
مهم در نظر بگیریم که اگر کســی به کرونا 
مبتلا می شــود، باید بداند که این بیماری 
فقط برای خودش نیســت، بلکــه می تواند 

دیگران را هم مبتلا کند.

هر نوع سرماخوردگی را مشکوک
 به کرونا بدانید

وزیــر بهداشــت افــزود: در اینجــا یــک 
خودقرنطینگی لازم است و هر فردی از نظر 
اخلاقی باید بداند که ممکن اســت خودش 
دچار مشــکل نشــود، اما اگــر وارد جامعه 
و مترو و اتوبوس و ... شــود، می تواند تعداد 
زیــادی از افراد را مبتلا کنــد. امروز هر نوع 
سرماخوردگی را باید مشکوک به امُیکرون 
بدانیم. حال ممکن اســت که امکان تست 
دادن برای همه وجود نداشــته باشد، اما از 
آنجایی که در شــرایط همه گیری هستیم، 
باید بدانیم که اگر جشــن یــا مهمانی های 
خانوادگــی داریم، اگر کســی احســاس 
ســرماخوردگی دارد، ایــن را وظیفه خود 
بداند که شــرکت نکند. گاهــی اوقات در 
بستری های بیمارستان می بینیم که تعداد 

زیــادی از افراد یــک خانــواده باهم مبتلا 
شــده اند. در این شــرایط باید پروتکل ها را 
رعایت کننــد. در مهمانی ها افراد ماســک 
نمی زنند، غــذا و میــوه می خورند و راحت 

می توانند بیماری را منتشر کنند.

هنوز به قله موج هفتم نرسیديم
عین اللهــی با بیــان اینکه ما در مــوج هفتم 
کرونا به ســر می بریم، گفت: البته هنوز به قله 
این موج نرســیده ایم. هر بیماری معمولا یک 
منحنــی دارد که رو به بالاســت، وقتی به قله 
برسد دوباره روند کاهشی می شود. ما هنوز به 
قله نرسیده ایم. احتیاط هایمان در شرایط موج 
هفتم باید بیشتر باشد. اگر در تیر ماه شرایمان 
خوب بــود، اما اکنون وضعیــت تغییر کرده و 
در این شــرایط باید احتیاط کنیم. در اتوبوس 
و وســایل نقلیه عمومی و محیط های عمومی 

ماسک زده و رعایت بیشتری انجام دهیم.

ايمنی واکسن موقتی است
وی با اشاره به ضرورت واکسیناسیون علیه 
کرونا، گفت: از طرفی افرادی هم که واکسن 
تزریق کردند باید بدانند که ایمنی واکسن 
مادام العمر نیســت. ایمنی واکســن موقت 
است و آن میزان آنتی بادی تا مدتی می تواند 
بــدن را از کرونا محافظت کنــد و بعد از آن 
اثرش از بین می رود. بر همین اســاس هم 
امسال بر اساس تصویب ستاد ملی کرونا به 
همه هموطنان توصیه کردیم که یک واحد 
یادآور تزریق کنند و بتوانند ایمنی بدن شان 
را بالا برند. قطعا وقتی وضعیت از آبی به زرد، 
از زرد به نارنجــی و از نارنجی به قرمز تبدیل 
می شود،   هرچه به ســمت قرمز نزدیک تر 
می شــویم، باید شــیوه نامه های مربوط به 

کرونا را بیشتر رعایت کنیم.

امکان صادرات واکسن های ۶ تولید 
کننده ايرانی

وی درباره وضعیت ذخایر واکسن کرونا در 
کشور، گفت: تقریبا از آذر سال ۱۴۰۰ هیچ 
نوع واکسن خارجی خریداری نکردیم. البته 
مقداری واکســن اهدایی از برخی کشورها 
داشــته ایم. ۶ مرکز تولید واکســن مان در 
کشــور به میزان فــراوان واکســن تولید 
می کنند و حتی این امــکان را داریم که به 

کشورهای دیگر هم واکسن صادر کنیم.

ذخیره کافی واکسن کرونا در کشور
وزیر بهداشت ادامه داد: اکنون ذخیره کافی 
واکسن در کشــور با انواع و اقسام پلتفرم ها 
وجود دارد و از نظر میزان واکســن وضعیت 
بســیار مناســبی در کشــور داریم. برخی 
کشــورها فقط متکی به واردات هســتند، 
اما در کشــور ما در برهه ای مجبور شــدیم 
واردات انجــام دهیم اما در شــرایط فعلی 
از نظــر تولیــد واکســن های باکیفیت بالا 
شرایط مناسبی داریم.وزیر بهداشت ادامه 
داد: تقریبا از زمانیکه احســاس کردیم موج 
هفتم دارد آغاز می شــود، مراکز تجمیعی 
واکسیناســیون را افزایش دادیم. بسته به 
مراجعه افراد در صــورت لزوم مجددا مراکز 

واکسیناسیون را افزایش می دهیم.
عین اللهی گفت: به طور کلــی مراکزی که 
تولید واکسن می کنند، مراحل مختلفی را 
طی می کنند تا بتوانند تاییدیه اثربخشــی 
و ایمنی واکسن شــان را از وزارت بهداشت 
دریافت کنند. در ابتدایی که این واکسن ها 
قرار بود تایید شوند، یکسری افراد داوطلب 

تزریق واکســن شــدند و تحــت مطالعه و 
کنترل قــرار گرفتند تا اثربخشــی و ایمنی 
آن را بررســی کنند. بعد از مراحل مختلف، 
تاییدیه واکســن از ســوی وزارت بهداشت 
ارائه می شــد که نشــان می داد واکســن 
مطمئن اســت. با این حال وزارت بهداشت 
باز هم رصد کرده و ســلامت افــراد بعد از 

واکسیناسیون را بررسی می کند.

درمان علمی کرونا در کشور
وی گفت: افرادی که سرما خوردند یا احساس 
ســرماخوردگی دارند، نبایــد در آن لحظه 
واکسن تزریق کنند. زیرا در آن زمان ویروس 
وارد بدن شــان شده و سیســتم ایمنی شان 
تحت فشــار اســت. در مواقعی باید واکسن 
تزریق کنیم که ســالم باشــیم و هیچگونه 
علائم سرماخوردگی و... نداشته باشیم. یک 
کمیته علمی در وزارت بهداشــت متشکل از 
بهترین اساتید کشور اســت که مرتبا علائم 
بیمــاری، عــوارض و روش هــای درمانی را 
رصد کرده و توانســتیم  هماهنگی خوبی را 
در وزارت بهداشــت ایجاد کنیم که درمان ها 
ناهماهنگ نباشــد و کاملا علمی و مســتند 

بوده و به تایید کمیته علمی رسیده باشد.
عین اللهی ادامــه داد: زمانیکه موج بیماری 
آغاز می شــود، به مراکز درمانی آماده باش 
می دهیم. اکنون مراکز درمانی کمتر از ۱۰ 
درصد گرفتارند و ظرفیت بالایی را در مراکز 
درمانی داریم. اکنون ظرفیت خالی زیادی 
داریم، اما آماده ایم که اگر کســی بیمار شد 

در درمانش به طور موفق اقدام کنیم.

تراکم مراکز درمانی در شمال تهران
وزیر بهداشــت دربــاره عدالت محوری در 
بهداشت و درمان و دسترســی به خدمات 
بهداشــتی و درمانی در مناطق دوردســت 
کشــور، گفت: یکی از نــکات مهمی که در 
وزارت بهداشــت مــورد نظر اســت، این 
اســت که بتوانیم عدالت را در کشور ایجاد 
کنیم. در برخی نقاط کشــور میزان مراکز 
درمانی مان نســبت بــه جمعیت بســیار 
بالاست و در برخی نقاط پایین است. برنامه 
ما این اســت کــه بتوانیــم در مناطقی که 
میزان تخت و مراکز درمانی مان کم اســت، 
بتوانیم این ها را ایجاد کنیم. در همین شهر 
تهران می توان دید که در شمال شهر تهران 
عمده مراکز درمانی مــا تراکم پیدا کردند و 
در جنوب شــهر تهران تعداد بیمارستان ها 
کمتر اســت. ایــن نابرابــری را می بینیم. 
گســترش مراکز درمانی و بیمارستانی در 

مناطق جنوبی از برنامه های ماست.

برنامه وزارت بهداشت برای 
بومی گزينی پزشکان

وی افزود: در کشــور هم بــه همین صورت 
است. شــاخص جمعیت در این زمینه مورد 
توجه اســت. باتوجه به جمعیتی که وجود 
دارد در ســطح بندی کــه می بینیم، مراکز 
درمانی را در کل کشــور ایجاد می کنیم. در 
دولت ســیزدهم در همین چند ماه با اعتبار 
۲۰۰۰ میلیارد تومان حدود ۱۰ هزار تخت 
را در حدود ۷۹ مرکز درمانی تجهیز کردیم 
که رکوردی بسیار خوب محسوب می شود. 
به هر حال دوستان به صورت جهادی عمل 
می کنند تا ایــن افتخار را ایجــاد کنند. در 
زمینه نیروی انسانی هم جزو برنامه هایمان 
اســت که بتوانیم بــه مناطقی کــه کمتر 
پزشــک متخصص، عمومی یا دندانپزشک 

دارند، بیشــتر پزشــک اعزام کنیم. البته 
باید شرایطی هم در کشــور ایجاد شود که 
این نیروهای متخصــص بتوانند ماندگاری 
بیشتری  داشته باشــند. بحث بومی گزینی 
هم از نکات مهم است. طبق مصوبه شورای 
انقلاب فرهنگی، امســال در رشته پزشکی 
۲۰درصد افزایــش ظرفیت داریــم که به 
بومی هــای محــل اختصاص دادیــم. زیرا  
ماندگاری افــراد بومــی در محل خدمت 
بیشــتر خواهد بود و این اقدام می تواند در 

تامین مناطق محروم موثر باشد.
عین اللهی گفت: یکی از مســائل مهمی که 
در کشور ما در حوزه ســلامت مطرح و مهم 
است، مساله پیشــگیری و بهداشت است. 
خوشــبختانه در اکثر روســتاهای کشور 
خانه های بهداشت و شــبکه های بهداشت 
وجــود دارد که باوجــود بهورزهــا در این 
مناطق و بســته هایی که برایشان مشخص 
شــده، بهترین شــبکه ســلامت حتی در 
دنیاست و این یکی از نکات مهمی است که 
باید تقویتش کنیم. در فرمایشات اخیر مقام 
معظم رهبری هم توجه بیشتر به شبکه های 
بهداشت و خانه های بهداشت مورد نظر بود 

که روی آن تاکید داریم.

سقف درآمد پزشکان در مناطق 
محروم برداشته شد

وی درباره اقدامات وزارت بهداشــت برای 
مانــدگاری نیــروی انســانی در مناطــق 
محــروم، گفــت: در حــال حاضــر از نظر 
دریافتی هــای مناطــق محــروم مباحثی 
مطرح شــده و اخیرا هم در شورای حقوق و 
دســتمزد  تمهیداتی را اندیشیدیم که این 
افراد بتوانند  دریافتی های بیشتری داشته 
باشــند.   به عنوان مثال اعلام کردیم که در 
مناطق محروم ســقف درآمــد را برداریم. 
پیشنهادی را هم به مجلس شورای اسلامی 
داشتیم که مالیات این افراد را کمتر منظور 
کنند که اینبار رای نیاورد، اما امیدواریم در 
قانون بودجه بعــدی رای بیاورد. به هر حال 
برای اینکــه بتوانیم مانــدگاری را افزایش 
دهیم، باید این تمهیدات را داشــته باشیم 
و پزشــکان در مناطق محروم مالیات های 
کمتری دهنــد. موضوعاتی هــم خارج از 
وزارت بهداشــت اســت.   به عنــوان مثال 
استانداران و فرمانداران می توانند شرایطی 
را ایجاد کنند که منجر به ماندگاری بیشتر 
متخصصین شود؛ از نظر اسکان، رسیدگی 
به فرزندان شان و ... که این موارد در شورای 
سلامت اســتان ها می تواند مطرح و برایش 

تصمیم گیری شود.
عین اللهی با اشاره به موضوع طرح دارویار، 
گفت: طرح دارویار نتیجــه زحمات تعداد 
زیادی از جوانــان متخصص، دانشــمند و 
اعضای هیات علمی دانشــگاه ها اســت که 
بیش از چهار تا پنج ماه شــبانه روز روی آن 
کار کردند و روی هر یک از داروها به صورت 
حرفه ای کار شــده که به چه صــورت باید 
باشــد. قبل از اینکه طرح اجرا شــود، تمام 
تمهیدات لازم مورد توجــه قرار گرفته بود. 
بنابراین دارویاری طرحی است که اقدامات 
آن مورد توجه قرار گرفته و منافع و مضرات 
احتمالــی آن از قبل دیده شــده و بعد این 
بســته به صورت آماده تحویل داروخانه ها و 

مراکز درمانی شده است.

بیمه قوی؛ لازمه اجرای طرح داروياری
وی افزود: باید توجه کرد که طرح دارویاری 

در صورتی می توانســت موفق باشد که یک 
بیمه قوی و پشــتیبان هم داشته باشد. خدا 
را شکر مجلس شورای اسلامی این اجازه را  
داده بود که بتوانیم بخشــی از مابه التفاوت 
ارز ترجیحی و آزاد را بــه بیمه ها ارائه دهیم 
تا قوی شــوند. در همه جای دنیــا بهترین 
خدمات ســلامت و درمان توســط بیمه ها 
داده می شود و هر چه به بیمه ها  توجه کرده 
و آن ها را قوی کنیم، می تواند سلامت مردم 
را تضمین کنــد و حرکت ما بایــد فقط به 
سمت تقویت بیمه ها باشــد. این چنین بود 
که با مصوبه مجلس حــدود ۶۰۰۰ میلیارد 
تومان به بیمه ســلامت اختصاص داده شد 
تا بتوانند ســه دهک پاییــن جامعه را بیمه 
کنند. فکــر می کنیم حدود یــک میلیون  
تا ۱.۵ میلیون نفر هم افرادی هســتند که 
اسم شــان جزو ســه دهک پایین نیست و 
خودشــان هم مراجعه نکرده و آزمون وسع 

هم نشدند.

بیمه رايگان 1.۵ میلیون فاقد بیمه 
برای سه ماه

وزیر بهداشت در این باره ادامه داد: ما دیدیم 
لازمه اجرای این طرح پوشش بیمه ای همه 
مردم اســت. راهی که می توانیــم از منافع 
این طــرح اســتفاده کنیم،   داشــتن بیمه 
اســت. بنابراین در شــورای عالی بیمه به 
این نتیجه رســیدیم که برای ســه ماه  یک 
الی ۱.۵ میلیون نفری را که بیمه نیســتند، 
تحت پوشش بیمه قرار دهیم. بر این اساس 
الان در کشور همه بیمه هستند. سه ماه هم  
فرصت داده شــده تا افرادی که آزمون وسع 
نداند و در سه دهک پایین نیستند، به دفاتر  
پیشخوان دولت یا ســامانه مربوط به بیمه 
ســلامت مراجعه کنند و وضعیت خودشان 

را مشخص کنند.
وی گفــت: بنابراین خواهشــم از مردم این 
اســت که اگر می خواهنــد از مزایای طرح 
دارویاری اســتفاده کنند باید از بیمه شان 
اســتفاده کنند. یعنی راه ورود به این طرح 
داشــتن بیمه و اســتفاده از بیمه اســت. 
خیلی ها بیمه هم دارند، اما از آن اســتفاده 
نمی کننــد. البته با نســخه الکترونیک که 
زیرســاخت دیگر این طرح بود و بالای ۹۰ 
درصــد آن را اجرا کردیــم، می توان کمک 
کرد. بــه ویژه افــرادی که بیمــاری مزمن 
دارند وقتی نســخه الکترونیــک بگیرند، 
بیماری مزمــن آنها در نســخه الکترونیک 
ثبت می شود.   بار اولی که مراجعه می کند، 
می تواند با نسخه الکترونیک از مزایای طرح 
دارویاری استفاده کند و قطعا پرداختی اش 
افزایشــی نســبت به قبــل نداشــته و در 
برخی داروها کاهش هم خواهیم داشــت. 
همچنین تا دوبار بعــد هم می تواند مراجعه 
کند و همان نســخه را بدون تجویز مجدد 

پزشک دریافت کند.
عین اللهی ادامه داد: یکی دیگر از شــرایطی 
که می توانســت باعث موفقیت طرح شود، 
این بود که داروهای OTC یا بدون نســخه 
را تحت پوشــش بیمه قرار دهیم که حدود 
۱۰۰ قلم از آن را وارد پوشــش بیمه کردیم. 
۳۶۶ قلم دیگر هم از داروهای پرمصرف اعم 
از فشــار خون، دیابت و ... نیز وارد پوشــش 
بیمه شــدند. در بیماران صعــب العلاج هم 
مجلس ۵۰۰۰ میلیــارد تومان بودجه دیده 
که داروخانه های طرف قرارداد بیمه به آنها 

خدمت می دهد.  

تعهدات سازمان برنامه و بودجه
 از نکات کلیدی داروياری

وی افــزود: امیدواریــم بدهــی قبلــی 
داروخانه های طــرف قرارداد به ســرعت 
پرداخت شــود و بتوانیم ســرعت پرداخت 
را بــالا بریم. بــرای اجرای مناســب طرح 
تعهدات ســازمان برنامــه و بودجه از نکات 
کلیدی ماســت تا پرداخت های مربوط به 

داروخانه ها را انجام دهیم.
وی گفــت: اقدام خــوب دیگــری هم که 
اتفاق افتاد، این بود کــه در اکثر HIS های 
بیمارســتان هایمان با سیســتم تی تک در 
قالب طرح دارویاری وصل شــد و ما کنترل 
خوبی را در ســطح دارو و خدمات داریم. به 
طور کلی هدف ما این اســت که به سمتی 
حرکت کنیم که بیمه هــا را قدرتمند کنیم 
که در آینده بســیاری از خدمات بیماران را 
بیمه هــا پرداخت کنند و به ســمتی پیش 
رویم کــه بیمــار دغدغه ای جــز بیماری 

نداشته باشد و دنبال تامین مخارج نباشد.

۵۲ واحد تولیدی راکد تهران طی ۳ ماه اول سال جاری احیا شده است



استاندار کرمانشاه اعلام کرد؛
ح ره آورد سفر رییس جمهور به کرمانشاه تصویب 200 طر

استان

کرمانشــاه - حســنا فخارزاده     بهمن امیری مقدم 
اســتاندار کرمانشاه در تشریح دســتاوردهای سفر یک 
روزه رییس جمهور به استان، با اشــاره به خیر و برکات 
بسیار این سفر گفت: در مجموع در این سفر 200 طرح 
برای اســتان در حوزه های مختلف عمرانی، اقتصادی، 

آموزشی، فرهنگی، اجتماعی و … به تصویب رسید.
وی اعتبار طرح های مصوب ســفر را بیــش از 33 هزار 
میلیارد تومان اعلام و تصریح کرد: حدود 17 هزار و 500 
میلیارد تومــان از این اعتبار در قالــب اعتبارات تملک 
دارایی های سرمایه ای و جهت اجرا و تکمیل پروژه های 
عمرانی و بیش از 15 هــزار و 700 میلیارد تومان آن نیز 
از محل تسهیلات بانکی جهت احداث، تکمیل و توسعه 

بنگاه ها و توسعه اشتغال در استان تامین می شود.
امیری مقدم در تشــریح حوزه بندی پروژه های ســفر 
و اعتبارات آن گفت: در این ســفر 64 پــروژه در حوزه 
زیربنایی با اعتبار یازده هزار میلیــارد تومان، 14 پروژه 
در حوزه بهداشت و درمان با اعتبار 900 میلیارد تومان، 
51 پروژه در حوزه فرهنگی و آموزشــی با اعتبار 2100 
میلیارد تومــان، 16 پروژه در حــوزه اجتماعی و رفاهی 
با اعتبــار 242 میلیارد تومــان و 24 پــروژه در حوزه 
کشــاورزی با اعتبار بیش از ســه هزار میلیارد تومان به 

تصویب رسید.
وی افزود: همچنین طرح ها و پروژه هایی در حوزه های 

انتظامی و امنیتی در این سفر مصوب شد.
امیری مقدم در تشــریح مهمترین پروژه های این سفر 
گفت: از جمله مهم ترین این پروژه ها در حوزه زیربنایی 
بحث تکمیل راه آهن کرمانشــاه، تکمیل پروژه مســیر 
کامیاران-کرمانشــاه، تکمیل باند دوم محور بیستون-

هرسین-نورآباد، بهســازی راه اصلی سنقر-کامیاران، 
تکمیل کتابخانه مرکزی کرمانشــاه، فعال سازی پروژه 
مصلی کرمانشاه، آبرسانی به کرمانشاه از سد گاووشان، 

آبرسانی به کرند، صحنه و سنقر و کلیایی می باشد.

وی افزود: همچنین در حوزه بهداشــت و درمان تکمیل 
دانشــکده پزشــکی و دندانپزشــکی، تکمیــل مرکز 
رادیوتراپی غرب کشــور، تکمیل فاز دو بیمارستان 81 
تختخوابی ســرپل ذهاب، تکمیل بیمارســتان دالاهو، 
تکمیل بیمارستان روانسر، تکمیل اورژانس بیمارستان 
های طالقانی و امام خمینی )ره( و تکمیل بیمارســتان 
ثلاث باباجانی از جمله مهمترین پروژه هایی اســت که 

در این سفر مصوب شد.
امیری مقدم تکمیل اســتخر قهرمانی، تکمیل ســالن 
شش هزار نفری، تکمیل پیست اتومبیلرانی و راه اندازی 
20 زمین چمن در مناطق محروم اســتان را هم از دیگر 

مصوبات این سفر در حوزه ورزش و جوانان عنوان کرد.
استاندار کرمانشــاه گفت: در این ســفر برای تکمیل و 
تجهیز مدارس اســتان و هوشمندسازی آنها هم 1022 

میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده است.
امیری مقدم تجهیز مراکز فنــی و حرفه ای با اعتبار یک 

میلیارد تومــان و اجرای طرح هادی در 127 روســتای 
اســتان با اعتبار 300 میلیارد تومان را از دیگر مصوبات 

مهم این سفر عنوان کرد.
اســتاندار کرمانشــاه گفت: تکمیل فاز اول پروژه قطار 
شــهری کرمانشــاه که یکــی از مطالبات مهــم مردم 
کرمانشــاه اســت از  دیگر مهمترین مصوبات این سفر 

پرخیر و برکت بود.
اســتاندار کرمانشــاه از پیگیری برای افزایش اعتبارات 
ســفر خبر داد و افزود: علی رغم اینکــه بیش از 33 هزار 
میلیارد تومان در این ســفر برای استان مصوب شده، اما 
پیگیر هستیم این اعتبارات را با توجه به مشکلات بسیار 
اســتان افزایش دهیم. بطور مثال در مناطق زلزله زده 
هنوز بازسازی تمام نشده و عمده ادارات دولتی این شهر 
در ســاختمان های اجاره ای یا کانکس ها استقرار دارند 

که در شان مردم این شهر نیست.
استاندار کرمانشاه در ادامه از راه اندازی قرارگاه عملیاتی 

اشتغال در استان به عنوان مهم ترین مصوبه و دستاورد 
سفر رییس جمهور به اســتان یاد کرد و افزود: متاسفانه 
کرمانشاه همواره با معضل بیکاری درگیر بوده و وضعیت 
خوبی در این زمینه در سطح کشور ندارد و نیاز است که 

اقدام جدی در زمینه رفع این معضل صورت گیرد.
وی افزود: راه اندازی این قرارگاه پیشــنهاد خود استان 
بود و ماه هاســت روی آن کار کرده ایم و امیدواریم این 
قرارگاه بتواند منشا خیر برای استان شده و آمار بیکاری 

آن را کاهش دهد.
استاندار کرمانشاه از فعالســازی این قرارگاه از روز عید 
غدیر خبر داد و افــزود: دراین قرارگاه همــه باید با کار 

جهادی به رفع معضل بیکاری استان کمک کنند.
وی در تشــریح جزییات فعالیت های این قرارگاه گفت: 
دراین قرارگاه کمیته های طراحــی، نظارت و ارزیابی و 
پیگیری اشتغال تشکیل می شــود و در جلسات منظم 

روند ایجاد اشتغال در استان بررسی می شود.
وی افزود: طبق برآوردهای صــورت گرفته حدود 100 
هزار نفر جویای کار در اســتان داریم کــه باید برای این 

افراد شغل ایجاد کنیم.
امیری مقدم گفــت: در گام اول از تمــام افراد متقاضی 
کار درخواست شــده که در سامانه اشــتغال اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ثبت نام کرده و مشخصات و 

توانمندی ها، مهارت و تخصص های خود را بیان کنند.
وی افزود: اگر افراد در این ســامانه ثبت نام نکنند بطور 
دقیق مشخص نخواهد شــد که چه تعداد جویای کار در 

استان داریم و این افراد دارای چه مهارت هایی هستند.
امیری مقدم گفت: با مشــخص شــدن آمار دقیق افراد 
جویای کار و وضعیت مهارت آنها، به مرکز آموزش فنی 
و حرفه ای برنامه می دهیم کــه باید چه آموزش هایی را 
به افراد بدهد و این آموزش ها نباید تنها محدود به افراد 
جویای کار شود بلکه باید هر دانش آموز و هر دانشجوی 

استان هم صاحب یک مهارت شود.

سرپرست شهرداری کرج :

فاز سوم کنارگذر مهرشهر افتتاح شد
البرز-مظفری     سرپرســت شهرداری کرج گفت: فاز ســوم کنار گذر مهر 
شــهر با اعتبار 49 میلیارد تومان زیر بار ترافیک رفت و این ظرفیت وجود دارد 

که در سال های آتی با تملک معارضین، فازهای بعدی هم ادامه پیدا کند.
منوچهر غفاری در حاشــیه افتتاح فاز ســوم کنارگذر مهرشــهر که با حضور 
اعضای شورای شهر، مدیران شهری و شــهروندان برگزار شد، اظهار کرد: این 
پروژه ظرف مدت شش ماه و با رعایت استانداردهای لازم امروز به بهره برداری 

رسید.
وی با اشاره به اعتبار تخصیص یافته برای فاز ســوم کنارگذر مهرشهر توضیح 
داد: در مجمــوع 49 میلیارد تومان برای این پروژه هزینه شــده و این ظرفیت 
وجود دارد که در ســال های آتی با تملک معارضین، فازهــای بعدی هم ادامه 

پیدا کند.
وی ادامه داد: با بهره داری از این پروژه اتصال خوبی در مجموعه شــبکه معابر 

شهری در محورهای شمال به جنوب شهر به وجود می آید.
سرپرســت شــهرداری کرج اضافه کرد: کرج به عنوان شــهری که توســعه 
شتابزده ای داشته، در بحث زیرساخت های عمرانی دچار مشکلاتی است و در 

این حوزه داشته ها با نیازهای واقعی فاصله دارد.
غفاری تاکید کرد: با افتتاح فاز سوم کنارگذر مهرشهر؛ بخشی از عقب ماندگی 

شهر در حوزه عمرانی برطرف می شود.
این مســئول ابراز کرد: در این دوره از مدیریت شــهری، سیاست ها بر توسعه 
همه جانبه شهر متمرکز شده و در کنار توســعه زیرساختی، نیازها و مطالبات 

فرهنگی، اجتماعی و ... شهروندان نیز مد نظر قرار گرفته می شود.
به گفته سرپرســت شــهرداری کرج، توجه خاص به هوشمندسازی شهری و 
ایجاد شهرداری الکترونیک از جمله  برنامه های اولویت دار این دوره از مدیریت 
شهری است که در کنار افزایش رضایت شهروندان، از وقوع تخلفات احتمالی 

نیز جلوگیری می کند.
غفاری گفــت: نیازهای شــهروندان در حوزه هــای مختلف احصاء شــده و 
شهرداری بر اساس مطالبات و اعلام نیاز ســاکنان مناطق مختلف، برنامه ها و 

طرح های خود را اجرایی خواهد کرد.
غفاری با بیان اینکه در این دوره از مدیریت شــهری صرفا بر انجام پروژه های 
عمرانی تمرکز نمی شــود، گفت: شهرداری شــرح وظایف متنوعی دارد که با 

حمایت شورا در راستای عمل به آنها گام برمی داریم.
این مسئول در پایان با اشــاره به اینکه باید از همه کســانی که در به سرانجام 
رســیدن این پروژه نقش داشــته اند قدردانی کرد: گفت: بدون شک  تعامل و 
همدلی است که باعث می شود علی رغم مشــکلات موجود، مدیریت شهری 

بتواند در مسیر رفع نیازهای شهروندان و جلب رضایت آنها حرکت کند

  

سرپرست اداره کل دامپزشکی استان:

گردش اقتصادی مصرف گوشت قرمز
 در شهر ایلام ۲٫۵ میلیارد تومان است

ایلام- حسن بیگی  سرپرست اداره کل دامپزشکی اســتان ایلام گفت: 
گردش اقتصادی مصرف گوشت قرمز در شــهر ایلام تا دو و نیم میلیارد تومان 

می باشد که سهم بهداشت و حلیت در آن ناچیز است.
یونس احمدی در نشست کمیته ســلامت اداره کل دامپزشکی استان اظهار 
کرد: حوزه نمایندگی ولی فقیه در ســازمان دامپزشــکی کشــور و معاونت 
پیشــگیری این ســازمان از اداره کل دامپزشــکی اســتان ایلام خواسته اند 
برنامه های خود را برای مبارزه با کشتار غیرمجاز و ارتقاء سلامت غذایی مردم 
ایلام ارائه دهد و منظور شــده که این طرح و برنامه ها در ســفر کارشناســان 

سازمان به استان مورد باز اندیشی و تصویب نهایی قرار گیرند.
وی افزود: سال گذشــته آمار شــکواییه ها را افزایش داده ایم و نزدیک به 500 
نفر را در مورد کشــتار غیر مجاز به راهروهای دادگاه ها آورده ایم، امســال اگر 
جز در قالب یک برنامه چند وجهی، چندین برابر این کار را بکنیم، باز به هدف 

نخواهیم رسید و تغییری حاصل نخواهد شد.
سرپرست اداره کل دامپزشکی استان ایلام گفت: در یک مطالعه و نگاه آماری 
مشــخص شــد که گردش مالی کشــتار بین 700 تا 800 رأس دام و مصرف 
گوشــت قرمز در در شــهر ایلام روزانه حدود دو و دو دهم تا دو و نیم میلیارد 
تومان اســت یعنی در شــهر ایلام روزانه بیش از 2 میلیارد تومان گوشت قرمز 
مصرف می شود. این اعداد در مناسبت ها روند افزایشــی دارند. به این ترتیب 
ما یک صنعت-تجارت پویا داریم که همواره رو به رشــد اســت و می تواند به 

شکل گیری صنایعِ جانبی نیز کمک کند.
وی ادامه داد: در واقع ما اصل اول اقتصادی برای داشــتن یک صنعت-تجارت 
قدرتمند یعنی پول و سرمایه را داریم اما مشــکلی که وجود دارد این است که 
در موضوع کشــتار دام ما حاضر نیستیم ســهمی برای بهداشت و حلیت این 
ماده غذایی کنار بگذاریم. کسانی که دستی بر آتش دارند به خوبی منظورِ این 

جملات را استخراج می کنند.

  

مدیر کل راه و شهرسازی استان خبر داد:

ونیکی اشتغال  وانه تمام الکتر صدورنخستین پر
به کار فعالان حوزه ساختمان  در گلستان

گرگان - مهنازمحمدزمانی   مدیر کل راه و شهرســازی گلستان از صدور 
نخســتین پروانه تمام الکترونیکی اشــتغال به کار فعالان حوزه ســاختمان 
از طریــق درگاه ملی مجوزها بــرای اولین بــار در اســتان خبرداد.«مهدی 
ملک » اظهار کرد:  بر اســاس ابلاغیه هــای وزارتخانه های اقتصــاد و دارایی 
و راه شهرســازی، صدور تمام مجوزهای کســب و کار از طریــق این درگاه به 
آدرس mojavez.ir در راستای یکسان ســازی نحوه صدور مجوز و رعایت 
قوانین و مقــررات مربوط به انواع مجوزهای کســب و کار صــورت می گیرد.

ملک در ادامه بیان داشت: براین اســاس وزارت راه و شهرسازی اقدام به ایجاد 
ســامانه پروانه های اشــتغال به کار مهندســین، کاردانان و معماران تجربی 
ساختمان ها)سامانه سپامک(  نموده که این سامانه به عنوان سامانه تخصصی 
صدور پروانه اشتغال به کار مهندســان به درگاه ملی مجوزهای کشور متصل 
شده است.مدیر کل راه و شهرسازی اســتان گلستان اظهار داشت: پس از ارائه 
دسترسی های لازم به ادارات کل راه و شهرسازی و برگزاری دوره های آموزشی 
منظم و مستمر برای کارکنان سازمان  نظام مهندسی ساختمان استان و اداره 
کل راه و شهرسازی،  در نهایت سامانه مذکور راه اندازی و مورد بهره برداری قرار 
گرفت  و نخســتین پروانه تمام الکترونیکی اشــتغال به کار در استان گلستان 

صادر شد.

  

توزیع 142 هزار پرس غذای گرم در استان بوشهر 

ونیکی اشتغال  وانه تمام الکتر صدورنخستین پر
به کار فعالان حوزه ساختمان  در گلستان

بوشــهر -  رضا حیدری     مدیر کل کمیته امداد اســتان بوشهر از طبخ 
وتوزیع 142 هزار پرس غذای گرم در روز عید سعید غدیر خم میان ایتام و افراد 

نیازمند در قالب طرح اطعام علوی خبر داد.
محمد رضا میری، مدیر کل کمیته امداد استان بوشهر، به مناسبت عید سعید 
غدیر خم، مراکز نیکوکاری و دفاتر کمیته امداد در سراســر استان برنامه های 
متنوعی از جمله تهیه و توزیع غذای گرم میان نیازمندان، برپایی ایستگاه های 
صلواتی، راه اندازی پویش و جشــن امامت و ولایت و … در سراســر اســتان 

تدارک دیده اند.
میری در ادامه افزود: پویش اطعام نیازمندان همانند سالهای گذشته با هدف 

اطعام ایتام و خانوادهای نیازمند در سراسر استان بر پا شد.
 وی خاطر نشان کرد: در روز عید ســعید غدیر خم 142 هزار پرس غذای گرم 
طبخ و با رعایت پروتکل های بهداشــتی میان نیازمندان اســتان توزیع شده 
اســت. میری یاد آور شــد: برای تهیه و تامین این تعداد پــرس غذای گرم 8 
میلیارد و 119 میلیون تومان از محل جمع آوری کمک های مردمی، خیران و 

مراکز نیکوکاری و همچنین منابع امدادی هزینه شده است.
مدیر کل کمیته امداد استان بوشهر خاطرنشــان کرد: در روز عید سعید غدیر 
خم علاو بر طبــخ و توزیع غذای گــرم برنامه های دیگــری از جمله تجلیل از 
تجلیل از سادات مددجو، برگزاری مســابقات غدیری، ایستگاه های صلواتی 

و… انجام شده است.

اهواز – محمد مجــدم   مدیرکل اداره بنــادر و دریانوردی خوزســتان گفت: در قالب 
همکاری مشترک با اداره کل حفاظت از محیط زیست استان، برنامه های توسعه ای منطقه 

ویژه اقتصادی بندر امام خمینی)ره( بر پایه ی الزامات زیست محیطی ادامه می یابد.
 بهروز آقایی در نشست هم اندیشی با مدیرکل محیط زیست اســتان خوزستان با تاکید بر 
بررســی هرچه بهتر زمینه های همکاری دوجانبه اظهارداشــت: در منطقه ویژه اقتصادی 
بندری امام خمینی)ره( طرح های توسعه ای و سرمایه گذاری با اهمیتی برنامه ریزی شده که 

در چرخه ی اقتصاد کشور تاثیرگذار خواهند بود.
وی بیان کرد: شرط بقا بنادر کشور از جمله بندر امام خمینی)ره( در فضای رقابتی بین المللی 
در توسعه پسکرانه و دسترســی به آب های با عمق مناسب است اما این ضرورت نباید سبب 

نادیده گرفتن الزامات زیست محیطی شود.
مدیرمنطقه ویژه اقتصــادی بندر امام خمینی)ره( خاطرنشــان کرد: برخــورداری از 40 

پست اسکله با آبخور مناســب به طول هفت کیلومتر و تجهیزات پیشرفته و پرقدرت تخلیه 
و بارگیری همچنین ظرفیت ســازی برای تخلیه، انبارش و بارگیری انواع گروه های کالایی 
موجب شده که این مجتمع بزرگ بندری بتواند نقش به سزایی در زنجیره ی تأمین غذایی 

کشور به ویژه کالاهای اساسی ایفا نماید.
آقایی گفت: یکی از وظایف حاکمیتی سازمان بنادر و دریانوردی حفاظت از سواحل و محیط 
زیست دریایی بوده و در این زمینه با سازمان حفاظت محیط زیست اهداف مشترک و مهمی 
از جمله تعهد به کنوانســیون های »مارپل«، »رامپی« و »آب توازن کشتی ها« دارند که در 

این زمینه پروژه های اجرایی مشترک موفقی داشته اند.
مدیرکل بنادر و دریانوردی استان خوزستان افزود: اجرای پروژه های توسعه ای در مجتمع 
بندری امام خمینی)ره( می تواند تأثیر به ســزایی در تقویت نقش اســتراتژیک کشورمان 
در منطقه و همچنین اعمال الزامات پدافند غیرعامل داشــته باشــد اما در این راستا تلاش 

می گردد تا در مسیر تحقق دستیابی به توســعه مورد نیاز در شاهراه کالای اساسی کشور، با 
افزایش الزامات محیط زیستی، اثرات منفی پروژه ها را به حداقل برسانیم.

وی پایبندی اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان به اجرای الزامات محیط زیستی را همواره 
در اولویت برنامه های توسعه ای بنادر استان عنوان کرد و افزود: این رویه همواره در سال های 
گذشته تاکنون مورد توجه قرار گرفته که از جمله دستاوردهای این تعهد، کسب جایزه ملی 
واحد خدماتی سبز در دو نوبت، کسب عنوان بندر برتر کشور بر اساس شاخص های عملکرد 
HSE طی سال های متوالی، انتخاب این اداره کل به عنوان نماینده جمهوری اسلامی ایران 

در کنفرانس اقتصاد سبز برلین- آلمان است.
آقایی یادآور شد: به واســطه نظارت اداره کل حفاظت محیط زیســت خوزستان بر تمامی 
پروژه های به بهره برداری رسیده، قطعا توسعه منطقه ویژه اقتصادی بندرامام خمینی)ره( 

در چارچوب زمان بندی های انجام شده محقق می شود.

مشهد      قائم مقام رییس بنیاد ملی نخبگان گفت: اقتصاد دانش بنیان راهکار برون رفت 
از شرایط سخت است و در این مســیر، نخبگان موتور محرک این نوع رویکرد اقتصادی به 

شمار می روند.
 ناصر باقری مقدم  در نشســت هم اندیشــی با نخبــگان فنی و حرفه ای واحد خراســان 
رضوی عنوان کرد: توجه به رویکرد دانش بنیانی ابعاد مختلــف دارد، از این رو بکارگیری 
دانش نباید صرف موضوعات علمی در کشــور باشــد و باید در حوزه های مختلف از جمله 

کشاورزی، معدن و خدمات نیز از نوع رویکرد بهره برد.
وی حضور نخبگان در چرخه شــرکت های دانش بنیان را یک الزام دانست و تصریح کرد: 
دستیابی به قله های علمی و گسترش زیرساختهای دانش بنیان در کشور ضروری است، 
لذا توجه صرف به سوابق آموزشی و پژوهشی در شناسایی نخبگان، مقیاسی اشتباه است 
و نیاز به بازنگری دارد، علاوه بر آن ایجاد بســتر مناســب جهت اجرایی سازی برنامه های 

توانمندسازی منطبق با نیاز کشور بسیار مهم و حیاتی است.

قائم مقام رییس بنیاد ملی نخبگان گفت: توجه به منابع انســانی ســبب بهره وری بیشتر 
از ظرفیت های زیر ســاختی در کشور می شــود، از این رو با تدوین شیوه نامه ای جدید به 
دنبال حضور موثر نخبگان و استعدادهای برتر در شــرکت های دانش بنیان و سایر حوزه 

های علمی هستیم.
باقری مقدم توجه بــه گفتمان نخبگانی را مرجعیت تحولات در کشــور بیان کرد و گفت: 
ثبیت جایگاه نخبگان در ساختار حکمرانی کشــور مهمترین بنای ایجاد گفتمان است تا 
بستر مناسب جهت اثر گذاری دانش در توسعه کشــور ایجاد شود که همه این اقدامات در 

سایه توجه به نخبگان تحقق می یابد.
 وی با اشــاره به کمبود نیروهای تکنســین در کشور اظهار داشــت: صنایع بزرگ هم در 
کنار شــرکت های دانش بنیــان نیازمند حضور نیروهای تکنســین هســتند و پرورش 
 این گروه از افراد در دانشــگاه هایی همانند دانشــگاه فنی و حرفه ای بسیار حائز اهمیت

 است.

مدیرکل بنادر و دریانوردی خوزستان :

منطقه ویژه اقتصادی بندر امام خمینی)ره( برابر با الزامات زیست محیطی  توسعه می یابد

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان:
نخبگـــان موتور محـــرک شـــــرکت های دانش بنیــــان هستند

مریم مومنی    معاون ورزشــی تفریحی سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشــی شــهرداری اصفهان گفت: پس از 2 سال 
گذشته و عبور از رکود ناشی از شــیوع ویروس کرونا، باغ های 
بانوان با استقبال ویژه ای از ســوی بانوان اصفهانی مواجه شده 

اند.
احسان بعیدی با اشاره به اینکه به روزرسانی همه مجموعه های 
تفریحی و ورزشــی برای پاســخ به نیاز گروه های ذینفع یک 
ضرورت اســت، اظهار کرد: گروه ذینفع باغ هــای بانوان، زنان 
هســتند که باید وضعیت این مجموعه ها را برای پاســخگویی 

هرچه بهتر به نیازهای آنها بهبود ببخشیم.
او افزود: این باغ هــا در حال حاضر در حال خدمت رســانی به 
سازمان ها و ارگان ها برای اجرای برنامه های تفریحی و ورزشی 

و رویدادها هستند. 
به گفته بعیدی باغ هــای بانوان از طریــق پاتوق های مختلف 
ظرفیتی برای توانمندسازی بانوان فراهم می کنند که طی آن 

دست سازه ها و محصولات تولیدی زنان عرضه می شود.
او همچنین به کاهش میــزان پذیرش این باغ ها در دو ســال 
کرونایی اشــاره و بیان کرد: پس از این 2 سال، این مجموعه ها 
با برگزاری برنامه های تفریحی، ورزشی و آموزشی به استقبال 

بانوان رفتند و در ســه ماهه نخست سال جاری با استقبال ویژه 
ای مواجه شدند.

او افزود: باغ بانوان پردیس در سال گذشــته 3 هزار و 100 نفر 
و در سه ماهه نخســت امســال 31 هزار و 678 نفر، باغ بانوان 
ناژوان در سال گذشــته 5 هزار و 6 نفر و در سه ماهه اول امسال 
17 هزار و 331 نفر و باغ بانوان طلوع در ســال گذشــته 3 هزار 
و 100نفر و در سه ماهه نخست امســال 45 هزار و 780 نفر را 

پذیرش کرده اند.
او تأکید کرد: این آمارها نشــان دهنده فعالیت و خدمت رسانی 
خوب این مجموعه ها و تحقق برنامه های مدیریت شهری برای 

کارکرد هرچه بهتر آنها است.
معاون ورزشی تفریحی ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شــهرداری اصفهان ادامــه داد: در طرح توســعه ای که باغ ها 
نیازمند آن هســتند به طرحی تحت عنوان »تــم باغ ها« فکر 
می کنیم کــه از طریق آن خدمت رســانی باغ هــای بانوان به 

صورت موضوعی و تخصصی انجام می شود.
او اضافه کرد: موضوعاتی مانند بازی، ورزش، سلامت و آموزش 
از جمله موضوعاتی هستند که برای این طرح مد نظر قرار دارند 
و امیدواریم با تأمیــن بودجه در بازه زمانــی 20 ماهه بتوانیم 

باغ های بانوان را به این هدف نزدیک کنیم.

اصفهان
در سه ماهه نخست 14۰1 صورت گرفت؛

افزایش چشمگیر استقبال بانوان اصفهانی از باغ های بانوان 

ومیهشیراز ار

 چراغی  مدیرکل ورزش و جوانان فارس با تاکید بر این نکته که 
جهاددانشگاهی نقش عمده و محوری در تحقق شعار سال دارد، 
گفت: همه مجامع دانش بنیان و نوآور به نحوی خود را زیر چتر 

جهاددانشگاهی حس می کنند و وامدار این نهاد می دانند.
حیدر صفرپور ضمن تبریک چهل و ســومین سالروز تاسیس 
جهاددانشــگاهی بیان کرد: فعالیت های جهاددانشگاهی از دو 
جنبه قابل پیگیری اســت؛ یکی فعالیت های صرف آکادمیک، 
علمی و آموزشــی و دیگری مســائل فنی و میدانی و حضور در 
دوره های مختلف مهارتی اســت که به اهمیت مسائل مربوط 
به این نهاد مقدس اضافه می کند و آن در قلب رویدادهای علمی 
کشور قرار می دهد. او با بیان این که جهاددانشگاهی نقش عمده و 
محوری در تحقق شعار سال دارد، افزود: همه مجامع دانش بنیان 
و نوآور به نحوی خود را زیر چتر جهاددانشگاهی حس می کنند و 
وامدار این نهاد می دانند، چرا که در دل آکادمی دانشگاهها شاید 
نقش نهاد دانش بنیان به معنی کار و فعالیت و اشتغالزایی دیده 
نشده و یک نهاد مستقل و البته چسبیده به دانشگاه را می طلبد 
که مســائل خود را پیش ببرد. صفرپور با بیان اینکه نحوه تعامل 
این اداره کل با جهاددانشــگاهی در جنبه های مختلف نیز قابل 

بررسی است، گفت: همانند تعامل سمن هایی که در حوزه علم و 
فناوری فعالیت می کنند که به نحوی همواره محتاج و درخواست 
ارتباط و استفاده از ظرفیت های جهاددانشگاهی دارند و متقابلا 
جهاددانشگاهی هم می تواند از ظرفیت های سمن ها به عنوان 
بازوهای شبکه ای خود برای ارتباط گیری با مخاطب و برگزاری 
دوره های مختلف استفاده کند. مدیرکل ورزش و جوانان فارس 
عنوان کرد: برگزاری دوره های مهارتی نیز بین این دو مجموعه 
شکل گرفته که از جمله شاخص های آن دوره سرباز مهارت است 

که جزو افتخارات همکاری این دو نهاد تاثیرگذار بوده است.

رحیم جباردخت      مدیرکل راهــداری و حمل ونقل 
جاده ای آذربایجان غربی از اهتمام ایــن اداره کل در ایمن 
سازی راه دسترسی به منطقه گردشــگری روستای آبگرم 
ســلماس با حذف نقطه حادثه خیر تقاطع این روســتا در 

محور ارومیه- سلماس خبر داد.
پیمان آرامون دوم مرداد به همراه نماینده مردم شهرستان 
ســلماس در مجلس شــورای اســلامی در بازدید از پروژه 
احداث تقاطع غیر همسطح ســه راهی آبگرم واقع در محور 
اصلی سلماس - ارومیه با اشاره به اهمیت این پروژه در ایمن 
ســازی و حذف نقطه حادثه خیز راه دسترســی به منطقه 
گردشگری روســتای آبگرم افزود: این پروژه با مبلغ قرارداد 
46 میلیارد ریال و به طول 4 کیلومتر و پیشرفت فیزیکی 60 

درصد در حال اجرا است.
وی با شــرح مختصری از اقدامات انجام گرفته در این پروژه 
گفت : بستر ســازی به مقدار 8400 متر مربع ، خاکبرداری 
به مقدار 40 هــزار متر مکعب ، خاکریزی بــه مقدار 3 هزار 
مترمکعب ، پی کنی به مقدار 7 هزار متر مکعب ، قالب بندی 
به مقدار نزدیک بــه 3 هزار متر مربع ، بتــن ریزی به مقدار 

2700 مترمکعب و آرماتور بندی به مقــدار بالغ بر 18 هزار 
کیلوگرم از شــاخص ترین اقدامات انجام شــده در راستای 

اجرای این پروژه بوده است.
آرامون ضمن تأکید بر اتمام ســریع پــروژه حذف نقطه پر 
حادثه آبگرم شهرســتان ســلماس و مرتفع شدن چالش 
های پیــش روی آن اظهار کــرد: جهت رفاه و تــردد ایمن 
گردشگران و اهالی این روســتا پیش بینی می شود با تامین 
به موقع اعتبارات شاهد اتمام کامل آن در آینده ای نزدیک 

باشیم.

مدیرکل ورزش و جوانان فارس:
 جهاددانشگاهی نقش محوری در تحقق دانش بنیانی دارد

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای آذربایجان غربی خبرداد؛
پیشرفت ۶۰ درصدی تقاطع غیرهمسطح 3 راهی آبگرم سلماس

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سرمایه گذاری در صندوق اندوخته سپهر با 
خودپردازهای بانک صادرات ایران عملیاتی شد

امکان سرمایه گذاری غیرحضوری و آســان در صندوق اندوخته پایدار 
سپهر از طریق خودپردازهای بانک صادرات ایران فراهم شد.

به گزارش روابط عمومی بانــک صادرات ایران، با فراهم شــدن امکان 
ســرمایه گذاری در صندوق اندوخته ســپهر  از طریق دســتگاه های 
خودپرداز بانک صادرات ایران، دارندگان تمامی کارت های بانکی عضو 
شبکه شــتاب می توانند، از طریق  پنج هزار و ۲۰۰ دستگاه  خودپرداز 
)ATM( بانک صادرات ایران نسبت به خرید واحدهای سرمایه گذاری 
صندوق اندوخته پایدار ســپهر اقدام کنند و از ســود روزشــمار این 

صندوق بهره مند شوند.
برای دسترســی به این ســرمایه گذاری از طریق خودپردازهای بانک 
صادرات ایران لازم است پس از وارد کردن کارت و رمز، گزینه خدمات 
پرداخت و انواع قبوض را انتخاب، سپس گزینه صندوق سرمایه گذاری 
و صندوق پایــدار ســپهر را انتخاب و بــا وارد کردن کدملــی و مبلغ 
ســرمایه گذاری، واحدهای ســرمایه گذاری این صندوق را خریداری 
کنید. ثبت نام اولیه در این صندوق برای اســتفاده از این خدمت نوین 
ضروری است. شماره تماس  ۴۲۳۵۸ ۰۲۱ برای راهنمایی متقاضیان و 

کسب اطلاعات بیشتر در این زمینه تعیین شده است.

اعضای جدید هیات مدیره بانک کارآفرین 
معرفی شدند

روز گذشــته اعضای جدید هیات مدیــره بانک کارآفریــن به صورت 
رسمی معرفی شدند.

به گزارش روابــط عمومی بانک کارآفرین، با اســتناد به مصوبه مجمع 
عمومی عادی فوق العاده بانک کارآفرین که بــا حضور اکثریت قانونی 
ســهامداران برگزار شــد، اعضای هیــات مدیره و نماینــدگان بانک 

کارآفرین انتخاب و منصوب شدند.
بر این اســاس آقایان محمدرضا خورســندی بعنــوان رییس هیات 
مدیره، مسعود شریفات نائب رییس هیات مدیره و آقایان مهدی سیف 
علیشــاهی، دکتر احمد بهارونــدی و دکتر فرشــاد محمدپور بعنوان 

اعضای هیات مدیره انتخاب شدند.

برگزاری سیزدهمین دوره مسابقات سراسری 
برنامه نویسی »حلی نت« با حمایت همراه اول

سیزدهمین دوره مسابقات سراســری برنامه نویسی »حلی نت« در دو 
رده سنی برگزار می شود.

به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات سیار ایران، گردهمایی 
بزرگ برنامه نویســی دانش آموزان دوره های اول و دوم متوســطه در 
قالب »سیزدهمین دوره مسابقات سراسری برنامه نویسی حلی نت« با 

حمایت آکادمی همراه اول روز جمعه ۷ مرداد ۱۴۰۱، برگزار می شود.
این دوره از مســابقات حلی نــت برخلاف دوره های گذشــته، در یک 
مرحله  و به صورت حضوری برگزار می شــود که شــرکت کنندگان در 
یک مسابقه فشرده بین بهترین های برنامه نویسی و کامپیوتر کشور، به 
رقابت می پردازند.با توجه به برگزاری این رویداد حوزه علوم و مهندسی 
کامپیوتر در یک روز، مســابقات جانبی و کارگاه های آن نیز در همین 

تاریخ برگزار می شود.
این مسابقه بیشــتر به مهارت حل مســأله و برنامه نویسی می پردازد 
که موفقیت در آن، کمک شــایانی به دانش آموزان بــرای موفقیت در 
المپیاد کامپیوتر می کند.برگزاری این رویداد برای دو رده سنی »الف« 
و »ب« است که شامل دانش آموزان دوره اول متوسطه، دوم متوسطه و 

دانشجویان سال اول دانشگاه می شود.
 جوایزی هم که برای نفرات اول تا سوم »رده الف« در نظر گرفته شده به 
ترتیب ۷۵، ۵۰ و ۳۵ میلیون ریال و برای نفرات اول تا سوم »رده ب« به 

ترتیب ۱۰۰، ۷۵ و ۵۰ میلیون ریال است.
همچنین مجموع جوایز در نظر گرفته شــده برای مسابقات جانبی این 
رویداد به ارزش ۱۰۰ میلیون ریال اســت که علاقه مندان جهت کسب 
اطلاعات بیشتر و همچنین ثبت نام که تا روز سه شنبه ۴ مرداد ۱۴۰۱ 

ادامه دارد، می توانند به نشانی www.hellinet.ir مراجعه کنند.

جشنوارۀ ویژۀ لنز ایرانسل برای تابستان ۱۴۰۱

لنز، تلویزیــون اینترنتی اولیــن و بزرگترین اپراتــور دیجیتال ایران، 
جشنوارۀ ویژه ای را در فصل تابستان ۱۴۰۱، برای کاربران خود تدارک 

دیده است.
به گزارش روابط عمومی ایرانســل، در این جشنواره، ماهانه ۱۴۰۱ نفر 
از کاربران لنز که بیشــترین زمان تماشــای برنامه را در این اپلیکیشن 

داشته باشند، برندۀ جایزه می شوند.
بر این اســاس، در پایان هر ماه، به ۱۴۰۱ نفری که بیشــترین ساعت 
تماشــا را در تلویزیون اینترنتی لنز داشــته باشند، بســته اینترنت ۲ 
گیگابایتی اهدا می شــود.همچنین، کاربری که بالاترین ساعت تماشا 
را در هر ماه در لنز به خود اختصاص دهد، برندۀ یک دســتگاه گوشــی 

هوشمند سامسونگ Galaxy A۳۲ خواهد شد.
اپلیکیشن لنز، تلویزیون اینترنتی ایرانســل، اولین و بزرگترین اپراتور 
دیجیتال ایران، اســت که کاربران می توانند آن را بــدون هزینه دانلود 
کنند و هر لحظــه و هر کجا، بــه مجموعه ای از جدیدتریــن فیلم ها و 
ســریال های ایرانی و خارجی )دوبله و با زیرنویس فارسی(، برنامه های 
زندۀ تلویزیونی، پخش مســتقیم مسابقه های ورزشــی )پخش زنده 
فوتبال، پخش زنده شــبکه ســه و…( پادکســت، کتاب های صوتی، 
موسیقی و آلبوم های جدید و… روی گوشــی تلفن همراه یا در منزل 

روی تلویزیون دسترسی داشته باشند.
از جمله امکانات اپلیکیشن لنز می توان به ایجاد دسترسی به مجموعۀ 
عظیمی از فیلم ها، ســریال ها، آلبوم های موسیقی و برنامه های مستند 
ایرانــی و خارجی، پخــش زندۀ برنامه هــای تلویزیونی، مســابقات و 
برنامه های ورزشــی و فرهنگی، امکان ضبط خودکار برنامه های زنده 
تلویزیون در زمان بندی از پیش تعیین شــده، امکان مشــاهدۀ جدول 
برنامه های پخش شده از شبکه های مختلف تلویزیون، امکان مشاهدۀ 
برنامه ها در بخش آرشیوها تا هفت روز بعد از پخش زنده، امکان افزودن 
برنامه های مورد علاقه کاربر به فهرســت »علاقه مندی« و دسترســی 

آسان تر به آنها اشاره کرد.
کاربران ایرانســلی لنز، می توانند به صورت رایگان و بدون نیاز به خرید 
اشــتراک، برنامه های این اپلیکیشــن را با تعرفۀ تمام بهــای اینترنت 

مشاهده کنند.

 حضور بیمه نوین در چهاردهمین نمایشگاه 
بین المللی بورس، بانک و بیمه

شرکت بیمه نوین در چهاردهمین نمایشــگاه بین المللی صنعت مالی 
حضوری فعال دارد.به گزارش روابط عمومــی و بین الملل بیمه نوین؛ 
غرفه اختصاصی این شــرکت در ســالن شش، غرفه شــماره سه این 
نمایشگاه میزبان فعالان و علاقه مندان صنعت بیمه بوده و کارشناسان 

حاضر در آن آماده معرفی محصولات و خدمات بیمه نوین هستند.
در این رویداد بیش از ۱۰۰ شــرکت حضور دارند و ارائه توانمندی های 
داخلی در هر ســه حوزه بــورس، بانک و بیمــه از طریــق آموزش و 
فرهنگســازی، برگزاری کارگاه های آموزشــی، فرآهم آوردن زمینه 
مناســب جهت تعاملات بین المللی در حوزه مالی و استقبال سرمایه 
گذاران خارجی و برگزاری رویدادهای مربوط به اســتارتاپ ها در این 

سه حوزه مالی از اهم برنامه های این نمایشگاه است.
چهاردهمین نمایشــگاه بین المللی، صنعت مالی )بورس بانک، بیمه(، 
با مشارکت شــرکت های داخلی و خارجی، از دوم تا پنجم مرداد سال 
جاری، به مدت چهــار روز، در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی 
تهران برگزار می شــود و  و عموم مردم می   توانند بین ساعت ۸ تا ۱۵ از 

آخرین دستاوردهای حوزه صنعت مالی کشور بازدید کنند.

حضور فعال بیمه البرز در چهاردهمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت مالی

شــرکت بیمه البرز در چهاردهمین نمایشــگاه صنعت مالی حضوری 
فعال دارد .به گــزارش روابط عمومی بیمه البرز ، غرفه این شــرکت در 
سالن شــماره ۶ علاوه بر پذیرا بودن بیمه گزاران ، دانشجویان و علاقه 
مندان صنعت بیمه در روزهای برگزاری نمایشــگاه نســبت به برپایی 
کارگاه های آموزشــی بیمه های زندگی با عنوان کارایی و مزیت های 
بیمه های زندگی برای خانواده ها  در شــرایط اقتصاد تورمی  اقدام می 
نماید . بنا بر این گزارش در آعازین روز   نمایشگاه با حضور مدیر عامل ، 
اعضای هیات مدیره و تعدادی از مدیران شــرکت از فیلم تاریخ شفاهی 
بیمه البرز که به مناســبت شــصت ســالگی بیمه البرز از سوی روابط 
عمومی بیمه البرز تهیــه گردیده و همچنین کتاب مجموعه شــرایط 

بیمه های هواپیما  از انتشارات بیمه البرز رونمایی شد .
چهاردهمین نمایشگاه بین المللی صنعت مالی از ۲ لغایت ۵ مرداد ماه 

در محل دائمی نمایشگاه های تهران برگزار میگردد .

مدیرعامل بیمه سرمد: 

سهم دو درصدی از بازار را به دست می آوریم
مدیرعامل بیمه ســرمد با اشــاره اعداد و ارقام مثبت این شــرکت در 
صورت های مالی بهار ۱۴۰۱ گفت: عملکرد ســه ماهه ابتدایی امسال 
نشان می دهد که سرمد امکان جبران عقب ماندگی ها را دارد و می تواند 

سهم ۲ درصدی از بازار بیمه را به دست بیاورد.
به گــزارش روابط عمومی بیمه ســرمد، یعقوب رشــنوادی در مجمع 
عمومی عادی ســالیانه صاحبان سهام این شــرکت گفت: بیمه سرمد 
در حالی نهمین ســال فعالیت خود را پشت ســر می گذارد که در طول 
سال های فعالیتش، توانســته به کمک سهامداران بزرگ خود، کارنامه 
قابل قبولی از خود به جای بگذارد، هر چند که جایگاه فعلی این شرکت، 

در خور نام و آوازه سهامداران و صنعت بیمه کشور نیست.
مدیرعامل بیمه سرمد با اشاره به مشکلات این شرکت در سال گذشته 
که بیشترین نمود آن در کاهش ســوآوری بوده است، افزود: متاسفانه 
سال ۱۴۰۰ اخبار خوبی از سرمد شنیده نشد و تجارب تلخی را برای ما 
به جای گذاشت، اما در حال حاضر شــرکت، در ثبات و آرامش است و با 
تغییراتی که در ترکیب هیات مدیره و مدیران ارشــد ایجاد شد، سرمد 

بار دیگر توانست به مسیر سودآوری بازگردد.
وی برای اثبــات این ادعا به صورت هالی مالی بهار ۱۴۰۱ بیمه ســرمد 
اشاره کرد و گفت: صورت های مالی سه ماه ابتدایی امسال شرکت که در 
سامانه کدال منتشر شده است، نشان می دهد که سود فصل بهار ۱۴۰۱ 
سرمد نسبت به مدت مشابه سال گذشــته، ۶۲۳۰ درصد رشد داشته 
است و این عدد نشان از این دارد که ســرمد حرکت بزرگی را به سمت 
سودآوری آغاز کرده و با شناسایی سود مناســب، تغییر بزرگی را رقم 
زده است.رشــنوادی با ابراز امیدواری از تاثیرات مثبت برنامه ریزی ها 
و اقدامات تیم مدیریتی جدید ســرمد، گفت: تلاش می کنیم موفقیت 
فصل بهــار را حفظ کنیم و تداوم بخشــیم. صورت های مالی شــرکت 
نشان می دهد، سرمد موفق شــده پرتفوی شــرکت را با جلب اعتماد 
مشتریان وذینفان تا حدی ثبیت کند و در نهمین سال فعالیت خود، به 
پرتفوی ۱۸ هزار میلیارد ریالی دســت پیدا کند.مدیرعامل بیمه سرمد 
در ادامه افزایش سرمایه شــرکت را از اقدامات مهمی دانست که سال 
گذشته محقق شد و افزود: در حال حاضر سرمایه ثبتی شرکت ۴۸۰۰ 
میلیارد ریال است که در نظر داریم برای تقویت پشتوانه مالی و افزایش 
توانگری مالی شــرکت به زودی آن را به ۷۵۰۰ میلیــارد ریال افزایش 
دهیم.وی همچنین نویدی به ســهامداران بزرگ و خرد شرکت داد که 

در آینده نه چندان دور، اخبار خوشی را از سرمد خواهند شنید.
وی خاطرنشان کرد: عملکرد سه ماهه امسال شرکت نشان می دهد که 
سرمد امکان جبران عقب ماندگی را دارد و می تواند به اهداف راهبردی 

خود در سال های آتی یابد و سهم ۲ درصدی از بازار بیمه را محقق کند.

ح های بهینه سازی مصرف آب   اجرای طر
در فولاد خراسان

مدیر »پشــتیبانی فنــی، انرژی و ســیالات« شــرکت مجتمع فولاد 
خراسان، طرح های بهینه سازی و راهکارهایی صرفه جویی در مصرف 

اب در این شرکت بزرگ صنعتی را تشریح کرد.
توکلی راد در مورد طرح ها و اقدامات فولاد خراســان برای بهینه سازی 
مصرف آب گفت: مهم ترین اقدامات انجام شده برای تامین آب مجتمع 
فولاد خراســان، تلاش برای اجرای »پروژه های بهینه ســازی مصرف 
آب« و نیز »کاهش برداشت منابع آب زیر زمینی« از یکسو وهمچنین  
کاهش  مصرف اب در فرایندهای تولید شــرکت از سوی دیگر است وی 
افزود: »جایگزینی و اصلاح خطوط فرســوده انتقال آب« توسط واحد 
طرح و توســعه با هدف کاهش تلفات در شــبکه انتقال درسایت فولاد 
خراســان یکی از پروژه های موثر با هدف مدیریت مصرف بود که طی 

آن خط انتقال
جدید به طول تقریبی ۸۱۰۰ متر   بــا هزینه بالغ بر بر۴۰۰میلبارد ریال 
اجرا شده اســت،وی بهینه ســازی مصرف آب با افزایش عدد سیکل 
تغلیظ  برج های خنک کننده با کاهش زیرآب و اقدامات متناظر جهت 
حفظ کیفیت آب را اقدام حائز اهمیت دیگر شــرکت برشمرد و افزود: 

این نوع از پروژه ها به دلیل ارتباط
 تنگاتنگ با تولید، از مشــکل ترین نوع اقدامات  در زمینه بهینه سازی 
مصرف آب به شــمار می روند رئیس واحد آبرسانی شرکت نیز در مورد 
میانگین بازدهی مصــرف آب در خطوط تولید فولاد خراســان با بیان 
این که بهره گیــری از تصفیه خانه های محلی و بازچرخانی بخشــی از 
پســاب صنعتی برای خنک کاری در فولادســازی، باعث صرفه جویی 
قابل توجه در مصرف آب تازه می شــود افزود:احداث دو اســتخر ۱۶۰ 
و ۳۲۰ هزار متر مکعبی جهت ذخیره پســاب صنعتی از اقدامات دیگر 

شرکت در مدیریت مصرف آب است.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۸
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰
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kharidaar.ir@gmail.com

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد

ورت اصلاح اساسی نظام بانکی در تدوین  ضر
برنامه هفتم توسعه

روح الــه صابرزاده   صالــح آبادی با اشــاره به 
ضرورت اصلاحات اساســی نظام بانکی در برنامه 
هفتم توســعه گفت: برای اصــلاح روابط متقابل 
دولت، بانک مرکزی، بانک ها و مشتریان نیازمند 

همکاری بخش های مختلف هستیم.
 علی صالح آبــادی رئیس کل بانــک مرکزی در 
همایش برنامــه دوم گام انقــلاب، در خصوص 
ضرورت تغییر ریل سیاســت گذاری کشــور در 
تدوین برنامه هفتم توســعه اظهار داشت: با توجه 
به محورهای مهــم که انتظار مــی رود در برنامه 
هفتم توســعه به آن توجه شــود، به مقوله تأمین 
مالی، اصلاح نظام بانکی، استانداردهای بانکی در 
سطح دنیا و رســیدن بانک های ما به آن، اصلاح 
کفایت ســرمایه و اصلاح رابطه بانک ها با دولت و 

بانک مرکزی از اهمیت برخوردار است.
وی گفت: در برنامه های قبلی شــاهد انحرافاتی 
بودیم کــه درواقع بیــن آنچه محقق شــده و در 

برنامه بوده تفاوت معناداری وجود دارد. بنابراین 
به نظر می رسد ضرورت دارد آســیب شناسی از 
برنامه های قبلی داشته باشــیم که چرا به اهداف 
نرســیدیم، نمی توان در برنامه، آرمان و آرزوها را 
بنویســم اما الزامات آن را به درستی مد نظر قرار 
ندهیم چراکه اهداف مورد نظــر محقق نخواهد 
شــد.رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: به نظر 
می رســد مرکزپژوهش های مجلــس که در این 
امور پیشــگام اســت باید آسیب شناسی دقیقی 
در برنامه های قبلی داشــته باشد، باید اهدافی که 
پیش بینی می شود و الزامات رسیدن به آنها هم در 

برنامه های توسعه تدوین شود و روی کاغذ بیاید.
صالح آبادی همچنین با اشــاره به خطای مهمی 
که در برنامه توســعه وجــود دارد، اظهــار کرد: 
برخی دســتگاه های ما خلاءهــای قانونی دارند 
که متأســفانه می گویند این مــوارد را در یکی از 
بندهای برنامه توســعه بیاوریم تا آن خلاء قانونی 

حل شــود که چنین نــگاه و رویکردی درســت 
نیســت.وی ادامه داد: در تدوین برنامه توسعه هم 
به بایدها و هم به نبایدها باید نگاه کنیم. همچنین 
محدودیت منابع مالی هم از نکاتی اســت که باید 
در برنامه به آن دقت شــود چرا که متأســفانه در 

تأمین مالی، نگاه ها بانک پایه است.
وی با بیان اینکه نیازمند اصلاحات اساســی نظام 
بانکی در تدوین برنامه هفتم هستیم، تاکید کرد: 
یک ســری روابط نیاز به اصلاح دارد که شــامل 
روابط بانک ها با مشــتریان، روابط بانک ها با بانک 
مرکزی و روابط دولت با بانــک مرکزی و بانک ها 

می شود. 
در این مورد به عزم جدی بخش های مختلف اعم 
از قوای ســه گانه کشــور نیازمندیم.صالح آبادی 
همچنین تدوین استراتژی توسعه کسب و کار را 
از الزاماتی دانست که در تحقق کامل برنامه هفتم 

مؤثر است.

سامان

قرعه کشــی  از  جدیــد  دور 
سورســامانی مخصوص اعضای 
باشگاه مشــتریان بانک سامان 
)ســامانیوم( با ۲۲ جایــزه ویژه 
برگزار می شود.به گزارش سامان 
رســانه، دور جدید از قرعه کشی 
تابســتانه سورســامانی ویــژه 
اعضای باشگاه مشــتریان بانک 
سامان )ســامانیوم( برگزار که در 
این قرعه کشی ۲ دستگاه لپ تاپ 
surface ۳ و ۲۰ عــدد ســاعت 
هوشمند شــیائومی به برندگان 

هدیه داده می شود.
بر این اســاس، تمامی 
باشــگاه  کاربــران 
مشتریان بانک سامان 
می توانند  )سامانیوم( 
با صــرف ۱۰۰ امتیاز، 
یــک شــانس بــرای 

شــرکت در قرعه کشــی کسب 
کننــد. همچنیــن لازم به ذکر 
اســت که در این دور از جشنواره 
رده وفاداری مشتریان در شانس 
آن ها برای شرکت در قرعه کشی 

اســت،  تأثیرگــذار 
مشتریان  به طوری که 
رده آبــی ضریب یک، 
رده برنــزی ضریب دو، 
رده نقره ای ضریب پنج 
و رده طلایــی ضریب 
۱۰ بــرای هر شــانس 
خواهند داشــت. تمامی اعضای 
باشگاه مشــتریان بانک سامان 
)سامانیوم( که حســاب و کارت 
بانک ســامان دارند، می توانند با 
انجام هریک از عملیات کارت به 

کارت، خرید شــارژ از درگاه های 
سامان، دریافت موجودی، خرید 
کالا و خدمات و پرداخت قبض از 
درگاه های سامان و انتقال ساتنا 
و پایــا می توانند امتیاز ســامانی 

کسب کنند.
گفتنی اســت، فرصت شــرکت 
در این قرعه کشــی تــا پایان ۳۰ 
شهریور است و نتایج آن مهرماه 
از طریــق صفحه اینســتاگرام 
samani�@  سامانیوم به نشانی

um اعلام خواهد شد.

تابستان داغ سامانیـوم با جوایز ویژه

بانک

ارتباطات

بیمه

فولاد

 آگهي مناقصات عمومي
 يک مرحله اي همزمان با ارزيابی )فشرده(

به شماره 56-1401 )ت 33( و 60-1401 )ت 38(

موضوعشماره مناقصهردیف
تاریخ 

دریافت 
اسناد 

آخرین مهلت 
ارسال پاكات 

الف

آخرین مهلت 
بارگذاري پاكات 

در سامانه

تاریخ ارجاع 
به کمیته فنی 
بازرگانی جهت 
ارزیابی کیفی

بازگشایي پاكات
الف و ب و ج

میزان سپرده 
شركت در مناقصه 

)ریال(

56-1401 )ت 33(1
تعمیر، نگهداری، رفع حوادث و اتفاقات 
شبکه های توزیع برق شهری و روستایی 

امور برق شهرستان مریوان 
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1,629,000,000

57-1401 )ت 34(2
تعمیر ، نگهداری ، رفع حوادث و 

اتفاقات شبکه های توزیع برق شهری و 
روستایی امور برق شهرستان سروآباد 

1,437,000,000

58-1401 )ت 35(3
تعمیر ، نگهداری ، رفع حوادث و 

اتفاقات شبکه های توزیع برق شهری و 
روستایی امور برق شهرستان کامیاران 

1,629,000,000

59-1401 )ت 36(4
تعمیر ، نگهداری ، رفع حوادث و 

اتفاقات شبکه های توزیع برق شهری و 
روستایی امور برق شهرستان قروه 

1,821,000,000

60-1401 )ت 38(5
تعمیر، نگهداری، رفع حوادث و اتفاقات 

شبکه های توزیع برق شهری و 
روستایی امور برق شهرستان بیجار 

1,821,000,000

مناقصه گزار: شركت توزیع نیروي برق استان كردستان
 IR220170000000107500667006 نــوع تضميــن: صرفــاً به صــورت ضمانتنامه بانكــي یا واریــز وجه نقــد بــه حســاب شــماره 0107500667006 یــا شــبای

نــزد بانــك ملــي شــعبه مركــزي ســنندج بنام شــركت توزیــع برق اســتان كردســتان 
محل دریافت اسناد: شرایط مناقصه عمومي و مدارك مرتبط در آدرس www.setadiran.ir قابل دانلود مي باشد.

محل تحویل پاکات الف: دفتر حراست و امور محرمانه شركت توزیع نیروي برق استان كردستان واقع در سنندج، بلوار جانبازان، سایت اداري
هزینه درج دو نوبت آگهي بعهده برندگان مناقصه میباشد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه، در اسناد مناقصه مندرج است.
بــراي كســب اطلاعــات بیشــتر بــه ســایت توانیــر )www.tavanir.org.ir شــركت توزیــع بــرق )www.kurdelectric.ir( یــا ســایت پایــگاه ملــي مناقصــات 

ــد. ــي 2074 تمــاس حاصــل فرمایی ــا شــماره تلفن هــاي 9-33283601– 087 داخل ــا ب )iets.mporg.ir( مراجعــه و ی
تاریخ چاپ نوبت اول دوشنبه 1401/05/03 )سراسري( تاریخ چاپ نوبت دوم سه شنبه 1401/05/04 )سراسري(

 نوبت دوم

شركت توزيع نیروي برق استان كردستان

شركت توزيع نيروي برق استان كردستان ) سهامي خاص (


